
Мемлекет басшысы 
былтыр�ы Жолдауында 
�ділетті �аза�станны� 
жа�а экономикалы� ба�-
дарын жариялап, онда 
2029 жыл�а �арай !лтты� 
экономиканы� к"лемін екі 
есе арттырып, 450 мил -
лиард доллар�а жеткізу 
міндетін �ой�ан болатын. 
Осы аптада респуб ли-
калы� белді басылым-
дарды� біріне берген с!х-
батында да ол осы мәсе-
леге арнайы то�талып 
"т ті. Біз к"лемді мате-
риал ды� экономикалы� 
блок �а �атысты т!старын 
тал�ылап к"рген едік.

�детте, �оян жылыны� со�ына таман 
тарихшылар мен мәдениеттанушылар 
арасында �ызу пікірталас "рбиді. О�ан 
себеп: бір жа� келер жылы !лу кіреді 
десе, енді бірі – айда(ар жылы дейді. 
Тіпті, б"рі, �ас�ыр жылы дейтіндер 
де табылады. Осылайша, әлі к*нге 
бір пікірді� айналасына топтас-
�ан, ж*йелі ой�а келіскен 
т!сы бай�алар емес. 
К*нтізбе пара�тарында да 
кейде !лу, кейде ай-
да(ар бейнеленіп жата-
ды. Сонымен, 
2024 жыл – !лу ма әлде 
айда(ар ма?  

Жыл соңында әлеуметтік 
же ліде АҚШ-тағы Хар вард 
универ ситетінің профес соры 
Нұрлан Кенжеах меттің жыл 
есебіне қатысты пі кірі кезіп 
кетті. Онда тарихшы есігімізден 
еніп, т(рімізге шыққалы отыр ған 
жыл дың ұлу ға қатысы 
жоқтығын айтады. 
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Мемлекет басшысына Мәжілісті� за� 
шы�ару �ызметі туралы баяндалды.

Ерлан Қошановтың айтуынша, сессия бас-
талғалы бері 35 заң қабылданып, Сенатқа жол-
данған. «Ұлттық қор – балаларға» бағдарламасының 
жүзеге асырылуын, сондай-ақ жер қойнауын 
пай далану, бизнес жүргізу, тәлімгерлік пен бала-
лардың қауіпсіздігі, денсаулыққа зиян келтіретін 
жұмыс орындарында еңбек ететін азаматтарды 
арнайы т(лемақымен қамтамасыз ету мәселелерін 
реттейтін құжаттар қабылданған. Қазір депутат-
тардың қарауында 69 заң жобасы жатыр. Оның 
үштен бір б(лігіне Мәжіліс депутаттары (здері 
бастамашы болған. Президенттің тапсырмасымен 
Бюджет кодексі, халықтың тым к(п несие алуын 
т(мендету, тұрғын үй саясаты, мемлекеттік сатып 
алу, ғылым және технологиялық саясат, тұтынушы-
лардың құқықтарын қорғау, жылу энергетикасы, 
масс-медиа, адам саудасына қарсы іс-қимыл және 
басқа да заң жобалары бойынша жұмыстар 
жүргізілуде.

;те маңызды заң жобалары Қоғамдық пала-
таның отырыстарында талқыланады.

Мемлекет басшысына Мәжіліс депутаттары 
халықтың қаржылық сауатын арттыру үшін пар-

ламенттік тыңдау, медициналық сақтандыру 
жүйесін дамыту, есірткі қылмысына қарсы іс-
қимыл және сауда саясатын жетілдіру мақсатында 
Үкімет сағаттарын (ткізгені ж(нінде мәлімет 
берілді.

Сонымен қатар Мәжіліс Спикері партиялық 
фракциялар мен бір мандатты депутаттар 
белсенділігінің артуы Парламенттегі пікірталас 
деңгейін к(тергенін атап (тті. Депутаттар жыл-
дың алғашқы күнінен бастап сайлаушылармен 
кездесу және халықтың тұрмысын жақсарту 
ж(ніндегі  Президент тапсырмаларының 
орындалуына бақылау жүргізу үшін (ңірлерге 
аттанды.

Бұдан б(лек, Қасым-Жомарт Тоқаевқа Палата 
депутаттарының парламенттік дипломатия 
аясындағы қызметі де таныстырылды.

Кездесу соңында Мемлекет басшысы Мәжіліс-
тің 2023 жылы атқарған жұмыстарына оң баға 
берді. Президенттің айтуынша, қабылданған заң-
дар халықтың тұрмыс сапасын арттыруға тікелей 
ықпал етеді. Сонымен қатар Қасым-Жомарт 
Тоқаев еліміздің әлеуметтік-экономикалық жаң-
ғыру бағдарына қатысты негізгі шараларды жүзеге 
асыруды к(здейтін заңдарды қабылдау қажет 
екеніне назар аударды.

�аза�станда негізгі саяси реформалар 
ая�талып келеді. Былтыр�ы және одан 
б!рын�ы жылдарда�ы бір�атар бастамалар 
"з мәресіне жа�ындап �алды. Ал әділ және 
бәсекелі экономика ж*йесін �!ру�а ба�ыт-
тал�ан �адамдар жал�аса береді. Осы-
лайша, 2024 жыл алда�ы бес жылда�ы 
да муды� негізі болма�. Президент �асым-
Жомарт То�аевты� EGEMEN QAZAQSTAN 
газетіне берген с!хбатында�ы ойларды� 
бір�атары осылай "рілді. С!хбат 3 �а�тарда 
жары� к"рген болатын.

МАҚСАТ – АЙҚЫН, МЕЖЕ – БЕЛГІЛІ
Қазір қоғам Президенттің сұхбатындағы 

пікірлер мен ұстанымдарды талқылап жатыр. 
Сұхбатта елдегі саяси, экономикалық реформалар, 
Қаңтар оқиғасының тергелу барысы, атом электр 
стансасының құрылысы, құбылған геосаяси 
жағдайда к(ршілермен, алыстағы серіктестермен 
қарым-қатынас мәселесі, ұлт жадында сақталған 
тұлғалар мен мерейтойларға дейінгі мәселелер 
қамтылды. 

Президент былтырғы жылды Қазақстан үшін 
маңызды оқиғаларға толы жыл ретінде атады. «Біз 
негізгі саяси реформаларды аяқтап қалдық. 
Конституциялық Сот жұмысын бастады. Мәжіліс 
және барлық деңгейдегі мәслихат депутаттары жаңа 
ереже бойынша сайланды. Алғаш рет аудан және 
облыстық маңызы бар қала әкімдерін сайладық. 
Ауыл және аудандық маңызы бар қала әкімдерін 
сайлау жалғасты. Былтыр 700-ге жуық ауыл әкімі 
сайланды. Біз әділ және бәсекелі эко номика 
жүйесін құруға кірістік. Экономиканы әртарап-
тандыру және монополиядан арылту, инфра-
құрылымды жаңғырту, бизнесті қолдау, инвестиция 
тарту жұмыстарымен мықтап айна лыстық. 
Dлеуметтік салада қордаланып қалған мәселелер 
біртіндеп шешіле бастады», – деп атап (ткен 
Президент әлеуметтік саладағы к(птеген (згерісті 
атады. Атап айтқанда, ауылдарда ден саулық сақтау 
нысандарын жаңғырту, әлеуметтік тұрғыда осал 
топтағы азаматттарды қолдау, зиянды еңбек 
жағдайында жұмыс істейтін азаматтарға арнайы 
т(лемақы енгізу, Ұлттық қордан балаларға қаржы 

б(лу қатарлы мәселе лердің құқықтық негізі 
жасалғанын айтты. Соны мен қатар бұрын қолға 
алынған бастамалардың одан әрмен жалғасын 
табатынын да атап (тті. Был тыр қыркүйекте ел 
халқына арнаған Жол дауын да айтылған міндет-
тердің (зектілігіне тоқ талды. Dсіресе, 2029 жылға 
қарай жалпы ішкі (нім к(лемін қазіргіден екі есеге 
ұлғайту мақсаты қойылғанын атап (тті. Dрі бұл істе 
Үкіметке жұктелген міндеттердің айрықша екеніне 
тоқталды. Ал атқарылған жұмыстарды қорытын-
дылап, алдағы міндеттердің пысықтап алу үшін 
Үкіметтің кеңейтілген отырысы (тетінін айтты.

Сұхбат барысында Президент Халықаралық 
валюта қорының сарапшыларының есебін келтіре 
отырып, 2023 жылдың қорытындысы бойынша 
Қазақстанның ішкі жалпы (німі қазіргі бағамен 
есептегенде 259 миллиард доллардан асатынын, 
бұл к(рсеткіш 2022 жылмен салыстырғанда 15 
пайызға жоғары екенін атап (тті. Қазақстан қазір 
Орталық Азияда жан басына шаққандағы ішкі 
жалпы (нім к(лемі бойынша алда тұр. Шамамен, 
бұл к(рсеткіш 13 мың долларға жуықтады. Ал 2028 
жылға қарай бұл к(рсеткіш 16,8 мың долларға 
жетеді. Дегенмен бұл межеге жету үшін қажырлы 
еңбек те керек екені даусыз. 

ҰЛТ МҮДДЕСІН ЕСКЕРГЕН 
СЫРТҚЫ САЯСАТ ҰСТАНАМЫЗ

Қасым-Жомарт Тоқаев сұхбатында Қа зақ-
станның сыртқы саясаты ұлт мүддесін ескере 
отырып жүргізілетінін атады. «Біз ұлт мүддесін 
ескере отырып, сындарлы әрі салиқалы сыртқы 
саясатты жалғастырамыз. 2024 жылы елімізде 
бірқатар ауқымды саммит, форумдар (теді. 
Қазақстан бірнеше беделді халықаралық ұйымға, 
атап айтсақ, Шанхай ынтымақтастық ұйымына, 
Ұжымдық қауіпсіздік туралы шарт ұйымына, 
Азиядағы (зара іс-қимыл және сенім шаралары 
ж(ніндегі кеңеске, Түркі мемлекеттері ұйымына, 
Аралды құтқару халықаралық қорына, Азық-түлік 
қауіпсіздігі ж(ніндегі ислам ұйымына т(рағалық 
етеді», – деді. Dрі батыспен де, шығыспен де тең 
қарым-қатынас орнатуға мүдделі екенімізді 
сипаттады.

(Жалғасы 2-бетте)

ЖАҢА ЖЫЛ – ЖАҢА МЕЖЕ

НЕ ЖАҢАЛЫҒЫҢ БАР,

e-mail: aikyngazeti@gmail.com

www.facebook.com/aikyn.kz

@aikyngazeti

www.aikyn.kz

МӘЖІЛІСТІҢ ЖҰМЫСЫНА 
ОҢ БАҒА БЕРДІ

ЖАЛПЫҰЛТТЫҚ 
ҚҰНДЫЛЫҚТАР БӘРІНЕН 
ЖОҒАРЫ ТҰРУҒА ТИІС
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2024 жыл жа�сы жа�а-
лы�тар�а, "релі "згерістерге, 
берекелі бетб!рыстар�а толы 
болады деген *міт бар. Хал�ы-
мызды�, мемлекетімізді� бар 
а�сар-арманы да, тілек-м!ра-
ты да, жоба-жоспары да 
межелі міндеттермен 
!штасады, ау�ымды 
асулармен астасады. 
Еліміз а� ниетпен 
"ткенге салауат 
айтып, а� 
тілекпен 
жа�а жылды 
�арсы 
алды. 

2024?
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ЖАЛПЫҰЛТТЫҚ ҚҰНДЫЛЫҚТАР БӘРІНЕН 
ЖОҒАРЫ ТҰРУҒА ТИІС

(Басы 1-бетте)

Айталық, Қазақстан «С5+» үлгісіндегі 
ықпалдастық арқылы АҚШ және Еуропа 
мемлекеттерімен ықпалдастықты арттыра 
отырып, іргедегі Қытай, Ресей қатарлы 
елдермен де тығыз байланыс орнатуға 
мүдделі. Президент #з с#зінде: «Қазақстан 
тиімді әрі салиқалы сыртқы саясат жүргізу 
арқылы #зінің ұлттық мүддесін қорғап, 
стратегиялық мін деттерін орындап келеді. 
Біздің #згер мейтін мақсат-мұратымыз бар. 
Бұл – елі міздің егемендігі мен аумақтық 
тұ тастығын сақтау, Қазақстан азаматтарының 
құқықтары мен мүдделерін қорғау, эко-
номикамыздың орнықты дамуына барынша 
қолайлы жағдай жасау. Мен он жыл Сыртқы 
істер министрі болғанда осы басымдықтарды 
айқындауға тікелей атсалыс-тым. Қазіргідей 
аумалы-т#кпелі геосаяси жағдайда бізге 
шетелдік серіктес-теріміздің бәрімен, әсіресе 
к#ршілерімізбен #зара тиімді ынтымақ-
тастықты дамыту маңызды», – деді. /рі 
геосаяси шиеленістер күшейтіп тұрғанда 
диалогтердің маңызды екенін де атады. 
Орталық Азияның #зіндік ұстанымы бар 
екенін тілге тиек етті. Сонымен бірге #ңірдің 
даму мүмкіндігі де жоғары. Сондық тан әлем 
елдерінің Орталық Азияға, соның ішінде 
Қазақстанға назар аударуы – заңды құбылыс. 
«Тұрақты әрі #зара сенімге негізделген 
жоғары деңгейдегі диа логтер болмаса, 
аймақтағы мемле кет тердің басқа да ықпалды 
елдермен қарым-қатынасын қарқынды 
дамытуы неғайбыл еді. Соңғы жылдары 
бұл бағытта біршама ілгерілеу бар. /сіресе, 
Орталық Азия мемлекеттері басшыларының 
жыл сайынғы консуль тативтік кездесулері 
нәтижелі #тіп келеді. Айтпақшы, Қазақстан 
т#раға ретінде биыл да осындай үлгідегі 
кездесу ұйымдастырады. 2024 жылы еліміз 
#ңірлік және халықаралық деңгейдегі 
бірқатар ықпалды ұйымдар мен бірлестіктерге 
т#рағалық ететінін жаңа ғана айтып #ттім.

Тағы бір маңызды шара – Астана 
халықаралық форумы. Биылғы маусым 
айында #тетін алқалы жиынға әлемнің 
к#птеген к#шбасшысы мен жаһандық 
деңгейдегі компаниялардың жетекшілері 
қатысады. Жиында климаттың #згеруі, 
азық-түлік тапшылығы және энергетикалық 
қауіпсіздік сияқты барша елдерге ортақ 
мәселелер талқыланады.

БҰҰ Бас Ассамблеясы аясында Фран-
циямен бірлесіп One Water Summit халық-
аралық форумын #ткізу туралы уағ да-

ластықтың мән-маңызы зор. Бұл басқосу 
климаттың #згеруіне қатысты жаһандық 
қозғалысқа сүбелі үлес қосатын жиын 
болмақ», – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сондай-ақ Президент Қытаймен де, 
Ресеймен де қарым-қатынастың тереңі 
екеніне тоқталды. Мәселен, Ресеймен 
арадағы тауар айналымы 2023 жылдың 10 
айында 21,4 млрд долларды құраса, Қытаймен 
24,3 млрд долларға жеткен. «Қытаймен 
ортақ шекарамыздың болуы, Шығыс пен 
Батыстың арасындағы ұтымды жерде 
тұрғанымыз қытай тауарларын түрлі бағытқа 
Қазақстан аумағы арқылы тасымалдауға 
зор мүмкіндік береді. Bйткені Бейжіңде 
жоғары деңгейде #ткен «Бір белдеу, бір жол» 
атты үшінші форум аясында бірқатар 
маңызды құжатқа қол қойылды. Соның 
ішінен Транскаспий халықаралық к#лік 
дәлізін бірлесе дамыту ж#ніндегі келісімді 
және «Аяг#з – Тачэн» бағытындағы теміржол 
құрылы-сы туралы меморандумды атап 
#туге болады. Бұл келісімдер еліміздің 
к#лік-логистика саласына тың серпін 
беретініне сенімдімін. Қазақстан Қытайдың 
«Бір белдеу, бір жол» мегажобасын толығымен 
қолдайды», – деді Президент.

Бір с#збен айтқанда, Қазақстан сыртқы 
саясатта серіктестерінің бәрін тең к#реді. 
Біздің пайымдауымызша, еліміз геосаяси 
шиеленістер кезеңінде бейтарап ұстаны-
мынан айнымақ емес. /рі осы ұстанымына 
#згелердің де құрметпен қарауына қол 

жеткізе білді. Сұхбаттан осы месседжді 
аңғаруға болады.

ЕЛДІГІМІЗ СЫНҒА 
ТҮСКЕН С�Т ЕДІ

Президент #з сұхбатында Қаңтар 
дүрбелеңіне қатысты пікірін білдірді. 
Мемлекет басшысы осыдан екі жыл бұрын 
болған оқиға жайлы к#п ойланғанын атап 
#тті. Сонымен қатар #зінің 2019 жылы 
бастаған реформаларын ұнатпаған ықпалды 
топтардың мемлекеттік т#ңкеріс жасауға 
ұмтылғанын айтты. 

«Олар бұл #згерісті елімізде әбден та мыр 
жайған жүйеге және билік құры лымындағы 
#здерінің «ерекше мәртебесіне» т#нген 
қатер деп қабылдады. Мұндай адамдар 
елдегі #згеріске астыртын, кейде тіпті ашық 
қарсылық білдіре бастады. Ақыр соңында 
реформаның бетін қайтарып, #здеріне 
ыңғайлы бұрынғы қалыпқа оралу үшін 
бәрін тас-талқан етуге шешім қабылдады», 
– деді Президент.

Дегенмен Қаңтар оқиғасының астарында 
елде қордаланған әлеуметтік-экономикалық 
мәселелер тұрғанын айтты. Яғни, жылдар 
бойы қордаланып қалған мәселелер бірқатар 
азаматтардың арандатуға еріп кетуіне әсер 
етсе керек. Дегенмен дүрмекке еріп к#шеге 
шыққан және құқық қорғау органдары 
тұтқындаған азаматтардың к#бі босатылды. 
Дәлірек айтқанда, іс-әрекетіне сот баға 
беріп, жазаға тартылған 1 205 адамның 

1 095-і рақымшылыққа ілінді. Оларға 
рақымшылық жасау бастамасын Президенттің 
#зі к#терді. «Ал жаппай тәртіпсіздікті ұйым-
дастырғандар мен лаңкестік әрекеті, 
мемлекетке сатқындығы, билікті күшпен 
басып алуға тырысқаны және басқа да ауыр 
қылмыс жасағаны үшін сотталғандар жазасын 
толығымен #тейтін болады», –деді Мемлекет 
басшысы.

Жалпы, сұхбатта Президент Қаңтар 
оқиғасы жайлы біршама егжей-тегжейлі 
айтып #тті. Атап айтқанда, бүлікті 
ұйымдастырушылар дайындыққа 2021 
жылдың жазында кіріскен. «Қаск#йлердің 
мемлекеттік т#ңкеріс жасамақ болған 
жоспарын жүзеге асыру үшін экстремистер, 
қылмыстық топтар және әсіре діншілдер 
бірге қимылдады. Олардың мақсаты ел 
ішіне үрей туғызу, мемлекеттік инсти-
туттардың қызметін тұралату, консти туциялық 
құрылымның іргесін шайқау, ақыр соңында 
билікті басып алу еді», – деді Президент. 
Сонымен бірге Қаңтар оқиғасын сан-саққа 
жүгіртіп, әлі де болса түрлі қауесет 
тарататындардың, оқиғаның себеп-салдарын 
бұрмалап к#рсететіндердің бар екенін айтты. 
«Қаңтар оқиғасының себеп-салдарын 
бұрмалап к#рсетудің қажеті жоқ. Турасына 
к#шсем, бұл халық к#терілісі болды деген 
пікірлер қылмыстық әрекеттерді ақтау үшін 
айтылуда. Барып тұрған бұзақыларды 
батырға балап, жұртты арандататын әрі 
жауапкершіліктен жұрдай сыңаржақ 

пайымдар қылмыстық психо логияның 
қоғам санасына сіңуіне әкеп соқтырады. 
Мұндай әңгімелер – ұлттық қауіпсіздікке 
және халықтың жаймашуақ #міріне қатер 
т#ндіретін жаппай тәртіпсіздікке шақырумен 
пара-пар. Бұл – #те қатерлі үрдіс», – деді 
Қ.Тоқаев. 

Сонымен қатар қосарланған билік, 
билік транзитіне қатысты сауалдарға жауап 
берген Президент бұл жағдайдың Қаңтар 
оқиғасына апарып соқтырған алғышарт-
тардың бірі болғанын да айтты. «Билік 
транзиті» кезіндегі ахуалды саясаттағы 
айлакерлер #з мүддесіне пайдаланып, 
қосамжарланған билік орталығын құруға 
тырысқанын атап #тті Қ.Тоқаев. Сұхбатта 
екі жыл бұрынғы оқиғалардың #зге де 
қырлары айтылды.

ХАЛЫҚ ПІКІРІ 
�РҚАШАН ЕСКЕРІЛЕДІ

Мемлекет басшысы сұхбатында #зекті 
мәселелерге қатысты шешімдерді қабылдауда 
халық үніне құлақ асудың маңызды екеніне 
назар аударды. Сонымен қатар ел ішін 
кезген түрлі қаусеттерден хабардар екенін 
және #з ұстанымынан айнымайтынын 
аңғартты. Атап айтқанда, «Қазақстанда 
саяси тұтқындар бар» дейтіндердің уәжіне 
нақты жауап берді. «Конституцияға қатысты 
референдум #ткізіп, 2026 жылы тағы да 
сайлауға түсуді жоспарлап отыр» дейтін 
қаусетке де нүкте қойды. Президенттің 7 
жылға бір рет сайлануы керек екенін жабық 
пікірталас тарда осыдан 15 жыл бұрын 
ұсынғанын, сол ұстанымынан айнымайтынын 
айтты. Сондай-ақ тұрмыстық зорлық-
зомбылық, кадр, энергетикалық қауіпсіздік, 
АЭС салу тәрізді мәселелерге #з к#зқарасын 
білдірді. «Халқымыз үшін аса маңызды 
осындай шешімдердің референдум арқылы 
ғана қабылданатыны 2019 жылғы сайлау 
алдындағы бағдарла-мамда нақты к#рсетілді. 
«Халық үніне құлақ асатын мемлекет» 
тұжырымдамасы мен /ділетті Қазақстан 
қағидаттарының іс жүзінде орындалуы 
дегеніміз – осы. Болашақта әлі талай 
қоғамдық талқылау #ткізіледі. Азаматтар 
референдумда дауыс берген кезде АЭС са-
луды жақтаған немесе қарсы болған сарап-
шылардың дәйекті пікірлерін барынша 
таразылап, ой елегінен #ткізіп барып шешім 
қабылдауға тиіс. АЭС саламыз ба, салмаймыз 
ба – мұны халық шешеді», – деді Президент.

Қысқасы, Президент #з сұхбатында 
қоғам #кілдерін толғандырып жүрген 
к#птеген сауалға жауап берді. 

Мәулен �ШІМБАЕВ, 
Парламент Сенатының Т�рағасы: 

ҚАЗАҚСТАН САЛИҚАЛЫ 
Ж�НЕ ПРАГМАТИКАЛЫҚ 

САЯСАТТЫ ЖАЛҒАСТЫРАДЫ

Қасым-Жомарт Кемелұлы атап #ткендей, соңғы 
жылдарда Қазақстанда аса маңызды саяси реформалар 
жүргізілді. Соның нәтижесінде билік тармақтары 
арасында тежемелік пен тепе-теңдіктің тиімді жүйесі 
құрылды. Саяси институттар нығайтылып, Парламентте 
кең #кілдік қамтамасыз етілді және азаматтардың 
құқықтарын қорғаудың пәрменді институты ретінде 
Конституциялық Cот құрылды.

Мемлекет басшысы айтқандай, Қазақстандағы саяси реформалар жүйелі ғана 
емес, ешқашан кері қайтпайтын сипатқа ие болды. Себебі ұлттың саяси сана-сезімі 
түбегейлі #згерді. Азаматтардың құқықтық сауаттылығы мен белсенділігі демократиялық 
жаңғырудың басты кепіліне айналды. Сондықтан кері кетуге халықтың #зі жол 
бермейді және елге жаңа леп әкелген осы #згерістерді табандылықпен қорғайтыны 
анық.

Жұртшылықтың алғашқы әсеріне қарап-ақ, қазақстандықтар сұхбатта айтылған 
ойларды толығымен қолдайды деуге толық негіз бар.

Сонымен қатар Президентіміз қасіретті Қаңтар оқиғасының себебі мен оған не 
түрткі болғанына назар аударды. Тергеу нәтижелері мен осы оқиғадан бәріміз қандай 
сабақ алуымыз қажет екеніне де жан-жақты тоқталған.

Шын мәнінде, біз Мемлекет басшысының еліміздің заңдарына, ұлттық мүдделеріне 
және халқымыздың бірлігіне негізделген берік ұстанымының арқасында Қазақстанның 
жаңа тарихындағы ең шиеленісті кезеңді еңсере алдық.

Енді елді тоқырауға әкелетін мұндай оқиғалар ешқашан қайталанбауы керек. 
Қазір қоғамда бұл мәселе бойынша нақты консенсус бар. Оған елімізде Президентіміздің 
басшылығымен іске асырылып жатқан демократиялық #згерістер басты кепіл болып 
отыр.

Мемлекет басшысы сұхбатта экономикалық дамудың негізгі басымдықтарын 
да нақты атап #тті. Алдағы уақытта #ңдеу #неркәсібі, инфрақұрылымдық жобаларды 
іске асыру, экономиканың жаңа салаларын дамыту сапалы экономикалық #згерістердің 
негізгі драйверлері болмақ. Еліміздің алдында 2029 жылға қарай экономика к#лемін 
екі есеге арттырып, 450 млрд АҚШ долларына жеткізу міндеті тұр.

Осыған байланысты Парламент биыл Бюджет, Салық кодекстерін және басқа 
да қажетті заңдарды қабылдайды.

Президентіміз ұлт мүддесін қорғау, оны ілгерілету, сондай-ақ орнықты дамуға 
қолайлы жағдай қалыптастыру үшін Қазақстан салиқалы және прагматикалық 
сыртқы саясатты жалғастыратынын айтты.

2024 жылы еліміз #ңірлік және халықаралық деңгейдегі бірқатар ықпалды 
ұйымдарға т#рағалық етеді. Бұл – Қазақстанның халықаралық қоғамдастықтағы 
жауапты және сенімді серіктес ретінде мойындалуының жарқын к#рінісі. Еліміз 
шетелдік инвестиция үшін қолайлы жағдай қалыптастырады. Сондай-ақ #зінің 
барлық халықаралық міндеттемелерін орындап, жаһандық және #ңірлік проблемаларды 
шешуге ықпал етеді.

Шетелдік серіктестер Қазақстандағы тұрақтылықты, сындарлы диалог пен 
жасампаз ынтымақтастықты к#здейтін бағдарды жоғары бағалайды.

Мемлекет басшысының сұхбатында осы және басқа да маңызды мәселелер 
жан-жақты талқыланған. Онда қоғамды алаңдатқан к#птеген сауалға нақты жауап 
берілген. Сондай-ақ Президентіміз сұхбатта дамудың қазіргі кезеңінде мемлекетіміздің 
алдында тұрған негізгі міндеттерді белгілеп берді.

Осыған байланысты ел ертеңіне бейжай қарамайтын барша азаматтардың, саяси 
және қоғамдық ұйымдардың Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаевтың 
саяси, экономикалық бағдарына қолдау білдіріп, Мемлекет басшысының саясаты 
т#ңірегіне топтасуы, әділетті, демократиялық және инклюзивті Қазақстан құру 
жолындағы реформаларды іске асыру үшін #з үлесін қосуы аса маңызды.

Бұл – тәуелсіздігіміздің тұғырын нығайтып, мемлекетіміздің болашағын жарқын 
ету үшін қажетті шарт. Осы мақсатта бәріміз бірлесіп, еліміздің дамуы жолында 
аянбай еңбек етеміз деп сенемін.

Ерлан ҚОШАНОВ,
Парламент Мәжілісінің Т�рағасы:

ПРЕЗИДЕНТ ЖАҢА 
САЯСИ МАУСЫМДЫ 

АШЫП БЕРДІ

Бұқаралық ақпарат құралдарында 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың «Біз озық ойлы ұлт ретінде 
тек қана алға қарауымыз керек» 
деген кең ауқымды әрі ашық сұхбаты 
жарияланды.

Президент 2024 жылдың бірінші 
жұмыс күнінде берген осы сұхбаты 

арқылы шын мәнінде жаңа саяси маусымды ашып, мемлекет пен 
қоғамның бірлескен жұмысының жасампаз күн тәртібін белгіледі.

Бұл да – тағы бір жаңа саяси дәстүр.
Сұхбатты оқығанда осы уақыт ішінде байтақ Отанымызда 

к#птеген айтулы оқиғалар орын алғанын, азаматтардың #мірін 
жақсартуға бағытталған маңызды мемлекеттік шешімдер қабылданғанын 
терең түйсінесіз. Еліміз алға қарай қарышты қадам басып, түбегейлі 
реформалар жасады. Қоғам #згерді. Адамдардың санасы жаңаруда, 
құндылықтар #згеруде.

Журналистпен әңгіме барысында Президент ел болашағы, 
қоғамымыздың дамуы, Қаңтар оқиғасы, жүргізіліп жатқан реформалар 
мен ұлттық құндылықтар туралы ойларын ортаға салды.

Бұдан тура екі жыл бұрын осы күндері біз жантүршігерлік оқиғаны 
бастан #ткердік. /кімдіктерге, құқық қорғау органдарының 
ғимараттарына, қару-жарақ қоймаларына шабуылдар жасалып, 
бұқаралық ақпарат құралдарын, әуежайларды басып алу оқиғалары 
орын алды. Мұның бәрі – нағыз мемлекеттік т#ңкерістің ортақ 
белгілері.

Сол бір қиын-қыстау кезеңде Президенттің күрделі де тағдыршешті 
шешімдер қабылдағанына жанында болған азаматтар тікелей куә 
болдық. Қасым-Жомарт Кемелұлы #зіне т#нген қауіп-қатер мен 
қысымға қарамастан, жұмыс орнынан кетпей, #ңірлермен тәулік 
бойы байланыста болып, сағат сайын Жедел штаб отырысын #ткізіп 
отырды.

Сол түні Президент Қауіпсіздік Кеңесінің жұмысын #з қолына 
алып, оның арнайы отырысын #ткізді.

Президенттің сын сағатта табандылық танытып, биліктің 
құламайтынын және #зінің елден ешқайда кетпейтінін мәлімдеуі 
халықтың к#кірегіне үлкен сенім ұялатты. Осыны к#рген қаск#й 
т#ңкеріс жасаушылардың беті қайтып, кері шегінуге мәжбүр болды.

Мемлекет басшысының батылдығы, табандылығы мен мықты 
ерік-жігері мемлекеттілікті сақтауға және тәртіпті қалпына келтіруге 
мүмкіндік берді деп толық сеніммен айта аламыз. Сол бір қиын-
қыстау күндерде жасаған батыл әрекеті үшін халқымыз Президентке 
күні бүгінге дейін ризашылығын білдіреді. Депутаттар #ңірлерге 
барған сайын осыған куә болып жүр.

Қоғамда к#птен бері айтылып та, талқыланып та жүрген түйткілдің 
бірі – қос билік мәселесі. Мемлекет басшысы бұл мәселеге қатысты 
да нақты әрі ашық жауап берді.

Президент /кімшілігіндегі жұмыс барысында шенеуніктердің 
екі жаққа жалтақтап, кабинеттер арасында шабылып жүруі басқару 
моделіндегі осалдықты байқатты.

Қоғам ескі жүйенің билікті #з қолына шоғырландырып, мейлінше 
одан айырылғысы келмейтініне куә болды. Сол уақытта бүкіл саяси-
құқықтық жүйенің жұмысы осыған бағытталған болатын. Бірақ бір 
елде екі басқарушының болмайтыны анық. Бұл – басқарудағы 
дағдарыс пен биліктің дисбалансына апаратын қатерлі жол. Мұны 
кейіннен орын алған Қаңтар оқиғасы нақты дәлелдеді. 

Бүгінде елімізде барлық шешімді халық сайлаған Президент 
қабылдайды. Бұл тұрақтылық пен дамудың кепілі болып отыр. 
Президент Қаңтар оқиғасы саяси реформаларды жүзеге асыруды 
жеделдеткенін ерекше атап #тті. Қасым-Жомарт Кемелұлы үлкен 

#згерістерді, ең алдымен #зінен және жанындағы саяси элитадан 
бастады.

Басты саяси жаңалықтың бірі – Президенттің жеті жылдық бір 
мерзімге сайлануы. Бір Президент – бір мерзім қағидаты 
Конституциямызда шегеленіп, ел тәуелсіздігіне пара-пар мызғымас 
нормаға айналды. Бұл болашақта күштің бір қолға шоғырлануына 
қарсы нағыз «вакцинация» деуге болады. Бұл түбегейлі шешім – 
Президенттің саяси реформаларын с#збен емес, іспен шегендеудің 
айқын к#рінісі. Мұндай #згерістер әлемдегі дамыған елдердің #зінде 
де ғасырларға созылғанын білеміз.

Реформалардың негізгі нәтиже  лерінің бірі – жаңартылған 
Мәжіліс. Бүгінде бұл палата саяси к#зқарас   тардың кең ауқымын 
білдіреді. «Күшті Президент – ықпалды Парламент – есеп беретін 
Үкімет» моделі толықтай іске асырылды деп айтуға негіз бар. Мысалы, 
Мәжілістегі к#пшілік орынға ие болған «АМАNАТ» партиясы 
Мемлекет басшысымен кеңесе келе алғаш рет Премьер-Министр 
лауазымына #з кандидатурасын ұсынды.

Мәжіліс қабырғасындағы әрбір заң мен негізгі шешімдер қоғаммен 
бірлесе қабылданады.

Жаңартылған Мәжіліс, ең алдымен заңсыз иемденген активтерді 
мемлекет меншігіне қайтару туралы заңды қабылдады. Халық 
арасында кеңінен талқыланған бұл заң Президент ұйытқы болған 
әлеуметтік әділеттілікті орнату бойынша қоғамның басты талабына 
лайықты жауап болды.

Мемлекет басшысы қоғамның түйткілді мәселелерін үнемі 
назарда ұстайды. 2019 жылы Президент ретінде қабылданған алғашқы 
шешімдердің бірі қиын жағдайға тап болған азаматтардың қаржылық 
тәуелділігін, қарызын азайту болды. Бұл маңызды мәселе Қасым-
Жомарт Кемелұлын үнемі толғандырады. Президенттің тікелей 
тапсырмасымен депутаттар халықтың қарыз жүктемесін азайтуға 
бағытталған заң жобасына бастамашы болып отыр.

Президент #з сұхбатында тұрмыстық зорлық-зомбылыққа мүлдем 
т#збеушілік принципін ұстануға тоқталды. Бұл қазіргі қоғамдағы 
әлеуметтік дерт екені анық. Осы ретте, депутаттар тарапынан мұндай 
қылмыс үшін жазаны одан әрі қатаңдату мәселелері заңмен қайта 
пысықталуда.

Президент жылу орталығы (ТЭЦ) мен тұрғын үй-коммуналдық 
шаруашылығының бүгінгі мүшкіл жағдайы туралы да ащы шындықты 
айтты. Бұл проблемалар ұзақ уақыт айтылмады, жабулы қазан күйінде 
қалып отырды. Жасыратыны жоқ, 30 жыл ішінде елімізде бірде-бір 
жылу энергия орталығы салынбады. Енді Үкімет пен әкімдер бұл 
мәселелерді кезең-кезеңімен шешетін болады. Еліміздің әртүрлі 
қалаларында 3 жылу энергия орталығын салу жоспарлануда. Қомақты 
инвестиция құйылып, жаңа мамандар даярланады.

Бұл сұхбатында Қасым-Жомарт Кемелұлы ел мен қоғамның 
дамуына қажетті құндылықтарға да ерекше тоқталды. Елдік мақсатта 
артқа алаңдамай, ұзақмерзімді мақсаттарды басшылыққа ала отырып, 
алға ұмтылу маңызды екеніне басты назар аударды. Яғни, біз 
#ткенімізбен ғана мақтанып, #зіміз ештеңе істемей, жетістікке жете 
алмайтынымыз хақ. Бұл – қоғамды тығырыққа тірейтін алдамшы 
түсінік.

Жаһандық бәсеке жағдайында біз заманауи технологиялары 
#ркендеген, жасанды интеллект енгізілген озық елдер мен дамыған 
қоғамдарға қарап бой түзеуіміз керек. Ол үшін еңбекқорлық, білімге 
ұмтылу, прагматизм, кәсіпқойлық, іскерлік, бастамашылық сияқты 
құндылықтарды бекем ұстанған мемлекетке айналуға тиіспіз.

Мемлекет басшысы сұхбатының «Біз озық ойлы ұлт ретінде тек 
қана алға қарауымыз керек» деп аталуының #зі алдымызда ауқымды 
мақсат тұрғанын аңғартады.

Президент сұхбатындағы басты ой – елде қоғамның қатысуынсыз 
ешбір оң #згерістің болуы мүмкін еместігі. Мемлекет басшысы 
айтқандай, азаматтардың құқықтық сауаттылығы мен белсенділігі 
– демократиялық #згерістердің басты кепілі.

«Ұлағатты ұлттық құндылықтар аясында ұйысқан халық ешқашан 
кері кетпей, әрдайым нық сеніммен алға ұмтыла бермек», – деп 
жазды ол әлеуметтік желіде.



Бетті дайындаған Берік БЕК

ОҚУШЫЛАР САРАЙЫ 
ҚҰРЫЛЫСЫМЕН ТАНЫСТЫ 

ЕСІРТКІГЕ ҚАТЫСТЫ  ҚЫЛМЫСТЫҢ 
КӨБІ ИНТЕРНЕТ АРҚЫЛЫ ЖАСАЛАДЫ 

ЖЫЛУ ЖҮЙЕСІ МЕН СУ-ФИЛЬТРЛЕУ  
СТАНСАСЫН АРАЛАДЫ

ЛАК-БОЯУ ӨНІМДЕРІН 
ШЫҒАРАТЫН 
КӘСІПОРЫНҒА БАРДЫ 

ШЫҒЫСТАҒЫ 
КЕЗДЕСУЛЕР 

Оқушылар сарайының құры лысы �ткен 
жылдың мамыр айын да басталған. Мердігер 
ұйым – BI-Global ЖШС. Қазір учас кедегі 
жұмыстың 30 пайызы аяқталып, қаржы-
ландырудың болмауына байланысты 
уақытша тоқтатылған. 

Мамандардың айтуынша, оқу шылар 
сарайы биыл жыл соңына дейін пайда-

лануға бері леді. Жобаның жалпы құны 9,5 
млн теңгеден асады, бір ауысымда 500 
адамды қабылдай алады. 7 мен 18 жас 
аралығындағы оқушыларға арналған.

«Партияның сайлауалды бағдарлама-
сындағы басымдыққа ие бағыттың бірі  –
білім саласы. Сайлауалды бағ дарла мада 
жаңа оқушылар сарайы, жас техник 

стансалары, балалар тех нопаркі, музыка 
және �нер мек тептері қамтылған болатын. 
)р бала спорт секциясына, шы ғарма-
шылық студияға немесе техника лық 
үйірмеге тегін қатысуы үшін ашық негізде 
«Арт Спорт» бағдар ламасы жалғасын 
табатын бола ды. Мегаполис әрі бала туу 
к�р сет кіші жоғары �ңір ретінде де ша һарда 
бірнеше оқушылар сарайы болуы тиіс деп 
санаймын», – деді Д.Исабеков.

Нысанның үш қабатында денешы нық-
тыру, к�ркем-эсте тика, ғылыми-тех ни ка-
лық, гума нитарлық және музыкалық білім 
беретін бірнеше блок орналасады. Сондай-
ақ шағын футбол, баскет бол, волейбол, 
вор каут және ба лалар алаңда рымен жаб-
дық талады.

«Тұран шағынауданында са лы нып 
жатқан оқушылар сарайы балалар үшін 
де, педагогтер үшін де инновациялық 
алаңға айнала тынына сенімдімін. Жастар 
бола шақ мамандығын нық таңдап, креа-
тивті, белсенді азаматтық ұстаным иесі 
бо луы тиіс. Білімді жастар – елдің зият-
кер лік әлеуеті екенін ұмытпауымыз ке-
рек», – деді «AMANAT» партиясы Шым-
кент қалалық филиалының т�рағасы, 
мәслихат депутаты Бахадыр Нарымбетов. 

Жиын қорытынды сы бойын ша Дана-
бек Исабеков Мәжіліс  деңгейінде 
шешілетін мәселелерді �з бақылауына 
алатынын айтты.

 Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясыны� 
м�шесі Болатбек Нажметдин�лы Шымкент !аласы 
Полиция департаментіні� жедел бас!ару орталы#ына 
барып, �жыммен кездесті.  

Жиынға «AMANAT» партиясының мү шелері, Полиция 
департаментінің бас шылық құрамы мен қызметкерлері қатысты. 

Мәжіліс депутаты бүгінде Шымкент қаласы бойынша 
барлығы 81 елді мекен, 4 200 к�ше бар екенін айтып, осы 
аумақтарда қылмыс санының к�бейіп  жатқанына тоқталды. 

– Құқықтық мемлекеттің заңнамасы қолжетімді, қарапайым 
және қисынды болуы керек. )рбір азамат заң мәнін, �з құқықтары 
мен міндеттерін білуі және қорғай алуы тиіс. Шымкент қаласында 
есірткіні заңсыз тасымалдау, сату фактісі к�бейген. Есірткі 
қылмысына қарсы іс қимыл басқармасының қызметкерлері �ткен 
жылы есірткімен байланысты 506 қылмыстық құқықбұзушылықты 
анық тады. Нәтижесінде, заңсыз айналымнан 137 келі есірткі 
заттары, оның ішінде 15 ке лі ден астам синтетикалық есірткі тәр-
кіленген, – деді Болатбек Нажметдинұлы.

Депутаттың айтуынша, есірткі сатуға байланысты қылмыстың 
тең жартысы интернет арқылы жасалып, онымен айна-
лысатындардың 80 пайызы 30 жасқа дейінгі азаматтар екені 
анықталған. Fткен жылы есірткіге тәуелді адамдардың саны 158-
ге артқан.  

Шымкент қалалық Полиция депар таментінің басшысы Думан 
Ашкенұлының мәліметінше, «Қауіпсіз мектеп» бағдар ламасы 
аясында 186 мемлекеттік және жекеменшік мектептерде 3 318 
бейнеба қылау камерасы орнатылған. Ал «Қауіпсіз аула» қағидасы 
бойынша «Қазақтелеком» АҚ-ның 2 430 бейнебақылау камерасы 
Полиция департаментінің жедел басқару орталығына біріктірілген.

Сонымен қатар жерасты �ткелерінде, денсаулық сақтау 
нысандарында, сауда орталықтарында, базарларда және 
дүкендерде 262 бейнебақылау камерасы жұмыс істеп тұр.

Депутат Самат Н�ртаза әріптесі Павел Ка-
занцевпен бірге Астана ма�ында#ы жылу беру 
ж�йесіні� ж�мысымен танысып, ж�мыстарды� 
уа!ытында жасалуын !ада#алап шы!!ан.  Астана 
іргесіндегі «/ызыл Суат» ауылыны� !асында 
орналас!ан !азанды!ты� болаша!та ел ордасы 
�шін м�мкіндігі мол !осал!ы !азанды! боларын 
айтып отыр.  «Б�л !азанды!  0сіп, ке�ейіп келе 
жат!ан Астанамызды� жылу ж�йесіне тап-
тырмайтын !осымша болайын деп т�р.   

Техникалар мен жабдықтаулар 24 сағат қадағалануда. 
Жұмысшылар арнайы Германияда мамандық бойынша 
курстарды тәмамдағандар. Бұл су жаңа қазандық �зге 
нысандарға үлгі боларлық. Осындай заманауи қазан-
дықтар әр қалада болу керек деген ойдамын», – дейді 
депутат. 

Одан б�лек, қос депутат Астананың шетінде 
орналасқан су-фильтрлеу стансасына арнайы барып, 
шаһар әкімі орынбасарының және құрылыс мердігерінің 
сондай-ақ, химио-бактериялық лаборатория бас-
шысының баяндамаларын тыңдап шыққан. 

«Астана қаласындағы су мәселесі жақын арада 
стратегиялық маңызы бар проблемаға айналатын түрі 
бар. Осындай стансалар барлық аймақта болу керек деп 
ойлаймын. Қазақстандағы к�птеген маңызды �зендердің 
бастауы шетелде болғанын ескерсек, онда су мәселесіне 
бейжай қарауға болмайтыны анық», – дейді �з с�зінде 
Самат Нұртаза.

 Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
партиясы фракциясыны� м�шесі 
Руслан /ожасбаев 0�ірлерге са-
пары барысында  Жетісу облысы-
ны� Талды!ор#ан !аласында#ы 
«Алматы бояулары» ЖШС ж�мы-
сымен танысты. 

Озық технологиялар арқылы �нім 
шығаратын зауыт жылына 5 мың тонна 
лак-бояу материалдарын және 6 мың 
тонна термопластик �ндіреді. Кәсіп-
орында 100-ге жуық білікті маман қыз-
мет етеді.  Fндірістің жұмыс істеуі үшін 
қажетті барлық инфрақұрылым бар.

Кездесуде кәсіпорын басшылығы 
отандық тауар �ндірушілерді барынша 
қолдау керек екенін айтты.

Қазіргі нарықтық сауда жүйесі 
с�релерде отандық �німнің болуына 
және оның сатылуына жағдай жасау 
керек. «Алматы бояулары» ЖШС 
�німдері жаңа технологиялардың 
к�мегімен �ндіріледі. Сонымен қатар 
сапа менеджменті жүйесіне сәйкес 
сертификаттары бар. 

«Бұл сертификаттарды әрі қарай 
қолдап, олардан бас тартпау керек. 
Сондай-ақ ұзақмерзімді келісім шарт-
тар жасау да маңызды», – деді зауыт 
директорының орынбасары Римма 
Салықова.

Fз кезегінде Мәжіліс депутаты 
отандық �ндірушілерді толығымен 
қолдайтынын және мәселені жеке 
бақылауына алатынын атап �тті.

Fңір басшысымен кездесу бары-
сында Шығыс Қазақстанның әлеумет-
тік-экономикалық даму қорытынды-
лары талқыланып, негізгі мәселелердің 
бірі қос бірдей жаңа аудандар, Үлкен 
Нарын мен Марқак�лдің құрылу жұ-
мыстарының нәтижелері баян далды. 
Қазірдің �зінде қаржыландыру к�лемі, 
штат бірліктерінің қажетті са ны және 
әкімшілік ғимараттарға қа жеттілік 
анықталып, к�лемді жұ мыс тардың 
атқарылғаны белгілі болды. 

Шығыс Қазақстан облысының 
әкімі Ермек Беделбайұлы  депу тат-
тармен кездесу барысында  Мемлекет 

басшысы мен Үкіметтің Риддер ЖЭО 
жұмысын қалпына келтірудегі қол-
дауын жоғары бағалағанын жеткізді. 
Сондай-ақ �ңір басшысы республи-
калық бюджеттен материалдық-тех-
никалық базаны нығайтуға және 
қыз  меткерлерді тұрғын үймен қамта-
масыз етуге қаражат б�лу мүмкіндіктері 
турасында баяндады. Одан б�лек, 
депутаттар салынып жатқан «Нұрлы 
Жол» шағынауданындағы гематоло-
гиялық орталық пен мектепке, және 
к�псалалы колледж студенттеріне 
ар  налған пайдалануға дайын жатақха-
наларды аралап к�рді.
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ДЕПУТАТТАР ӨҢІРЛЕРГЕ АТТАНДЫ
2024 жыл басталысымен-а! халы! !алаулылары азаматтарды ала�дат!ан мәселелерді 

шешуге о� ы!пал ету ма!сатында шал#ай елді мекендерді� т�р#ындары және е�бек 
�жымдарымен кездесті. Депутаттар партияны� «Халы!пен бірге!» сайлауалды 

ба#дарламасыны� Жол картасында !ол#а алын#ан мәселелерді� 
орындалу барысын ал#а !ойып отыр.   

Мәжіліс депутаты, «АМАNАТ» партиясы фракциясыны� м�шесі Данабек 
Исабеков 0�ірлерге сапары аясында Шымкент !аласында#ы о!ушылар 
сарайыны� !�рылысымен танысты. Жоба партияны� «Халы!пен бірге!» 
сайлауалды ба#дарла масыны� Жол картасы аясында !ол#а алын#ан.  

 Парламент Мәжілісіні� де путаттары, «AMANAT» партиясыны� 
фракция м�шелері  Gлы!бек Тумашинов пен Ерлан Саиров Шы#ыс 
/аза!стан 0�іріне барып бірнеше кездесу 0ткізді. «Hріп тесім 
Gлы!бек Т�машыновпен бірге Ш/О облыс әкімі Ермек К0 шербаевпен 
кездесіп, шекаралы! Катон-/ара#ай, Мар!ак0л аудандарыны� 
ашылып, даму проблематикасы мен  Риддер !аласында#ы ден-
саулы! са!тау мәселелерін тал!ылады!», – дейді Ерлан Биахмет�лы 
Саиров.    



Б
�гінде энергетика 
саласыны� сарапшылары 
болаша�та энергия 
тапшылы�ын болдырмас 
�шін �азірден бастап 
�амдану �ажет екенін баса 

айтады. Ал к�ні кеше Мемлекет 
басшысы Egemen Qazaqstan 
газетіне берген с!хбатында атом 
электр стансасыны� �!рылысы 
бізді� экономикамызды� 
болаша�ы мен оны� 
энергетикалы� �ауіпсіздігі �шін 
ма�ызды мәселе екенін айтып, 
�!рылыс мәселесі бойынша тиісті 
�о�амды� ты�даулар $ткізілетінін 
жеткізді. Атом электр стансалары 
– әлемдегі электр энергиясыны� 
ма�ызды к$здеріні� бірі екені 
даусыз. АЭС ар�ылы к$птеген ел 
экономикалы� және әлеуметтік 
дамуда негізгі мәселелерін 
шешіп, электр энергиясына деген 
тапшылы�ты жойып, к$рші 
елдерге тәуелділіктен арылып 
жатыр. Бізде АЭС �!рылыс 
жобасына �атысты әлі де болса 
екіжа�ты к$з�арас аз емес. 
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Түйін: 
Атом энергиясы ж�ніндегі халықаралық агенттіктің мәліметінше, әлемде атом 

энергетикасын дамыту мүмкіндігін қарастырып жатқан 27 елдің ішінде бірінші АЭС-
ті салу бойынша 17 мемлекет қатарында Қазақстан шешім қабылдау сатысында тұр. 
Ал �з шешімін қабылдаған 10 мемлекет инфрақұрылымын салуда келісімшартқа қол 
қойып, жақын арада бірінші атом электр стансасының құрылысын бастамақшы. 
Мамандардың зерттеуінше, бір АЭС жыл сайын орта есеппен 20 млн тоннаға дейін 
СО2 қалдықтардың алдын алса, 1 келі уран 100 тонна к�мір немесе 60 тонна мұнайға 
тең энергия шығарады екен. Бағамдасақ, бұл электр стансасының қоршаған ортаны 
қорғауға қосқан үлесі айтарлықтай екеніне к�з жеткізуге болады.  Біріншіден, бүгінде 
еліміздегі к�мір электр стансаларының к�пшілігінің тозуы 70 пайызға жетті. Эко-
логиялық зардаптар қаупіне байланысты оларды қайта құруды қаржыландыру шек-
телген. Екіншіден, қазір ол  1,6 миллиард киловатт-сағат болып отыр. 2029 жылға 
қарай 5,5 миллиард киловатт-сағатқа жетеді деп күтілуде, электр энергиясын �ндіру 
қуа тында олқылықтар бар. Дегенмен Қазақстан әлемдік қауымдастық алдында атмос-
фераға зиянды заттардың шығарындыларын азайтуға міндеттеме алғанын атап �ткен 
ж�н. Мемлекет басшысы бұл тұрғыда халық үніне құлақ асатынын жеткізді. Енді 
«халықтың қуаты – бірлікте» екенін сезінетін уақыт жетті.

Наурызбек САРША

ХАЛЫЌ

АЭС
САЛУҒАСАЛУҒА

Сала мамандары, энергетиктер 
мен ғалымдар АЭС салу ел дегі 

экономиканың дамуы мен әлеу мет  тік 
жағдайдың жақсаруына әкелер еді 
деген пікірде. АЭС-тің арқасында ең 
ал   дымен, тасымалданатын жарықтан 
құтылып, !зімізде !ндірілген жарыққа 
қол жетеді. Мамандардың пікіріне құ-
лақ түрсек, атом энергиясы қуаттылығы 
жа ғынан к!мір мен газдан әлдеқайда 
жо ғары әрі сыртқа аз қалдық шығарады. 
Сон дай-ақ уранның Қазақстанның !з 
ішін де !ндірілуі, қосымша қаржыны 
та лап етпеуі де бұл саланың артықшы-
лы ғын к!бейте түседі. Ендеше біз де 
са ла мамандарына құлақ түріп к!рдік.

Асуан 
СИЯБЕКОВ, 
«Қазақстандық 
атом 
электр 
стансалары» 
ЖШС жетекші 
инженері:

ЖАСЫЛ ЭНЕРГЕТИКАҒА 
КEШУДІҢ ҒАЛАМДЫҚ 

ҮЛГІСІ
– Тұрақты даму мақсаттарына қол 

жет кізу және к!міртексіз жасыл эко но-
микаға к!шу елдің сенімді базалық 
энер гиясынсыз мүмкін емес. Электр 
энер гиясын генерациялайтын жабдық-
тар ға келсек, бізде таңдау к!п емес, 
мә селен  к!мір, газ және мұнай сияқ ты 
дәстүрлі негізгі энергия к!здері бар, 
бірақ олар к!міртек заттардан тұ ра ды. 

Жаңартылатын немесе баламалы 
энер гия к!здерін алып қарасақ, олар-
дың электр жүйесінде !з орны бар, бір-
ақ бел  гілі болғандай, үздіксіз энергияны 

ка лық блоктарының таралуын қарас-
тыратын болсақ, атом энергетикасының 
Азияға ауысуы, сондай-ақ !здерінің 
атом-энергетикалық бағдарламаларын 
дамытатын жаңа мемлекеттердің пайда 
болуы байқалады. Жақсы дамыған атом 
!нер кәсібі, ядролық ғылыми орталық-
тар дың тәжірибесі және кадрлар даяр-
лау жүйесі бар Қазақстан, !зінің энер-
ге тика жүйесінде атом энергиясын 
тиім ді пайдалану үшін алғышарттар бар 
еке ні анық.

Біздің елімізде электр энергиясын 
ге нерациялайтын жабдықтардың тозуы 
– 70%-дан асады. Сондықтан атом 
энер ге тикасын дамыту және атом стан-
   са сын салу барлық санаттағы тұтыну-
шы ларды, оның ішінде !неркәсіптік 
кә сіпорындар мен халықты үздіксіз 
электр энергиясымен қамтамасыз ету 
үшін неғұрлым қолайлы екені белгілі.

Атом электр энергиясын генерация-
лау дың артықшылығы – үздіксіз энер-
гиямен қамтамасыз ету, сондай-ақ 
пар ник тік газдар шығарындыларының 
болмауы. Қазақстан аумағында АЭС-ті 
пай далануға беру, к!мір мен газ не гі-
зіндегі электр энергиясын !ндіруді ал -
мас тыру есебінен атмосфераға к! мір-
қыш қыл газы шығарынды лары ның 
жал  пы к!лемін орта есеппен жы лы  н 8 млн 
тоннаға қысқартуға ықпалын ти гізеді.

Қазақстанда АЭС салу эконо ми ка-
ның барлық саласына, сондай-ақ ғы-
лымға, білімге, әлеуметтік салаға оң 
муль типликативтік әсер етеді, жоғары 
технологиялық, ғылымды қажетсінетін 
технологиялар мен аралас салалардың 
жедел дамуына мүмкіндік береді. 

Қазақстанда АЭС салу атом индус-
т рия сы үшін және тұтастай алғанда 
елі міздің бүкіл экономикасы үшін жаңа 
мүм кіндіктер ашады.

АЭС САЛУ:
• Елдің ғылыми-техникалық және 

жоғары білікті кадрлардың !суіне;
• Құрылыс кезінде 8 000 адамға 

дейін жаңа жұмыс орындарын және 
пай  далану кезеңінде 2 000 адамға дейін 
са палы кадрларды құруға;

• АЭС салу кезінде 1 жұмыс орны 
экономиканың аралас салаларында 
10-нан астам жұмыс орнын құрады;

• Жергілікті !неркәсіпті дамыту;
• Меншікті отын базасының әлеуе-

тін кешенді пайдалану;
• Тұтынушыларды 60 жылдан астам 

се німді энергиямен жабдықтауды қам-
та масыз ету;

• Парниктік газдар шығарын ды ла-
рын жылына 8 млн тоннаға дейін т!-
мен дету. Және басқа да бірқатар эко-
но микалық, әлеуметтік, техни ка лық 
және экологиялық артықшылық қа ие.

Жыл сайын !сіп келе жатқан энер-
гия тапшылығын, Қазақстан Үкіметі 
рес ми түрде қабылдаған к!міртексіз 
энергетикаға к!шу бағытын, сондай-ақ 
елде шикізат және !ндірістік базаның 
болуын ескере отырып, Қазақстанда 
атом-энергетика саласын дамыту қи-
сын ды және заңды қадам болып табы-
лады деп ойлаймын.

Бұл туралы Мемлекет басшысы бір-
неше рет мәлімдеді. Біз қазір Қазақ-
стан да АЭС салу мүмкіндігін жүйелі 
түр де зерттеп келеміз және барлық 
мүд делі тараптың пікірін ескеруге ты-
рысамыз.

дарда салынған жылу электр орта лық-
тары бүгінде тоз-тозы шығып, апат 
ал     дын да тұрғаны жасырын емес. 
Меніңше, оларды қайта-қайта ж!ндеу-
ден !ткізгеннен г!рі түгелімен жойып, 
жаңа, заманауи электр стансаларымен 
то лықтырған ж!н. Атом электр стан са-
ла рын салу қоршаған ортаға зиян кел-
тір мейтіні дәлелденіп отыр. Бүгінде 
к!п теген дамыған және дамушы мем-
ле кет осы атом энергиясын тиімді пай-
да лануды мақсат етіп отыр. >сіресе, 
АҚШ, Еуропа елдері бұл жағынан к!ш 
тұр. Мен к!птеген !зге мемлекеттің 
атом электр стансаларын к!ріп та ныс-
тым. Мәселен, Түркияның «Аққую» 
электр стансасы да бүгінде сол мем ле-
кет тің қажеттіліктерін !теуге бағыттал-
ған. Құрылысы 2010 жылдың мамыр 
айында басталған «Аққую» АЭС-і BOO 
(Build – Own – Operate = Сал – Еге бол 
– Іске асыр) моделі бойынша жүзеге 
асы рылған әлемдегі алғашқы атом электр 
стансасы. Оның жалпы қуаты 4800 МВт 
болатын 3+ бу қысымды су энер гети-
калық реакторларымен (VVER-1200) 

жабдықталған т!рт энергоблоктың 
құ рылысын салу белгіленген. Атом 
электр стансасы барлық ықтимал әсер-
лерді ескере отырып салынуда: !рт тер-
дің, теракттердің және табиғи апат тар-
дың қаупі есептелген. Стансаның 
энергоблоктарына ұшақтар құлаған 
жағдайда да сыртқы қорғанысы т!теп 
бере алады. Осындай !зге мемлекеттегі 
тәжірибелерді ескере отырып, біз де 
!зіміздің жобамызды іске асыруымыз 
қажет. Бүгінде ел арасында атом электр 
стансасына деген қауіп бары жасырын 
емес. Бірақ бәрі негізсіз деп ойлаймын. 
Мәселен, к!пшілік АЭС Балқаш 
маңын да салынса к!л суына зиянын 
ти гізеді, су тапшылығына әсерін тигі-
зе ді деп санайды. К!л суы тек сондағы 
реактрлерді суыту үшін пайда ла ны ла-
тын дықтан, аса к!п м!лшерде су қажет 
етпейді. Ол жерде су алмасу болмайды. 
Тек Балқаштан су толтыру жұмыстары 
жүр гізіледі. Бұл – бір жақты процесс. 
Ра диация мен мұнара арасында үш кон-
тур бар, соңғысы к!лмен байланыста 
болмайды. Яғни, радиация Балқашқа 
түс пейді. Тұтынуға келетін болсақ, мұ-
нараны жылдық су к!лемімен толық-
тыру қажет, бұл к!лдің табиғи булануы-
ның небәрі 0,5%-ын құрайды. АЭС-і 
бар !зге мемлекеттердің сол стан са лар-
дың кесірінен су тапшылығына ұшы-

рап ты дегенді осы уақытқа дейін есті-
ме дім. Қазір Ресей, Франция, Қытай, 
Оңтүстік Кореядағы компаниялардың 
бүкіл әлем бойынша атом электр стан-
са ларын жобалау, салу және пайдалану 
үшін бай тәжірибесі мен ресурстары 
бар. Бұл тұрғыда біз әлі !зімізге тиімді 
жа ғын к!бірек ойлағанымыз ж!н. 

Одан кейін экологияға зияны 
жоқ жасыл аймаққа айналамыз. 

Атом электр стансалары климаттың 
!з геруінің негізгі себебі болып табы ла-
тын к!мірқышқыл газы (СО2) сияқты 
пар никтік газдарды атмосфераға шы-
ғар майды. Олар іс жүзінде ауа мен су-
дың ластануына ықпал етпейді, бұл 
қор шаған ортаға әсерді азайтады. К!-
мір және газ электр стансалары сияқты 
дәс түрлі энергия к!здерімен салыс тыр-
ғанда, атом электр стансаларында кү-
кірт және азот оксидтері сияқты зиянды 
заттардың шығарындылары т!мен. 
Атом электр стансалары тұрақты және 
тұрақты электр энергиясын !ндіруді 
қамтамасыз етеді, бұл тұрақты энергия 
қажеттіліктерін қанағаттандыру үшін 
маңызды. Олар ұзақ уақыт бойы үздіксіз 
жұмыс істей алады, бұл электр қуатын 
!шіру қаупін азайтады. Атом электр 
стан салары уран сияқты ядролық 
отын ды тиімді пайдаланады және жа-
нар майдың бір зарядымен к!п жыл 
бойы жұмыс істей алады. Бұл отынды 
жиі ауыстыру қажеттілігін азайтып, 
эко  номикалық үнемдеуге әкеледі. Атом 
электр стансалары ірі қалалар мен 
!нер  кәсіптік аудандардың энерге ти-
калық қажеттіліктерін қанағаттандыра 
алатын үлкен к!лемдегі электр энергия-
сын !ндіруге қабілетті. Sздерінің атом 
электр стансалары бар елдер энергия 
им портына тәуелділігін азайтып, энер-
гетикалық тәуелсіздікке қол жеткізе 
ала ды. Тағы бір пайдасы, атом энер ге-
тикасы орталық Қазақстанда орналасса, 
еліміздің барлық аймағын энергиямен 
қамту деңгейі артады деп есептейміз.

қам  тамасыз етуге кепілдік берілмейді. 
Энер  гетикалық қауіпсіздіктің анық та-
ма  сын еске салайын: қажетті уақытта 
қа  жетті жерде қажетті энергия м!л ше-
рі болуы керек. Бұл шарт тек 24/7 энер-
гияны қамтамасыз ететін АЭС сияқ ты 
үздіксіз энергия к!здерімен орын да-
лады.

2023 жылдың 30 қарашасы мен 12 
жел тоқсаны аралығында БҰҰ-ның 
«Кли маттың !згеруі ж!ніндегі не гіз де-
мелік конвенциясы» аясында Дубайда  
!т кен 28-ші конференция сында (СОР  
28) атом энергетикасы күн тәртібіне 
ен  ген болатын. 

Осылайша, жасыл энергетикаға 
к!шудің жаһандық күн тәртібі 

АЭС-ті ескере отырып қалыптасады 
деп айтуға болады, мұны атом энерге-
ти касының еуропалық жасыл таксо но-
мияға қосылуы дәлелдейді. Шынында 
да, атом электр стансалары ел эконо-
ми касының тұрақты дамуына негіз 
бо латын тұрақты к!міртексіз энергия 
к!з дері болып табылады.

АЭХА (Атом энергиясы ж!ніндегі 
ха  лықаралық агенттік) болжамы бо-
йын  ша 2050 жылға қарай атом гене ра-
ция сы екі есеге артып, 792 ГВт-қа же-
теді, бұл жалпы әлемдік электр энер-
гия сын !ндірудің 12%-ын құрайды. 
Егер салынып жатқан атом энергети-

Қазақстанда АЭС салу эконо ми ка ның барлық 
саласына, сондай-ақ ғы лымға, білімге, 

әлеуметтік салаға оң муль типликативті 
әсер етеді, ғылымды қажетсінетін 

технологиялар мен аралас салалардың 
жедел дамуына мүмкіндік береді.

Дүйсенбай 
ТҰРҒАНОВ,

Мәжіліс 
депутаты, 

Экология 
мәсе лелері және 

табиғат 
пайдалану 

комитетінің 
мүшесі:

ЭНЕРГИЯ ИМПОРТЫНА 
ТMУЕЛДІЛІКТІ ЖОЯДЫ

– Ең алдымен, жүйелі шараларды 
жү  зеге асыруға мүмкіндік беретін энер-
ге тика саласының даму стратегиясын 
әзір леу қажет. Мемлекет басшысы атом 
электр стансасын салу сынды маңызды 
мә селе бойынша да !з ұстанымын біл-
дірді. Біздің еліміз үшін энергетикалық 
қуат тардың тозғанын және атом энер-
ге тикалық әлеуетінің барын ескере 
оты рып, атом электр стансаларын салу 
қа жетті шара деп есептеймін. Еліміз 
!т кен жылдың !зінде ғана Ресейден 3 
млрд-қа жуық электр энергиясын им-
порттаған. Қазақстандағы 50-60 жыл-

ТҮЙТКІЛ

БЕЙІЛ МЕ?



2024 жыл жа�сы 
жа�алы�тар�а, �релі 

�згерістерге, берекелі 
бетб�рыстар�а толы болады деген �міт 

бар. Хал�ымызды�, мемлекетімізді� бар 
а�сар-арманы да, тілек-м�раты да, жоба-

жоспары да межелі міндеттермен �штасады, 
ау�ымды асулармен астасады. Еліміз а� ниетпен 

�ткенге салауат айтып, а� тілекпен жа�а жылды �арсы 
алды. Б�л жылда �аза�станды�тарды �андай �згерістер 

к�тіп т�р?

апта
№1 (4395)

6 #А%ТАР 2024 СЕНБІ 5

қам тушы болды. Оның мардымсыз б�лігі 
ғана БЖТ-ға ден қойды.

– Бірнеше жыл бұрын БЖТ-ны �зін-
�зі жұмыспен қамтыған азаматтарға ар-
нал ған жеңілдік түрінде енгіздік. Соның 
ар қасында бейресми жұмыспен қамтыл-
ған дар біріншіден, медициналық сақтан-
ды рылатын еді. Екіншіден, зейнетақы 
жи нақтарын жинап, зейнетақы жүйесіне 
қа тысу �тіліне байланысты базалық зей-
нетақы т�лемін алуға құқық берді. Үшін-

лион ға жуық жалдамалы жұмыскердің, 
соның ішінде 350 мыңға жуық бюджеттік 
қызметкердің ақшалай табысы ұлғайды. 

Ведомствоның сендіруінше, бұл басқа 
жұ мыскерлердің жалақысының артуына 
да серпін береді. Себебі жұмыскердің жа-
ла қысы оның біліктілігіне, орындайтын 
жұ мысының күрделілігіне, саны мен са-
па сына қарай қалыптастырылады. Демек, 
жұ мыс беруші мемлекет талабын орындап, 
қатардағы, біліктілігі жоқ жұмысшының 
ға на жалақысын к�терсе, онда ол білік ті-

ды. Айлық есептiк к�рсеткiш (АЕК) 2023 
жыл ғы 3 450 теңгеден 3 692 теңгеге дейін 
�сті. Ең т�мен күнк�рiс деңгейiнiң шама-
сы биыл 43 407 теңге болып белгiленеді.

БИЗНЕСТІ ТЕКСЕРУГЕ 
МОРАТОРИЙ АЯҚТАЛДЫ

Қазақстанда шағын және орта биз-
несті дамыту үшін 2020 жылы оларды 
тек  серуге үш жылдық мораторий жария-
лан ды. Оның мерзімі былтыр ұзартылған. 
Ал биыл доғарылды. Сарапшылардың 
пі кірінше, мемлекеттік бақылау болма-
ған дықтан, �нім сапасы т�мендеді, салық 
т�леуден жалтару жаппай белең алды, 
біраз бизнес к�леңкеге кетті. 

Сондықтан былтырғы жыл соңында 
Ұлт тық экономика министрі ?лібек 
Қуан   тыров шағын және орта кәсіпкерлікті 
тексеруге мораторий ұзартылмайтынын 
мә лімдеді. Ал Премьер ?лихан Смайылов 
28 желтоқсанда «24kz» телеарнасына сұх-
батында адал кәсіпкерлердің алаңдауына 
еш негіз жоғын айтты. 

«Бизнес қауымдастықпен бірлесіп, 
кә сіпкерліктің дамуына кедергі келтіретін 
шек тен тыс талаптарды анықтау бойынша 
үлкен жұмыс атқардық. Нәтижесінде, 10 
мың нан астам негізсіз талапты анықтадық. 
Бү гінде оның 9 мыңының күші жойылды. 

БАЛАЛАР ҰЛТТЫҚ ҚОРДАН АҚША 
АЛА БАСТАЙДЫ

2024 жылы «Ұлттық қор – балаларға» 
бағ дарламасы іске қосылды. Сондай-ақ 
Мем лекет басшысының тапсырмасымен 
биыл 5 жастан асқан балаларға арналған 
«Ке лешек» атты бірыңғай ерікті жинақтау 
жүйе сі енгізіледі. 

«Келешек» аясында балаларға арнап 
ашыл ған арнайы жинаққа мемлекет тара-
пынан бастапқы білім беру капиталы, 
жыл сайынғы мемлекеттік сыйақы және 
ин   вестициялық табыс үстемеленбек. Осы 
жи нақ пен «Ұлттық қор – балаларға» жо-
ба сының қаражаты қосылғанда жас ұр-
пақ тың сапалы білім алуына мүмкіндік 
туа ды. 

«Ұлттық қор – балаларға» Президент 
бағ дарламасына сәйкес, 2024 жылдан 
бас тап Ұлттық қордың инвестициялық 
та бысының 50%-ы балалардың арнайы 
жи нақтаушы шотына аударылып тұрады. 
Бұл ақша Қазақстан азаматтығы бар, 18 
жас қа толмаған барлық балаға – осы жы-
лы шамамен 6,7 миллион жас�скінге бе-
рі леді. Теңгемен бірге күрт құнсызданбауы 
үшін қаражат долларда сақталады. 

Президент айтқандай, жал пы ха-
лық тық референдумда қабылдан-

ған конституциялық �згерістер ?ділетті 
Қа зақстанның символына, бір ұстынына 
ай  налды. Оның барысында Ата Заңы мыз-
да жер мен табиғи ресурстар халықтың 
мен шігі деген басты қағидат бекітілді. 
«Ұлт тық қор – балаларға» бастамасының 
ар қасында осы ұлттық байлықтың игілігін 
әр бір отбасы к�реді. 

Бала Ұлттық қордан алған бүкіл қара-
жа тын кәмелеттік жасқа толған соң, білім 
алу ға немесе баспана сатып алуға пай да-
лана алады.

АУЫР ЖҰМЫС ЕҢБЕККЕРІ 
АРНАУЛЫ Т�ЛЕМ АЛАДЫ

Аса ауыр әрі зиянды жұмыс істейтін 
адам дар, әсіресе кеншілер, шахтерлар, 
мұ най-газ саласының жұмысшылары к�п 
жылдан бері Үкіметке ерте зейнеткерлікке 
шығуға мүмкіндік беруді талап етіп келді. 
К�п тілегені биыл жүзеге аспақ. 2024 жы-
лы зиянды �ндірісте істейтін азаматтар 
үшін «Арнайы әлеуметтік т�лем» (А?Т) 
ен   гізілді. 

Еңбек және халықты әлеуметтік қор-
ғау министрі Светлана Жақыпованың 
ай    туынша, 2024 жылғы 1 қаңтардан бас-
тап, 55 жасқа толған және жұмыс беру ші-
лері кемінде 7 жыл міндетті кәсіптік 
зей нетақы жарналарын аударып тұрған 
зиян ды жұмыстағы еңбеккерлер осы т�-
лем ді ала бастайды. 

Бұл т�лем түрі зейнеткерлік жасқа 
тол ғанға дейін беріледі. Министрліктің 
есе бінше, биыл арнаулы т�лемді 37 мың 
адам алуы мүмкін. Қойылатын басты 
шарт – олар ауыр жұмысынан кетіп, әрі 
қа рай еңбек жағдайлары зиянды жұмыс-
пен айналыспауға тиіс.

А?Т к�лемі 4 к�зден құралады. Бірін-
ші ден, оған бюджеттен 2 ең т�менгі күн-
к� ріс деңгейінде арнаулы кәсіптік мем ле-
кет тік жәрдемақы аударылады. Екіншіден, 
жұмыс беруші �з қаражаты есебінен 1 ең 
т� менгі күнк�ріс деңгейінде кәсіби т�лем 
қо сады. Үшіншіден, сақтандыру ұйым да-
ры нан зейнеталды аннуитет шарты 
бойын ша 1 ең т�менгі күнк�ріс деңгейінде 
сақ тандыру т�лемі б�лінеді. Т�ртіншіден, 
БЖЗҚ-ға зейнетақы т�лемінен ақы қо  сы-
лады.

Еңбек вице-министрі Назгүл Сағын-
ды қованың мәліметінше, А?Т ай сайын-
ғы сомасы орташа есеппен 208 мың тең-
ге ге жетуі мүмкін.

БІРЫҢҒАЙ ЖИЫНТЫҚ 
Т�ЛЕМ ЖОЙЫЛДЫ

Онымен бірге тағы бір әлеуметтік-
экономикалық эксперимент аяқталып, 
жалғасын таппай, тарих қойнауына жол 
тартты. Қазақстанда бірыңғай жиынтық 
т�лем (БЖТ) 2019 жылдан бастап енгізілді. 
Ол «Jзін-�зі жұмыспен қамтушылар» 
деген санатты, шындап келгенде мемле-
кет тің қамқорлығынсыз, �з күнін �зі 
к�р  ген, сонымен бірге мемлекетке – са-
лық, оның қаптаған қорларына – жарна 
мен аударылымдар аудармайтын аза мат-

?2024

Қал ғаны келер жылдың басында Парла-
мен тте тиісті заң қабылданғаннан кейін 
алынып тасталады», – деді ?.Смайылов.

Оның айтуынша, тәуекелдерді бас-
қару жүйелерін автоматтан дыру 

бойынша да жұмыстар жүргізілді. Бұл 
ада ми факторды жоя отырып, тек се ру лер-
ді жоспарлауға мүмкіндік береді. Нә ти же-
сінде, олардың саны 2 есеге қысқа ра ды. 
Жал пы, заңға бағынатын кәсіпкерлерге 
әкім шілік қысым азаяды. «Ендеше мора-
то рий аяқталған соң елде жаппай тексеру-
лер болмауы керек. Адал кәсіпкерлердің 
алаңдауына еш негіз жоқ», – деді Үкімет 
басшысы.

БІЛІМ САЛАСЫНДА 
РЕФОРМАЛАР БАСТАЛАДЫ

Таяуда Мәжіліс «Кейбір заңнамалық 
ак тілерге білім беру және тәлімгерлік мә-
 се  лелері бойынша �згерістер мен толық-
тыру лар енгізу туралы» заң жобасын қа-
был  дады. Алда оны Сенат мақұлдайды. 

Сонда биыл білім саласында тексеріс-
тің жаңа түрі енгізілуі мүмкін: арнайы 
ко миссия әрбір мектептің ғимаратын 
мұ қият қарап, оның бала оқытуға қауіп-
сіз дігін тексереді. Бұл балалардың қауіп-
сіз дігін қамтамасыз ету және құқықтарын 
қор ғау үшін қажет. ?йтпесе, соңғы жыл-
дары мектеп т�белерінің құлауы сияқты 
қауіпті фактілер жиілеп кетті. Сондықтан 
біраз жыл бойы жұмыс істеп тұрған, ескіре 
бастаған ғимараттарды тексеріп тұру �те 
маңыз ды. Нақтылағанда заң жобасында 
30 жылдан к�п пайдаланылған мектеп, 
ба  лабақша мен колледждердің ғимаратта-
рын әр 5 жыл сайын апаттылық қауіпі 
бойын ша тексеру ұсынылды.

Реформа аясында педагогтерді қа-
шықтан оқытып, онлайн универ-

ситет терде даярлауға тыйым салу жос пар-
ланған. Бүгінде технологиялардың озық 
дамуы қашықтан оқыту мүмкіндіктерін 
кеңейтті, жоғарғы оқу орындары маман-
дар ды онлайн даярлау үрдісіне бой ұрды. 
Бірақ зерттеулер к�рсеткендей, педаго ги-
калық, медициналық, фармацевтикалық 
ма мандықтар бойынша онлайн білім 
алу дың үлкен қауіпі бар. Сондықтан заң 
жо басында колледждер мен универ си-
теттерде педагогикалық және медицина-
лық мамандықтар бойынша қашықтан 
бі л ім алуға тыйым салу туралы норма ен -
гі зілді. 

Бұл биыл �мірге жолдама ала тын 
жаңа лықтардың бір парасы ғана. Мы-
салы, биылғы 2024 жылы ел бойынша 20 
жаңа су қоймасын салу және 15 су қой-
масын қайта жаңғырту басталады. Елді 
елең еткізетін қызықты, ел �міріне әсер 
ете  тін басқа да ауқымды жобалар мен бас-
та малар жыл бойы жүзеге аспақ. Олай 
бол са қазақстандықтарды қызықты жыл 
күтіп тұрғандай.

Айхан Ш#РІП

Биылғы 1 қаңтарда бастау алған үшін-
ші кезең заңды тұлғалардың басшылары 
мен құрылтайшыларын және олардың 
жұ байларын, сондай-ақ жеке кәсіпкерлер 
мен олардың жұбайларын қамтиды. Дек-
ларацияларды уақытша тоқ татылған және 
әрекетсіз жеке кәсіп кер лер де тапсыруға 
міндетті.

Маңғыстау облысы бойынша МКД 
�н  ді ріс тік емес т�лемдерді, жеке тұл ға-
лар  ды және Арнаулы салық режимдерін 
әкім шілендіру басқармасының басшысы 
Мәдина Жақанқызының айтуынша, тап-
сырушылар декларацияда бағалы қа ғаз-
да рын, биткоин, альткоин, стейблкоин 
жә не �зге де цифрлық активтерін, ком-
па   ниялардағы, тұрғын үйлер мен ком мер-
ция лық мүліктегі үлестік қатысу шарт та-
рын, инвестициялық алтынын, зияткерлік 
мен шік және авторлық құқық объекті ле-
рін, үйінде қолма-қол ақша күйінде сақ-
тал ған 34,5 миллион теңге (10 мың АЕК) 
ше гіндегі қаражатын, нотариалды куә-
лан дырылған қарыз шарттарын, құны 3,4 
млн теңгеден асатын қымбат мүлкін, 
кар тина сияқты мәдени құндылықтарын, 
зер герлік бұйымдарын, асыл тұқымды 
жа нуарларын және басқасын к�рсетуі 
тиіс.

Активтер мен міндеттемелер туралы 
дек ларацияның қағаз нұсқасын 15 шіл де-
ден, ал электронды түрде ұсынса, 15 қыр-
күйектен кешіктірмеу қажет. Бұл ретте 
дек ларацияларда берілген деректердің 
дұрыстығын мемлекеттік кіріс органдары 
2026 жылы ғана тексере алады.

ЕҢ Т�МЕНГІ ЖАЛАҚЫ 
85 МЫҢҒА К�ТЕРІЛДІ

Ел ?ділетті Қазақстан құруға кіріс-
ке лі бұқара үшін маңызды бір к�р-

  сет кіш қарқынды �се бастады. ?ңгіме ең 
т� менгі жалақы (ЕТЖ) туралы болып 
отыр. ?йтпесе, 2022 жылға дейін ол 
атышу лы 42 500 теңге м�лшерінен 
к�терілмей келді. Мемлекет бас шы сы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың тап сыр-
масымен, 2022 жылдың 1 қаңтарынан 
бас тап, ЕТЖ 60 мың теңгеге күрт жо ғары-
латылды. Былтырғы 2023 жылы бұл к�р-
сет кіш 70 мың теңгеге жеткізілді. Ал осы 
қаң тарда елдегі жалақының ең т�мен 
м�л шерi 85 мың теңгеге дейін артып отыр. 
Нә тижесінде, үш жылда екі есе ұлғайды.

Еңбекминінің түсіндіруінше, әртүрлі 
са ладағы әрі барлық меншік нысанындағы 
кә сіпорындарда жұмыс істейтін 1,8 мил-

лігі жоғары маманға теңесіп қалуы мүм-
кін. Содан ұйым, компания маманнан 
ай рылып қалмау үшін олардың да жа ла-
қысын әрі қарай жоғарылатуға мәжбүр 
бо лады. 

«Бірінші кезекте ЕТЖ-ның �суі бі лік-
тіліксіз, «жалақысы т�мен» жұмыс кер лер-
ге әсер етеді. Екіншіден, жалақы деңгейін 
бел  гілеу кезінде ЕТЖ к�рсеткішін пай да-
ла натын жұмыс берушілер, сондай-ақ 
раз ряд аралық біліктілік жүйесін ескере 
оты рып, қызметкерлердің басқа санат-
тары ның жалақысын қайта қарайтын 
бо лады», – деп хабарлады министрлік.

К�ПТЕГЕН САЛАДА 
ЖАЛАҚЫ �СУДЕ

?ділетті Қазақстан еңбеккерлердің 
жа лақысын к�теру бойынша дәйекті ша-
ра лар қабылдап жатыр. Мәселен, 2020-
2023 жылдары жыл сайын шамамен 600 
мың педагогтің жалақысы 25%-ға кезең-
ке зеңімен арттырылды. Нәтижесінде, 
олар дың жалақысы 2 есе �сті. 

2021-2023 жылдар аралығында мем ле-
кет тік мекемелерде және коммуналдық 
кә сіпорындарда жұмыс істейтін 6 мыңға 
жуық медицина қызметкерінің, оның 
ішін де дәрігерлердің жалақысы 30%-ға, 
ор та медициналық персоналдың жалақы-
сы жыл сайын 20%-ға к�терілді.

2021 жылы әлеуметтік қамсыздандыру 
са ласындағы 38 мың қызметкердің жа ла-
қы сын кезең-кезеңімен арттыру басталды, 
нә тижесінде үш жыл ішінде, 2021-2023 
жыл дар аралығында олардың жалақысы 
2 есеге к�бейіпті. 

2022 жылғы 1 қаңтардан азаматтық 
қыз метшілердің жекелеген санатының, 
ша мамен 600 мың адамның жалақысын 
2022-2025 жылдар кезеңінде жыл сайын 
орта есеппен 20%-ға ұлғайту басталды. 
Нә тижесінде, 4 жыл ішінде олардың жа-
ла қысы 2 есе артады.

Сондай-ақ Еңбекмині жұмыскер лер-
дің жалақысын жоғарылату үшін жеке-
мен шіктегі кәсіпорындар арасында түсін-
діру жұмыстарын жүргізуде. Нәтижесінде, 
2023 жылы 8 мың жұмыс беруші 2,8 мил-
лион қызметкердің жалақысын 5 пайыз-
дан 50%-ға дейін арттыруға шешім қабыл-
дады. Бұл жұмыстар 2024 жылы жалғасады 
деп жоспарланыпты.

Жаңа 2024 жылы мемлекеттік базалық 
зей нетақы т�лемінің ең т�мен м�лшері 
– 28 215 теңгені, зейнетақының ең т�мен 
м�л шерi – 57 853 теңгені құрайтын бола-

Не жаңалығың бар,Не жаңалығың бар,

ші ден, бұл оларға еңбек ету қабілетінен 
айы рылған, жұмысынан, асыраушысынан 
айы рылған, жүкті болып, босанған, бала 
асы рап алған, 1 жасқа дейінгі бала күтімі-
мен айналысқан жағдайларында әлеу мет-
тік т�лемдер алуға мүмкіндік беретін еді. 
Алай  да аталған құрал �зін-�зі ақтаған 
жоқ. 2023 жыл бойы БЖТ арқылы небәрі 
300 мың адам қамтылған. Олардың т�ле-
ген т�лемі 1,5 млрд теңге ғана. Тым аз, – 
деді бас қаржыгер.

Тиісінше Үкімет жаңа заң қабылдап, 
БЖТ мерзімін ұзартуды ж�н деп 

тап пады. Бұл сынаққа берілген т�рт жыл-
дық мерзім түгесілді. 

Мемлекеттік кірістер комитеті былтыр 
БЖТ т�леген 300 мыңдай азаматқа биыл-
дан бастап, жеке кәсіпкер (ИП) ретінде 
тір келуді немесе салықты �з бетінше т�  -
леуге кірісуді ұсынды. Жеке кәсіпкер 
(ЖК) ретінде тіркелгендер �зі таңдаған 
са лық режиміне байланысты салық т�-
лейді. Ал дара кәсіпкерге айналғысы кел-
ме се, тапқан табысының 10%-ы м�лше-
рін де есептеп, жеке табыс салығын т�леу-
ге және жылына бір рет табыс салығы 

тарды еңбек нарығының к�леңкесінен 
шы ғарып, заңдастыруға бағытталды. 

Заңдастырылу үшін оларға жеке кә-
сіп керлігін тіркеудің қажеті болмайтыны 
жа рияланды. Тек �з бетінше БЖТ т�леп 
тұр са жеткілікті. Бұл алымның ай сайынғы 
м�л шері мегаполистерде, облыстық 
маңы зы бар қалаларда тұратын жеке тұл-
ға лар үшін – 1 АЕК-ті (2023 жылы 3 450 
теңгені), ал басқа елді мекендерде, соның 
ішін де ауылда тұратын жеке тұлғалар үшін 
– 0,5 АЕК-ті (1 725 теңгені) құрады.

БЖТ құрамында т�рт міндетті алым-
са лық түрі біріктірілді: жеке табыс салығы 
(ЖТС); Мемлекеттік әлеуметтік сақ тан-
дыру қорына әлеуметтік аударымдар; 
БЖЗҚ-ға зейнетақы т�лемдері; міндетті 
әлеу меттік-медициналық сақтандыру қо-
рына аударымдар.

Үкімет басшысының орынбасары – 
Қар жы министрі Ерұлан Жамаубаевтың 
бай ламынша, БЖТ тетігі �зін-�зі ақтаған 
жоқ. Оған жұрт қызығушылық танытпап ты. 
Мысалы, ол енгізілген 2019 жылы рес  -
публикада 2,6 миллион �зін-�зі жұмыспен 

ЖАҢАРУ

Ел �ділетті Қазақстан құруға кіріс ке лі бұқара үшін маңызды 
бір к�р   сет кіш қарқынды �се бастады. �ңгіме ең т� менгі жалақы 

(ЕТЖ) туралы болып отыр. �йтпесе, 2022 жылға дейін ол атышу лы 
42 500 теңге м�лшерінен к�терілмей келді. Мемлекет бас шы сы 

Қасым-Жомарт Тоқаевтың тап сыр масымен, 2022 жылдың 1 қаңтарынан бас тап, 
ЕТЖ 60 мың теңгеге күрт жо ғары латылды. Былтырғы 2023 жылы 

бұл к�р сет кіш 70 мың теңгеге жеткізілді. 
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бо йын ша декларацияны (240.00 форма-
сын) тапсыруға міндетті.

ДЕКЛАРАЦИЯЛАУДЫҢ 
МАҢЫЗДЫ ІІІ КЕ ЗЕҢІ БАСТАЛДЫ

Жалпыға бірдей декларациялау 2021 
жыл дың 1 қаңтарынан басталды. Бұған 
дейін  гі екі кезеңде мемлекетке табысы 
мен шығысын шенеуніктер, мемлекеттік 
қызметшіге теңестірілгендер, мемлекеттік 
функ цияларды орындайтындар, түрлі 
дең гейдегі депутат, Ұлттық банк, мемле-
кет тік банктер, сондай-ақ білім беру, 
ден саулық сақтау, мәдениет, спорт және 
бас қа саладағы мемлекеттік мекемелердің, 
квазимемлекеттік сектордың қызмет кер-
лері және осылардың бәрінің жұбайлары 
жариялап келді. 

Мемлекеттік кірістер комитетінің де-
ре гінше, бұлардың жалпы саны 570 мың 
адам нан асқан. 2024 жылғы жаңа кезеңде 
бұл сан бірнеше миллионға дейін еселеп 
арт пақ. Мемлекеттік кірістер комитеті бұл 
сан шамамен 3,9 млн адамды құрайды деп 
тұспалдап отыр.



АТЫРАУ ОБЛЫСЫНЫҢ 
ТҰРҒЫНДАРЫМЕН КЕЗДЕСТІ

Мәулен �шімбаев Атырау облысы-
ның тұрғын дарымен кездесу барысында 
М е м л е к е т  б а с ш ы с ы н ы ң  E g e m e n 
Qazaqstan газетіне берген сұхбатында 
бел гіленген міндеттерге назар аударып, 
барлық қазақ стандықтарды оларды іске 
асыру т�ңірегінде күш біріктіруге 
шақыр ды.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Ке-
мелұлы Тоқаев сұхбатында демократи-
ялық реформалардың жүйелі ғана емес, 
ешқашан кері қайтпайтын түбегейлі си-
патқа ие болғанын қадап айтты. Жалпы, 
�ткен жылы азаматтарымыздың консти-
туциялық құқығының қор ғалуына кепіл 
болатын жоғарғы орган – Консти-
туциялық Сот жұмысын бастады. Алғаш 
рет азамат тарымыз аудан және облыстық 
маңызы бар қала әкімдерін тікелей сайла-
ды. Осы және �зге де жетіс тіктер мен ба-

стамалар биылғы жылы да жоғары к�рсет-
кіштерге қол жеткізуімізге берік негіз 
болады деп сенеміз. Жалпы бүгінгі күні 
еліміздің алдында ауқымды мақсаттар тұр. 
Ол мақсаттарға бірлесіп әрекет еткенде 
ғана жететініміз с�зсіз», – деп атап �тті 
Сенат Т�рағасы. 

Сенат пен мәслихаттаржұмысының 
маңызды бағыты –  заңдардың, ұлттық 
бағдарламалар мен жобаларды �ңірлер-

де іске асыру сапасына мони торинг 
жүргізу. Палата Т�рағасының пікірінше, 
жер г іл ікт і  жерлерде  проблемалар 
анықталған жағдайда қалалар мен ауыл-
дардың ерекшеліктерін міндетті түрде 
ескере отырып, барлық деңгейдегі депу-
таттардың белсенді бірлескен жұмысы 
қажет болады. Мәулен �шімбаев осыған 
байланысты �ңірдің әлеуетін толық ашу 
мен депутаттардың осы бағыттағы 

күш-жігерін біріктірудің маңыздылығын 
атап �тті.

«Атырау облысы шетел инвестиция-
ларын тарту бойынша елімізде к�ш 
бастап тұр. 2неркәсіп �німінің к�лемі де 
дәйекті түрде ұлғаюда. Аймақтағы шағын 
және орта кәсіпкерлік субъектілері саны-
ның �суі де қуантады. Дегенмен аймақта 
жетістіктермен қоса, шешімін күткен 
мәселелер де жоқ емес. Олардың қата-

рында тұрғындарды экология, оның 
ішінде ауаның ластануы және су мәселе-
сі алаңдататынын білеміз. Инженерлік 
және энергетикалық инфрақұры лымды 
жаңғырту мәселесі де �зекті. 2ңірлердегі 
мәселелерді шешуге Сенат тарапынан 
жүйелі қолдау к�рсету – негізгі міндет-
тердің бірі. Біз �з тарапымыздан және 
басқа да әріптестерімізбен бірге облы-
стың �зекті мәселелерінің шешілуіне 
тиісті к�мек к�рсететін боламыз», – деді 
Мәулен �шімбаев. Ол сондай-ақ «2ңір» 
депутаттық тобының және Мәслихаттар-
мен �зара іс-қимыл ж�ніндегі кеңестің 
алдағы отырыстарының күн тәртібіне 
тоқталды.

Сенаторлар �ңірдің дарынды жаста-
рымен кездесу барысында аймақты одан 
әрі дамыту келешегін, заң шығаруды 
жетілдіру және жаңа жобаларды іске асы-
ру ж�ніндегі идеяларды талқылады. Сенат 
Т�рағасы осыған байланысты Қазақстан-
да жастарды қолдау мемлекеттік саясаттың 
басым бағыты болып табылатынын атап 
�тті.

Сенат Т�рағасы ұлттық құнды   лық-
тарды одан әрі ілгерілетудің, үздіксіз 
білім алудың және кәсіби �су үшін жаңа 
дағдыларды игерудің маңыздылығы ту-
ралы да айтты. Мәулен �шімбаев �з 
с�зінде Атырау облысының к�рнекті 
тұлғалары мен тумаларын мысалға кел-
тірді. Олардың қатарында Салық Зима-
нов пен Зейнолла Қабдолов, �бу Сәр-
сенбаев пен Фариза Оңғарсынова, Жұ-
мекен Нәжімеденов және Хиуаз Доспа-
нова бар. Олар дарынымен, ержүректі-
гімен және �жеттігімен танымал болға-
нын атап �тті.

Президент 
асым-Жомарт 
То�аевты� бастамасы бойынша 
ж�зеге асып жат   �ан реформа-
ларды за�намалы� �амтамасыз 
ету және !�ірлерді дамыту#а 
жәрдемдесу – Сенатты� мәсли-
хаттармен бірлескен ж'мысын-
да#ы негізгі ба #ыттар. Сенат 
т!ра#а сы Мәулен )шімбаев 
осын  дай пікірде. Осы орайда се-
наторлар осы жылды да дәст�р 
бойынша облыс және аудандар-
ды� т'р#ындарымен кездесуден 
бастады. +�ірлерді дамыту пер-
спективаларын тал�ылау және 
м'нда#ы !зекті мәселелерді ше-
шу шараларды�  негізгі ма�саты 
болып отыр.
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Парламент Сенатыны� депутаты, 
Сенатты� )леуметтік-мәдени даму жә-
не #ылым комитетіні� т!ра#асы Н'р т!  ре 
Ж�сіп Алматы �аласына ж'мыс сапары 
барысында, Энергетика министрлігіні� 
Ядролы� физика институтына арнайы 
барып, #алымдарды� ж'мысымен та-
ныс ты.

Институттың басшы және ғылыми құра-
мымен кездесу барысында сенатор �ткен 
жылы Парламент қабылдаған ғылым саласы 
қызметкерлерінің әлеуметтік кепілдіктерін 
нығайтуға бағытталған заңдар турасында бір-
шама түсінік берді. Сонымен қатар сенатор 
институттың материалдық-техникалық база-
сымен, атап айтқанда, мекеменің ядролық 
б�лшектерді зерттеуге арналған барлық қажет-
ті құралмен практикалық қолдану б�лігінде 
танысты. Бүгінде институт атом энергиясын 
бейбіт мақсатта пайдалану саласындағы елде-
гі жалғыз ғылыми-зерттеу ұйымы. Институтта 
іргелі зерттеулерден бастап, жоғары техноло-
гиялық �німдер �ндірісіне дейінгі ғылы-
ми-зерттеу конструкторлық әзірлемелердің 
толық циклі орындалады. Институт ғалымда-
ры қатерлі ісік ауруын диагностикалау және 
емдеу үшін йод-131, фтор-18 және Мо-99 ра-
диоизотоптары негізінде радиофармпрепарат-
тар шығарады. Сонымен бірге �неркәсіптік 
радиоактивті  к�здер мен гидрогельді 
таңғыштар �ндіреді. Ресей, Германия, АҚШ, 
Франция және Түркия елдеріне арнап, ко-
бальт-57 радиоактивті изотопын �ндіру және 
жеткізуді жолға қойған. Енді басталған 2024 
жылы институт атом энергиясы ж�ніндегі 
халықаралық агенттікпен жасалған шарттар  
шеңберінде Қырғызстанға молибден-99/тех-
неций-99 генераторларын жеткізуді бастайды. 
Ғылыми қызмет бойынша, сондай-ақ кадр-
ларды даярлау саласында Ядролық физика 
институты СERN, Массачусетс технологи-
ялық институты, Карлсруэ технологиялық 
институты, TENMAK  сияқты әлемдегі ең ірі 
ғылыми-зерттеу және білім беру мекеме-
лерімен ынтымақтастық орнатқан. Бұл туралы 
кездесу барысында баяндалып, ғалымдар �зге 
де тың жаңалықтар ашуға дайындалып 
жатқандықтарын жеткізді. 

Кездесу барысында депутат ядролық фи-
зика саласындағы кадрларды қайта даярлау 
мәселелеріне ерекше назар аударды. «Ядролық 
физика институты құрылғаннан бері �те бай 
тарихқа ие және институт базасында жүзеге 
асырылып жатқан жобалардың стратегиялық 

маңызы бар. Тиісінше институтты жақсы ка-
дрлармен қамтамасыз ету және оларды қайта 
даярлау мекеменің басты міндеті болуы ке-
рек» – деді Нұрт�ре Жүсіп. 

Сонымен қатар сенатор бүгінде ел халқы 
арасында кеңінен талқыланып жатқан атом 
электр стансасын салу мәселесіне де жан-
жақты тоқталып �тті. Ол  атап �ткендей, біздің 

еліміздің азаматтары атом электр стансасын 
салу мәселесі мен оны қауіпсіз пайдалану 
ісіне және елге тигізетін пайдасына ерекше 
алаңдаушылық білдіріп отырғанын баса айт-
ты. Кездесу барысында институттың бас ди-
ректоры Саябек Сахиев ЯФИ базасында АЭС 
үшін мамандар даярлау үшін барлық қажетті 
инфрақұрылым бар екенін атап �тті, атап 
айтқанда, ССР-Қ зерттеу стационарлық реак-
торы, сыни стенд, түрлі типтегі үдеткіш, сон-
дай-ақ институт базасында үш оқу орталығы 
жұмыс істеп тұрғанын жеткізді. Оқу орта-
лықтарында радиациялық қауіпсіздік, ядро-
лық қауіпсіздік, атом саласы үшін кадрлар 
даярлауға байланысты сабақтар жүргізіледі. 
Сондай-ақ институтта АЭХА(МАГАТЭ) са-
рапшылары жұмыс істейді. Былтыр ЯФИ – 
ҚазҰУ- әл-Фараби – КАЭС арасында үш-
жақты консорциалдық келісім жасалған. 
Мақсат – Ядролық физика институты база-
сында атом электр стансасы үшін кадрлар 
даярлау ісі к�зделіп отыр.  

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев «Егемен Қазақстан» газетіне берген 
сұхбатында атап �ткендей, атом электр стан-
сасының құрылысы біздің экономикамыздың 
болашағы мен оның энергетикалық қауіпсізді-
гі үшін маңызды мәселе болып табылады. 
Құрылыс мәселесі бойынша тиісті қоғамдық 
таңдаулар �ткізілетін болады. Осы мәселе 
бойынша институт алдыңғы қатарда болуы 
және вектор ретінде әрекет етуі тиіс», – деп 
атап �тті Нұрт�ре Жүсіп.

Сенат комитетінің т�рағасы ЯФИ-ға сапа-
ры барысында Қазақстандағы  жалғыз CCР-Қ 
стационарлық ғылыми-зерттеу реакторына, 
иондаушы сәулеленудің пайдаланылған к�з-
деріне арналған қоймаға, институттың ғылы-
ми қызметкерлері DUNE халықаралық экс-
перименті үшін strow-детекторларды құрасты-
ратын ғимаратқа, радиохимия және изотоптар 
�ндіру ғылыми-техникалық орталығына және 
гидрогельді таңғыштар �ндіретін учаскеге 
барып жұмыс сапасымен танысты. 

Берік БЕК

ҚОҒАМ

ТӨРАҒАЛЫҚТӨРАҒАЛЫҚ  ТІЗГІНІ – ТІЗГІНІ – 
БІЗДЕБІЗДЕ

Биыл еліміз бір�атар ха-
лы�аралы� 'йым#а т!ра#а-
лы� етеді. Б'л – 
аза�стан#а 
�осымша жауапкершілік 
ж�ктейтін ма�ызды жайт. Ол 
�шін тияна�ты жоспар, 
ты�#ылы�ты дайынды� �а-
жет.

СЕНАТОР ЯДРОЛЫҚ СЕНАТОР ЯДРОЛЫҚ 
ФИЗИКА ИНСТИТУТЫНАФИЗИКА ИНСТИТУТЫНА
АРНАЙЫ БАРДЫАРНАЙЫ БАРДЫ

2024 жыл Қазақ елі үшін ай-
рықша маңызға ие болатынын 
Мемлекет  басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев та қадап айтты. 
Президент 3 қаңтарда Egemen Qa-
zaqstan газетіне берген сұхба  тында: 
«Біз ұлт мүддесін ескере отырып, 
сындарлы әрі салиқалы сыртқы 
саясатты жалғастырамыз. 2024 жы-
лы елімізде бірқатар ауқым   ды 
саммит, форумдар �теді. Қазақстан 
бірнеше беделді ха лықаралық 
ұйым ға, атап айтсақ, Шанхай ын-
тымақтастық ұйымы на, Ұжым дық 
қауіпсіздік туралы шарт ұйы мына, 
Азиядағы �зара іс-қимыл және 
сенім шаралары ж�ніндегі кеңеске, 
Түркі мемле кеттері ұйымына, 
Арал ды құтқару халықаралық 
қорына, Азық-түлік қауіпсіздігі 
ж�ніндегі ислам ұйы мына т�раға-
лық етеді»,– деді.

Саясаттанушылардың ай туын-
ша, Қазақстан халықаралық күн 
тәртібін қалыптастыратын негізгі 
елге айналғалы отыр. «Еліміздің 
сыртқы саясаты қазіргі геосаяси 
сілкіністер аясында жүйелілігімен, 
салмақтылығымен және бейбіт-
шілікті жақтаушылығымен ерек-
шеленеді. Бұл – біздің бастама -
ларымызға халықаралық сенім мен 
қолдаудың негізі», – дейді  Прези-
дент жанындағы ҚСЗИ Азиялық 
зерттеулер б�лімінің басшысы 
Айдар Құрмашев.

Еліміз т�рағалық ететін беделді 
ұйымның бірі – Шанхай ынтымақ-
тастығы ұйымы (ШЫҰ). Бүгінгі 
таңда ол Азияның ең ықпалды ха-
лықаралық ұйымы. 3,5 миллиард-
тан астам адам тұратын ұйымға 
мү ше тоғыз мемлекеттің мүмкіндігі 
әлемдік ЖІ2-нің т�рттен біріне 
және жаһандық сауданың 15%-на 
тең. ШЫҰ-на осы жылы оныншы 
мемлекет болып Беларус Республи-
касы мүшелікке кіреді деп күтілуде. 

Айта кетейік, Қазақстан бұл 
ұйымға осымен т�ртінші рет 
т�раға  лық жасауда. 

Мемлекет басшысы Қ.Тоқаев 
2023 жылғы 4 шілдеде Делиде 
�ткен ШЫҰ-ға мүше мемлекеттер 
басшы лары кеңесі отырысында 
ШЫҰ-ның қазіргі әлемдегі р�лін 
«саяси ықпалы зор, экономикалық 
мүм кін дігі мол» ұйым деп бағалаған 
бола   тын. Қазақстан Президенті 
ШЫҰ-ны құруға әуел бастан атса-
лысқан мемлекет ретінде Қазақ-

станның осы беделді ұйымға 
т�раға лығы аясында ШЫҰ кеңіс-
тігіндегі достық пен тату к�ршілік 
қарым-қатынасты нығайтуға үлес 
қосып, оның жаһандық р�лін 
арттыруды жалғастыратынын 
айтты.Прези дент жанындағы 
ҚСЗИ бас ғылыми қызметкері 
Ерболат Сейлеханов та ШЫҰ-на 
т�рағалық етудің жауап кершілігі 
зор екенін айтады. «ШЫҰ-ның 
әлемдік саясат пен эконо микадағы 
осындай салмақты бэкграундын 
ескере отырып, Қа зақ  стан осы 
беделді ұйымға т�раға лығы ая-
сында алты негізгі басым дықты 
айқындап алды. Ең алдымен, 
ШЫҰ кеңістігінде қауіпсіздік пен 
тұрақтылықты қамтамасыз ету. 
Одан кейін сауда-экономикалық 
және энергетикалық байланыс-
тарды кеңейту. Цифрлық сала мен 
экологияны жақсарту, мәдени-
гуманитарлық байланыстарды ны-
ғайтуға басымдық беріледі», – 
дейді ол.  

2024 жылдың 1 қаңтарынан 
бастап біздің елге т�рағалық ету 
міндеті жүктелген ұйымның бірі – 
Ұжымдық қауіпсіздік туралы шарт 
ұйымы (ҰҚШҰ). Бұл ұйымға 
басшы  лық жасауда да Қазақ  стан-
ның мызғымас ұстанымы айқын. 
2023 жылы 23 қарашада Минскіде 
�ткен ҰҚШҰ-ның Ұжымдық 
қауіп сіздік кеңесінің сессиясында 
Қазақ стан Президенті Қ.Тоқаев 
ұйым қызметі бойынша ерекше 
назар ауда руды қажет ететін бір-
қатар ба сым бағытты ұсынған 
болатын. «Бі рінші, ҰҚШҰ-ның 
қауіпсіздік сала сында мүдделі 
елдермен және ха    лықаралық 
ұйым дармен ынты мақтастық 
орнату. Біріккен Ұлттар Ұйымымен 
және оның құрылым дарымен ара-
да қалыптасқан ықпал дастық 
деңгейін сақтауға баса мән беруді 
ұсынамыз. Бұл жұмыс 2010 жыл-
дың 18 наурызында ҰҚШҰ мен 
БҰҰ хатшылықтары арасында қол 
қойылған ынтымақтастық туралы 
бірлескен декларация негізінде 
жүр гізіледі», – деді Мемлекет бас-
шысы. Себебі Қазақстан ТМД мен 
ШЫҰ арасындағы ынтымақ тас-
тықты одан әрі тереңдетуді құптай-
ды.  «ҰҚШҰ-ның ТМД-мен және 
ШЫҰ-мен ынтымақтастығын 
нығайту ж�ніндегі практикалық 
шаралар» атты құжатта оның 
нақты қадамдары айқындалған, – 
деп атап к�рсетті Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Саясаттанушы Дәурен �беннің 
с�зінше, Қазақстанның ұста-
нымына сай ҰҚШҰ-ның ұжым-
дық бітім гершілік операциялары 
БҰҰ Қауіп сіздік Кеңесінің ман-
датына сәйкес жүзеге асырылады. 
«ҰҚШҰ мүше елдерінің басым-
дықтарының бірі – ұйымның 
бітімгершілік әлеуеті. Қазақстан �з 

кезегінде осы әлеует тің артуына 
БҰҰ-ның бітімгершілік миссия-
ларына қатысу және ҰҚШҰ-ның 
бітімгершілік және қауіп    сіздік 
күштерін дамыту ар  қылы қомақты 
ү л е с  қ о с ы п  о т ы р » ,  –  д е й д і 
саясаттанушы.

Бұл тұрғыда біздің еліміз �зі 
т�рағалық ететін халықаралық 
ұйым дар алдына қазіргі қауіпсіздік 
қатерлерімен бірлесе күресу мін-
детін қойып отыр. Ол – халықара-
лық терроризм мен экстремизм, 
есірткі мен қарудың заңсыз айна-
лымы, трансшекаралық қылмыс, 
заңсыз к�ші-қон, ақпараттық тех-
нологиялар және киберқауіп сіздік 
саласындағы қылмыстар. 

«Биыл біз Қазақстанның бір-
неше маңызды халықаралық 
ұйым  дарға т�рағалық етуінің 
маңыз  ды кезеңіне кіреміз. Олар-
дың әлеуеті синергиясының же-
тістігіне халық аралық істерде к�п 
нәрсе байла нысты болады. Қалай 
болғанда да, біздің сыртқы саяса-
тымыз тұрақ    тылықтың ғажап мүм-
кін  дігін к�рсе теді, ал �згерістер 
әле мінде туын дайтын жаңа мүм-
кіндіктер қазақ диплома тия сының 
б е л с е н д і л і г і  ү ш і н  қ о с ы м ш а 
кеңістік жасайды», – дейді ҚСЗИ 
Еуропалық және америкалық 
зерттеулер б�лімінің жетекші 
сарапшысы Мирас Жиен баев.

Еліміздің бас қаласында �тетін 
айшықты шараның бірі – Астана 
халықаралық форумы. Маусым 
айын  да шымылдығын түретін ауқы-
мы кең басқасуға әлемнің к�ш-
басшы әрі жаһандық деңгей  дегі 
компания басшылары қаты  сып, 
адамзатқа ортақ маңыз ды мәселе-
лерді талқыға салмақ. Аста на фору-
мы климаттың �згеруін, азық-түлік 
тапшылығын және энергетикалық 
қауіпсіздікті қау зайды.

Сясаттанушы Айдар Құрма-
шевтің пікірінше, Қазақстан биыл 
�ңірлік ынтымақтастыққа, әсіресе 
Орталық Азия елдерімен қарым-
қатынастың маңыздылығына да 
айрықша маңыз бермек. «Қ.Тоқаев 
�зінің сұхбатында «С5+» үлгісін 
және оның халықаралық аренадағы 
�ңір елдерінің ұстанымдарын ны-
ғайтудағы р�лін айрықша атап �тті. 
Бұл – Қазақстанның �ңірлік бас-
тамаларды дамытуда және Орталық 
Азия елдері арасындағы ынты-
мақтастықты нығайтуда белсенді 
р�л атқаруға саналы түрде ұмты-
латынының белгісі», – дейді ол

Биыл елімізде �тетін дүбірлі 
жиынның бірі – V Дүниежүзілік 
к�шпенділер ойыны. Ұлы дала 
сал тын ұлықтаған ел ретінде де бұл 
дода Қазақстанның мәрте  бесін 
асқақтатар айтулы оқиға ның бірі 
болғалы тұр. К�шпен ділер ойыны 
бауырлас түркі ха лықтарының мә-
дени-гумани   тарлық байланысын 
арттыру тұрғысынан да маңызды. 

Бауыржан БАЗАР



ЖАҢА ЖЫЛ –
Мемлекет басшысы былтыр�ы Жолдауында �ділетті 

�аза�станны� жа�а экономикалы� ба�дарын жариялап, онда 
2029 жыл�а �арай !лтты� экономиканы� к"лемін екі есе 
арттырып, 450 миллиард доллар�а жеткізу міндетін �ой�ан 
болатын. Осы аптада республикалы� белді басылымдарды� 
біріне берген с!хбатында да ол осы мәселеге арнайы то�талып 
"тті. Біз к"лемді материалды� экономикалы� блок�а �атысты 
т!старын тал�ылап к"рген едік.
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АЗАМАТТАРДЫҢ ТҰРМЫС 
САПАСЫ ЛДЕҚАЙДА 

МАҢЫЗДЫРАҚ
Президенттен сұхбат алған 

журналист Дихан Қамзабекұлы 
Халықаралық валюта қоры мен 
Дүниежүзілік банктің 2023-2024 
жыл дары Қазақстан экономикасы-
ның "сімі 3-4%-дан аспайтыны 
туралы болжамдарын алға тартып, 
«Мұндай қарқынмен мақсатқа жете 
аламыз ба?» деп сұрақ қойған еді. 
Қасым-Жомарт Кемелұлы: «)рине, 
бұл – жетуге болатын меже!» деп 
мәлім етті. Президенттің айтуынша, 
Халықаралық валюта қорының са-
рапшылары 2023 жылдың қорытын-
дысы бойынша Қазақстанның Ішкі 
жалпы "німі қазіргі бағамен есеп-
тегенде 259 миллиард доллардан 
асады, яғни 2022 жылмен салыстыр-
ғанда 15 пайызға артады деп бағалап 
отыр екен. Бұл – Орталық Азиядағы 
ең жоғары ақшалай "сім. Жан басы-
на шаққандағы Ішкі жалпы "нім де 
"сіп келеді. Бұған қатысты болжам-
ды к"рсеткіш былтыр 13 мың дол-
ларға жуықтады. Оның жыл сайын-
ғы "сімі 1,6 мың доллар болады деп 
бағалануда. Ендеше Халықаралық 
валюта қорының болжамына сәй-
кес, 2028 жылға қарай бұл к"рсеткіш 
отыз пайыздан да к"бірек артып, 
16,8 мың долларға жетпек. )йтсе де, 
Мемлекет басшысы бұл цифралар-
дан г"рі, яки макроэкономикалық 
к"рсеткіштерден бұрын азаматтар-
дың тұрмыс сапасының іс жүзінде 
жақсаруы әлдеқайда маңыздырақ 
екенін айтып отыр.

«Халқымыз «Жақсы с"з – жа-
рым ырыс» дейді. Үкімет экономи-
каны басқарудың тың тәсілдерін 
қол дана алса, жаңа айтылған жақсы 
болжамдар ақиқатқа айналады. Осы 
орайда негізгі екі бағытқа тоқта-
лайын.

Біріншіден, еліміздің "ркендеуі-
не жол ашатын бірқатар нақты 
міндетті шешу қажет. Сондай мін-
деттің бірі – ауқымды "неркәсіп 
жобаларын жүзеге асыру. Қыр-
күйектегі Жолдауда Үкіметке мұн-
дай жобаларды анықтау және Ин-
фрақұрылымды дамыту жоспарын 
әзірлеу туралы тапсырма берілді. 
Бұл жобалар ірі бизнес "кілдерімен, 
институционалды инвесторлармен 
және сарапшылармен бірге пысық-
талып, нақты жұмыс істеліп жатыр.

Тағы бір маңызды міндет – ин-
вестиция тарту. Бұл міндетті орын-
дауға жекешелендіру және актив-
терді қайтару науқандары да септігін 
тигізеді. Қомақты инвестиция 
болса, экономика қарқыны үдейе 
тү седі және жаңа мүмкіндіктер пай-
да болады. Осы орайда мен жақында 
Инвестиция штабын құру туралы 
Жарлыққа қол қойдым. Бұл штабқа 
еліміздегі инвестициялық ахуалды 
жақсарту және инвестиция лық 
жобаларды сапалы жүзеге асыру 
үшін ауқымды "кілеттік берілген.

Екінші бағыттағы жұмыс эконо-
миканың барлық саласына қатысты 
«ойын тәртібін» белгілейтін жүйелі 
реформаларды жүзеге асыру ша-
раларын қамтиды.

Менің тапсырмаммен Үкімет 
мемлекет пен бизнестің қарым-
қатынасын қайта қарауға мүмкіндік 
беретін жаңа Салық кодексін әзір-
леп жатыр. Салық жүйесін жетіл-
діргенде тек т"лем жинау тәсілімен 
шектеліп қалмау "те маңызды. Бір 
жағынан, инвесторларға қолайлы 
жағдай жасау керек. Екінші жа-
ғынан, бюджет кірісінің азайып 
кетпеуіне мән берген ж"н. Яғни, 

ЖАҢА МЕЖЕЖАҢА МЕЖЕ
таразы басын тең ұстау қажет», – 
деді Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Журналистің осы тұстағы сұра-
ғына жауап бере отырып, Мемлекет 
басшысы жаңа Бюджет кодексіне, 
мемлекеттік сатып алу ісінің ашық-
тығына, квазимемле кеттік сек-
тордың тиімділігін арт тыру мәсе-
лелеріне де тоқталды. Экономика-
ның "сімін ынталандыру шаралары 
мен құрылымдық реформалар қатар 
жүруі керегін ашып айтты. С"збе-
с"з келтірсек, «Кәсіпкерлік пен 
бә секені дамыту, жекеменшікті 
қор ғау, әділ сот т"релігі болуы "те 
маңызды. Сонда ғана к"здеген 
мақсаттарымыздың бәріне қол 
жеткізіп, белгіленген мерзімде 
ұлттық экономика к"лемін екі есе 
ұлғайта аламыз».

САРАПШЫЛАР НЕ ДЕЙДІ?
Кез келген мемлекет басшысы 

жаңа жылда "ткен жылды қоры-
тындылап, келер жылдағы мақсат-
тарын жария ететін дәстүр бар. Ал 
біздің Президентіміз халыққа 
Жолдауын 1 қыркүйек күні "ткізеді. 
Себебі ол кезде бюджет қалыптас-
тырылады да, онда қандай "згерістер 
болатыны айтылады. Кейін Парла-
мент пен Үкімет сол бюджетті қа-
был даған кезде Президенттің тап-
сыр маларын енгізеді. Сол себепті 
күздің алғашқы айының ел "мірін-
дегі маңызы бұрыннан солай қа-
лып тасқан. Ал жаңа жылдағы 
сұхбат тың арқалар жүгі мен атқарар 
миссиясы "з алдына бір т"бе. Оның 
бағасын былайғы оқырман, қара-
пайым азаматтар да беріп жатқан 
болар. Ал экономист сарапшыларды 
қуантқаны – жаңа жылдан бас-
талған жаңа меже.

«Президент "кілеттілігі 7 жыл 
мерзімде, 2023 жылдан 2029 жылға 
дейін Ішкі жалпы "німді екі есеге 
– 250 млрд доллардан 450 млрд 
долларға "сіру міндетін қойып 
отыр. Бұл – "те күрделі мақсат. 
Бірақ Мемлекет басшысының "зі 
айтқандай, қол жеткізуге болатын 
меже. Мәселен, Қазақстанда 2001-
2007 жылдарда, кейіннен 2009-2014 
жылдарда ІЖK-ні екі еселеген 
уақыттарымыз болды. Былайша 
айтқанда, тәжірибе бар. Ол кезде, 
әрине мұнайдың бағасы жоғары 
болды, басқа да индустриалды-
инновациялық жоспарларды жүзеге 
асырдық. Ал 2014-тен 2022 жылға 
дейін біздің экономикамыздың 
нақты к"лемі "спеді. Себебі 2015 
жылғы шикізаттық дағдарыс бар, 
2020-да пандемия ушықты, одан 
кейін Қаңтар оқиғасы болды. 
Сондықтан да, менің ойымша, 
соңғы 7 жылда экономикамыздың 
"спегенінің нәтижесінде белгілі бір 
потенциалдық энергия пайда бо-
лып, "суге мүмкіндік туды. )рине, 
геосаяси жағдай, Ресей мен Украина 
арасындағы шиеленіс кедергі 
жасауы ықтимал. Бірақ бәрібір де ол 
соншалықты шектеу сала алмайды. 
Сол себеп Қазақстанда ІЖK-ні екі 
еселеуге мүмкіндік бар деп есептей-
мін. Егер де бізде жан басына шақ-
қандағы Ішкі жалпы "нім бүгінде 13 
мың доллар десек, 2028-2029 жыл-
дары оның 16,8 тіпті 17 мың дол-
ларға жетуі "те үлкен жетістік болар 
еді. Ондай жағдайда біз шығыс 
Еуропа мемлекеттері деңгейіне 
жетеміз деп айта аламыз», – дейді 
экономика ғылымдарының канди-
даты, Қазақ технология және бизнес 
университетінің аға оқытушысы 
Сапарбай Жобаев.

)рине, жаңа меже – Еуропа 
болу емес екені белгілі. Орталық 
Азия дағы орнымызды сақтап қала 
алсақ та, біз үшін үлкен жетістік 

болмақ. Ал бұл тұрғыда қозғау бар, 
мақсат – айқын, бағыт – түзу. Тек 
сүрінбей-жаңылмай жүзеге асыра 
алсақ болғаны.

«Президенттің сұхбатын біздің 
ал дағы 5 жыл к"леміндегі стратегия-
лық жоспарымыз деуге болады. 
Соның ішінде ең бірінші кезекте 
ұлттық экономиканың к"лемін екі 
есе "сіру межесін мен толық қостай-
мын. Kйткені біздің экономиканың 
қарқынды түрде "суіне барлық 
алғышарт жасалған. Қазақстанның 
даму ерекшелігінің "зі Орталық 
Азия мемлекеттерінің ішіндегі ин-
вестициялық климаты "те жоғары 
тартымды әрі тиімді ел екенінде. Біз 
"зімізді осы тұрғыда к"рсете алдық. 
Былтыр желтоқсан айында заңға 
"згерістер енгізіліп, «Инвестиция-
лық штаб» құру бастамасының 
жүзеге асуының "зі бізге келетін 
инвестициялардың қарқынды 
болуына бірден-бір әсерін тигізбек. 
Яки, штабтың құзыреттілігі артып 
отыр, оның инвестиция тартудағы 
жұмысының нәтижелілігін қадаға-
лауға және реттеуге біз тікелей мүм-
кіндік алып отырмыз. Бұл "з ке-
зегінде жергілікті жерлерде, аудан-
дарда, облыстарда, ірі қалаларда 
ор талық атқарушы органдар тара-
пынан жүзеге асып жатқан жұмыс-
тардың ашықтығына әкелмек. 
Тіп ті, олар инвестициялық жоба-
лар  дың жүзеге асуына жағдай жаса-
майтын болса, қызметінен кетіруге 
"кілеттік бар. Мұның "зі облыс 
әкімдеріне түрткі болатын дүние. 
Бұл инвестициялық кли матты 
қолайлы ете түсуге, инвес ти циялық 
жобалардың қатарын к" бейтуге 
себепкер болатын жайт», – дейді 
экономист Бауыржан Ысқақов.

Оның айтуынша, тек бір нәрсені 
ескеруіміз қажет. Инвестициялық 
саясат дегенде жалпы қазақстандық 
ортақ ұстаным болғаны дұрыс, бірақ 
та "ңірлердің экономикалық, та-
биғи, әлеуметтік "зіне тән ерек-
шеліктерін де ескеруіміз керек. 
Мәселен, солтүстік "ңірге астықпен 
байланысты, шекарамаңы "ңірлерге 
"ндіріспен байланысты жобаларды 
тартқан маңызды. Сол сияқты 
Шығыс Қазақстанда мал шаруашы-
лығымен байланысты инвести-
циялық жобаларды шоғырландыр-
ған, оның ішінде етті, жүнді тұқым-
дарды дамыту, тері илеу "ндірісін 
жолға қойған тиімді. Батыс "ңір-
лерде венчурлық инвестицияларды, 
мұнай-газ, химиялық "неркәсіп 
саласын дамытқан ж"н. Ең басты 
ба ғыт, біз тек қана экспортқа шы-
ғаратын мемлекет емес, экспортқа 
шығарған шикізаттарды дайын 
"німге айналдыруға мүмкіндігі бар 
мемлекетке айналуымыз керек. Ол 
үшін ірі экспорттаушыларға шағын 
және орта бизнесті байланыстыру 
керек. Экономиканы әртарап тан-
дырудың бір жолы осы. Оған қоса, 
Президент айтып отырған жан 
басына шаққандағы Ішкі жалпы 
"німді екі еселеудің де бір жолы 
осындай тірнектеп жасалатын 
шаруалар.

«Президент сұхбатында барлы-
ғы шынайы жағдайға сай айтылған. 
Ешқандай да алып-ұшпа ұрандар 
жоқ, елдегі ахуалға нақты бағасы 
берілген. Ал ІЖK-ні екі еселеуге 
келер болсақ, оны жүзеге асыруға 
расында да барлық мүмкіндік бар. 
Біз ақыры экономиканы әртарап-
тандыруға қол жеткізетін болдық. 
Соңғы бір-екі жылдықта оның 
нышаны байқала бастаған еді. Бірақ 
бұл тұста ең бастысы оның айтылға-
нында емес, қалай орындалғанында. 
«Оған ақшаны қайдан аламыз?» 
деген сұрақта. Оның да жауабын 
осы сұхбаттан, бұған дейінгі Жол-
даулардан к"руге болады.

Сондай-ақ сұхбатта бюджеттік-
қаржылық тәртіп мәселесінің 

к"терілгені "те дұрыс болған. Менің 
ойымша, қазір орталық билікке де, 
"ңірлердегі әкімдіктерге де осы 
нәрсе жетіспейді. Kйткені к"птеген 
қаражат, жұмсартып айтқанда, "зін-
"зі ақтамайтын шығындарға жұм-
салып жатыр. Бұл – бір. Екіншіден, 
жаңа Бюджет кодексінде қарасты-
рылып отырған бюджеттік-қар-
жылық тәртіп талабы Үкімет үшін 
мантраға, яки болмыс-бітіміне ай-
налуы керек. Kйткені егер мемлекет 
экономикадан шынымен де кеткісі 
келсе, оны қандай да бір аймақтық 
құрылымдарға әлде жекеменшік 
бизнеске берер болса, онда оны 
Бюджет кодексіне тайға таңба 
басқандай етіп енгізгені дұрыс. Ол 
үшін меніңше, Жоғарғы аудиторлық 
палатаға қосымша "кілеттілік беру 

керек. Иә, аудиторлық палатаның 
сын-ескертпелерімен мен үнемі 
келісе бермеймін, бірақ олардың 
айтып жүргендері негізінен дұрыс.

Сонымен қатар инфрақұры-
лымдық жобалар да "те маңызды. 
Менің ойымша, сауда саласында 
бізге +С5 жобалары "те қажет. Ор-
талық Азия бойынша желілер құру 
аяқсыз қалмауы керек», – дейді 
экономист Расул Рысмамбетов.

ҰСЫНЫС ПЕН СЫН
Сарапшылардың бірауыздан 

сын садағына алғаны қойылған 
міндеттердің орындалуы болды. 
Kйткені Үкімет шабан, әкімдіктер 
үркек. Жауапкершілік алу мәселесі 
әлі де ақсап тұр. Осындағы кемші-
ліктерді сарапшылардың бірі 
бірнеше б"лікте қарастырады

«Президенттің бұл сұхбатында 
қозғалып отырған дүниелер оның 
2023 жылғы халыққа Жолдауына 
негізделген. Алайда қазіргі Үкімет-
пен экономикадағы алға қойып 
отырған мақсаттарды, Президент 
қ о й ы п  о т ы р ғ а н  м і н д е т т е р д і 
орындай аламыз дегенге күмәнмен 
қарай мын. Kйткені біріншіден, 
қазіргі Үкімет құрамы Мемлекет 
басшысы ның тапсырмаларын 
орындауға қауқарлы емес.Сол 
себепті Үкіметті толықтай тарату 
керек және оның орнына түбегейлі 
жаңа құрам келуі керек. Екіншіден, 
ел арасындағы мықты білікті эко-
номистердің пікірімен санасу 
керек. Олармен бірлескен бір ко-
миссия құрып, бол маса экономи-
калық зерттеу орта лықтарындағы 
зерттеулерге тартып, әйтеуір 
солардың шынайы зерт теулеріне 
сүйене отырып, ортақ байламға 

келіп, жаңа экономикалық модель 
ұсыну қажет. Осындай к"птарапты 
құрам болмаса, басқаша тұ жы-
рымдар біртарапты болып ке теді. 
Үшіншіден, бізде Парламенттің 
Үкіметке, министрлерге тым жұм-
сақ болуы "те дұрыс емес. «Жаңар-
ған құрамда құрылғаны биыл ғана 
ғой, тағы да мүмкіндік берейік» 
деген ұстанымнан арылу керек. 
Kйт кені )лихан Смайылов Үкіметі-
нің қай шаруада да ілгерілеп жатқа-
ны шамалы. Баға бұрынғысынша 
аспандап тұр, инфляцияны жеңдік 
деп айту қиын, одан да "зге шешіл-
мей жатқан проблемалар жетерлік. 
Бізге, нақты іске к"шу керек», – 
д е й   д і  э к о н о м и с т  А с ы л б е к 
Күздеубаев.

Сарапшы маман Президент 
қойған міндеттердің «жүзеге асыру 
тетігі қандай?» деген сұраққа жауап 
іздейді. Kйткені Мемлекет басшысы 
тарапынан қойылатын міндеттер 
к"п ретте стратегиялық сипатқа ие. 
Ал оны екшейтін, орындау жол-
дарын саралайтын Үкімет. Ол болса 
Президент )кімшілігінен келіп 
түскен тапсырмаларды министр-
ліктерге, олар комитеттеріне, одан 
әрі облыстардағы департамент-
теріне, басқармаларына жолдайды. 
Ең соңында ол келіп аудандық, әлде 
қалалық маманның мойнына жүк-
теледі. Қатардағы маман "з ведом-
ство сының жұмысын нашар етіп 
к"рсетпесі анық. Сол үшін де к"пе-
к"рнеу статистикалар береді. Оны 
тексеріп саралаудың орнына тиісті 

инстанциялар, керісінше, сол 
цифраларды басшылыққа алып, 
жұмысқа қабылдап, соның негізінде 
түрлі жоспар мен тұжырымдама жа-
салады. Осыдан келіп біздің эко-
номикадағы шынайы жағдай мен 
Үкіметтің қағазындағы айырма-
шылық жер мен к"ктей боп жатады. 
Ендеше осы қалыптасқан жүйені 
жоймайынша, Президенттің тап-
сырмалары қағаз жүзіндегі есеп 
беруге айналып кетуі мүмкін.

«Kз сұхбатында Президент 
әлеуметтік блокқа да үлкен к"ңіл 
б"лген екен. Ол ең т"менгі жалақы 
к"леміне де, әлеуметтік қолдауды 
арттыруға да қатысты. Одан б"лек, 
Ұлттық қорды үнемдеу және тағы да 
басқа мәселелер бар. Инфрақұры-
лымдарды жаңғырту жайы да аз 
айтылып жүрген жоқ. Сондай-ақ 
жерді жалға беруге тыйым салу 
қажет. Жерге оны тікелей "зі игеріп 
отырған фермерлер мен диқандар 
ие болуға тиіс. Бүгінгі жерді қарпып 
қалғандардың оны жалға беріп, 
делдал болып отырғаны мүлдем 
дұрыс емес. Бұлар туралы бұған 
дейінгі Жолдауларда да айтылды. 
Тіпті,  2022 жылы с"з болған 
болатын. Дегенмен Үкімет пе әлде 
"ңірдегі әкімдіктер ме, оны орындай 
алмай отыр, әйтпесе орындауға 
асығар емес», – дейді экономист 
Расул Рысмамбетов.

Экономистер Ішкі жалпы "німді 
еселеудің негізгі бір бағыттарының 
бірі экономикада жүйелі рефор-
маларды жүзеге асыру екенін айта-
ды. Салық кодексін, Бюджет кодек-
сін қайтадан қабылдап жатырмыз. 
Енді мемлекеттік сатып алу заңда-
рын жетілдіру керек. Шағын және 
орта бизнесті дамыту қажет. Бұл 

жерде шешілмей отырған мәселе 
"те к"п.

«Мысалы, мен салық бойынша 
кейбір ұсыныстардың осы күнге 
дейін неге жүзеге аспай келе жатқа-
нына таңғалам. Айталық, 2019 
жылғы алғашқы Жолдауында Пре-
зидент дәулетті адамдарға, дәулетті 
компанияларға прогрессивті салық 
салу мәселесін к"терген еді. Біздің 
билік осы күнге дейін бұл мәселені 
бұлтаққа салып, жүзеге асырғысы 
келмейді. Неге десеңіз, Бюджет 
кодек сін "згерту керек, Салық ко-
дексін "згерту керек деген сылтау-
ларды айтады. Ал негізінен ол "з-
гер тулерді тез арада жүзеге асыруға 
болады. Мәселен, біз басқа заң-
дарды былай қойғанда, Конститу-

цияның "зін "згертуге қысқа мер-
зімде қол жеткізе алдық. Сондықтан 
да прогрессивті шкаланы да енгізуге 
толық мүмкіндік бар, бірақ биліктегі 
дәулетті топпен мүдделестер оған 
к"нбей отыр. Соның нәтижесінде 
олар әлі күнге дейін "здерінің 5-10 
миллиондық табысынан 10%-ын 
ғана, яғни еден жуушымен бірдей 
салық т"леп келеді. Оны 15-20%-ға 
жоғарылатуға құлықсыз. Бұл біздің 
биліктің әділетсіз жолмен кетіп бара 
жатқанын к"рсетеді», – дейді эко-
номика ғылымдарының кандидаты, 
Қазақ технология және бизнес 
университетінің аға оқытушысы 
Сапарбай Жобаев.

Президент "з сұхбатында эко-
но миканың әлеуметтік қат парын 
да салмақтап "ткені белгілі. Осы 
ретте халықтың несиеге батып 
отырғаны, зейнетақы салымының 
50 пайызын сенімгерлік басқаруға 
беру мүмкін дігі, «Ұлттық қор – 
балаларға» жо басы с"з болды. Бұл 
біртіндеп орын  далып келе жатқан 
жұмыс тардың бір парасы ғана. 
С а р а п ш ы  л а р д ы ң  а й т у ы н ш а , 
орындалмай жатқандары да аз 
емес.

«Президенттің тапсырмасымен 
монополия және олигополиямен 
күрес жұмыстары басталды. Ше-
телден активтерді қайтару бойынша 
жұмыстар жүргізілуде. )рине, 
бүгінгі Үкімет 1 трлн теңгеге жуық 
қаражат қайтардық деп мәз, бірақ 
бұл бағыттағы жұмыстарды қар-
қынды жүргізу қажет деп есеп-
теймін, себебі қайтқан ақша елден 
шығарылған қаражаттың 1 пайызын 
ғана құрайды.

Бүгінде толық шешімін таппаған 
тағы бір сала – тұрғын үй- комму-
налдық шаруашылық саласы. Kкі-
ніштісі – инженерлік инфра-
құрылым желілері апаттан к"з аш-
пай отыр. Тек Екібастұздағы апатты 
алайық. Бұл түгелге жуық ескіріп 
кеткен стансалардың бірі еді. 
Нәтижесінде, бір апаттан соң қала 
жылусыз қалды. Мұндай объектілер 
елде аз емес. Арқалықтың жылу 
стан сасы да осыған ұқсас. Прези-
дент "з сұхбатында бұл проблема 
к"пжылдық салғырттықтың нә ти-
жесі дейді. Kңірлердегі жылу орта-
лықтары мен басқа да құрал-жаб-
дықтардың 80 пайызы әбден тозған. 
Kткен жылдарда коммуналдық 
шаруашылыққа салынған инвести-
ция бұл саланың қажетін "теуге 
жеткіліксіз болды деп проблеманың 
ушығып тұрғанын "зі де ашық 
айтады. Енді не істеуге болады? Елі-
міздегі барлық жылу станса ларын 
1-2 жылда жаңартуға бюджеттің 
мүмкіндіктері шетеулі. Сондықтан 
Үкімет ЖКХ саласына инвестор 
тартатын жағдай жасау керек. Бұл 
салаға келген кәсіпкер шығынын 
"теу үшін тарифті бірден к"теруге 
ұмтылуы мүмкін, ол халыққа ауыр 
тиеді. Сондықтан бұл салаға жеке 
инвесторларды тартып, олармен 
дұрыс келісс"з жүргізіп, олардың 
ақшасына инфрақұрылымды 
жаңарту керек. Басқа тиімді жолы 
жоқ. Президент "ткен жылғы Жол-

дауында Қазақстан экономи ка-
сының жаңа үлгісін жасауға тап-
сырма берген болатын. Ендеше осы 
бағыттағы жұмыстарды атқаратын 
бізге іскер Үкімет қажет», – дейді 
экономист Мақсат Халық.

Түйіндей келгенде, Президент 
сұхбаты "ткен бір жылдың есебі 
немесе келген бір жылдың жоспары 
емес,  ұзақмерзімді тарихтың баға-
сы, қысқамерзімді болашақтың 
ме жесі. Онда бұған дейінгі айтыл-
маған тың деректер де кездесті, 
тол  ғауы тоқсан түйткілдердің то-
бық  тай түйіні де ағытылды. Ең 
бастысы, баста ма лардың түп 
т"ркіні – азаматтардың тұрмыс 
сапасы әлдеқайда маңыз дырақ 
екеніне к"з жетті.

Нұрлан ҚОСАЙ



Наурызбек  САРША

Жыл соңында әлеуметтік желіні АҚШ-
тағы Харвард университетінің профессоры 
Нұрлан Кенжеахметтің жыл есебі туралы 
пікірі кезіп кетті. Онда тарихшы есігімізден 
еніп, т'рімізге шыққалы отырған жылдың 
ұлуға қатысы жоқтығын айтады. «Түркілердің 
жыл есебі бойынша биыл кіретін жыл ұлу 
болмақ. Он екі мүшелдік жыл санау Орхон 
ескерткіштерінде кеңінен кезігеді, ата-
бабаларымыз мүшел жыл санауы бойынша 
тарихи уақиғаларды хатқа түсірген: күсгі 
(тышқан), ұд (сиыр), барс, табысхан (қоян), 
үлүй немесе ұлу, жылан, юнт (ат), қон (қой), 
бічін (маймыл), тақіғұ (тауық), ит, лағзын 
(доңыз). Ұлу десе, к'з алдымызға 'рмелеп 
жүрген құрт тәріздес жануар келеді. Олай 
емес. Ежелгі түркілерде Ұлу б'рі басты, 
жылан денелі қасиетті аңды меңзейді. 
Оның нақышы Түркі ескерткіштерінің 
үстіңгі жағына қашалған (т'мендегі сурет: 
үстіңгісі Сұябтан табылған түркі 
ескерткішінің сынығы; астыңғысы 
Қарабалғасұн ескерткішінің сынығы). Ол 
к'к б'рінің символы, К'к Тәңірге қатысты 
аң. Осыдан «ұлу» деген етістік жасалды: 
«қасқыр ұлыды»; «ішінде ит ұлып ('ліп 
емес) жатыр», т.б. Қазақ тілінде қасқырдың 
неше түрлі жанама аты бар: итқұс, к'кжал, 
б'рі, к'ксерек, т.б. Ата-бабаларымыздың 
қасқырды кие тұтқаны тегін емес. Осы 
аңның қытайша баламасы «лун» – айдаһар 
деген мағына береді. Ал қытай айдаһарының 
шығу тегі қазірге дейін шешімін таппаған 
мәселе: оны әртүрлі аңға жориды. Адамзат 
тарихындағы хатқа түскен, кемелденген 
Он екі мүшелдік жыл санау К'к Түріктерден 
бастау алады, ол қытайлық жыл санаудан 
'згеше, тіпті кей аңдар қытайлық жыл 
санаумен сәйкеспейді», – дейді тарихшы. 

Мәдениеттанушы Зира Наурызбаева 
11 ғасырдағы М.Қашқаридың «Түркі с'з-
дігінде» 12 жылдық күнтізбеде ұлу жоқ, 
бірақ айдаһар бар екенін айтады. «Серікбол 
Қондыбайдың «Арғы қазақ мифология-
сының» үшінші кітабының жартысы ата-
бабаларымыздың мифологиясындағы 
айдаһар/жылан бейнесіне арналған. 

«Қырымның қырық батыры» цикліндегі 
«Парпария» дастанында жау қоршауында 
жалғыз қалған батыр қиын жағдайға тап 
болғанда әкесі Баба Түкті Шашты Bзиз 
айдаһар кейпінде шығады:

«Кәміл пірі жар болып, 
Баба түкті пірлері, 
Айдаһар болып к�рінді... 
Айдаһар сонда ысқырды», – десе, сол 

циклдегі «Орақ-Мамай» дастанында батыр 
жаудың қоршауында қалғанда:

 «Сол бір шаңның астында,  
Айдаһар-жылан жан к�рді. 
Келді да жылан Орақтың, 
Беліне айдаһар-жылан оралды, – деп 

келеді жырда. Осыған қарап-ақ к'птеген 
жайды түсінуге болады», – дейді мәде-
ниеттанушы. 

Ал мәдениеттанушы Серік Ерғали 
ежелгі дейтүркілік танымда ұлу туралы 
(улитка) ешқандай дерек кездеспейтінін, 
ал айдаһар туралы құнды деректер жетіліп-
артылатынын айтады. «Бұл үшін мынаның 
басын ашқан ж'н: он екі жылдың киесі 
болып жүрген айуандар мен жәндіктер 
дейтүркілік үш әлемге тиісті танымнан 

бастау алады. Жылан – т'менгі әлемнің 
«'кілі», бұл «Ерт'стіктегі» Жылан бапы 
бейнесі түрінде белгілі. Ұлудан басқа қалған 
айуандар мен жануарлар ортаңғы жербетілік 
әлемнің «'кілдері». Ал Ұлу жоғарғы әлемге 
– әруақтар мен Жаратушы дүниесіне 
қатысты рухтың бейнесі болып табылуы 
тиіс еді. Бұған к'з жеткізу үшін ұлутану 
мәселесін қарастыруға мәжбүрміз. «Ұлу» 
бейнесін індету барысында қазақ, түркі 
танымына қатысты теңіздік «улитканың» 
ешбір қадір тұтарлық болмаса жылкиеге 
айналарлық тарихын да, дәйегін де 
кездестірмедік. Оның есесіне, жылантекті 
айдаһарға қатысты қыруар қат-қабат рухани 
қазынаға жолықтық. Т'менде қарастыратын 
жайттар, айдаһарға қырын қарайтын араб-
парсылық идеологияның, үнді-еуропалық 
саясат пен қайшы танымның салдарынан 
қалыптасқан қазақтың «антиайдаһарлық» 
санасының қыйсынсыздығын аша түсе-
ді», – дейді ол. 

АЙДАҺАРДАН ҚАЛАЙ
 АЙЫРЫЛДЫҚ?

Сонымен, айдаһар бейнесі қайдан келіп 
шықты? Ең ежелгі жыр –шумерлердің 
«Гелгамеші» дейтін болсақ, бұл жыр біздің 
дәуірімізге дейінгі үш мыңжылдықта пайда 
болған. Осы дастанда Гилгамеш қасына 
елу адам ертіп мәңгілік әлемді іздеп шығады. 
Оған жету жолында тосқауылға тап болып, 
Хувава атты айдаһармен соғысады. 
Осылайша, адамзат тарихындағы ең алғашқы 
эпос «Гильгамеште» адам мен айдаһардың 

соғысы бейнеленген. Гилгамештің 
алдында айдаһармен құдайлар соғысады. 
Шумер мифіндегі Энки құдайдың Кур 
атты айдаһармен соғысы аспан мен 
жердің б'лінген тұсында басталады. 
Бұған қарап к'птеген халықтардың 
жылан культіне табынған дығын к'реміз. 

Арғы қазақ мифологиясы туралы 
жазып, к'не түркілік нанымдарымызды 
тірілтіп, мифологиямызға ерен еңбек 
сіңірген ғалымның бірі – Серікбол 
Қондыбай 'зінің кітабында айдаһар 
туралы кеңінен к'сіледі. К'птеген 
деректерді келтіріп, 'зге де мифтік 
образдармен шендестіреді. Осы ретте қазақ 
танымындағы айдаһардың бүгінге неге 
жетпей қалғандығын мифолог былайша 
түсіндіреді: «Зұлымдық» мәселесі – араб-
парсы санасының о бастан жыланға, жылан 
текті мифтік тұрпаттарға қарсы болуы, 
сондықтан парсылардың зороастризмі де, 
кейінгі исламы да жыланды жағымсыз 
сипатпен берді, парсының ертегілік 
фольклоры мен жазба әдебиетінде де жылан 
– зұлымдықтың символы болып қалыптасты 
да, парсы әдебиетінің, тілінің Орта Азия 

мен далалық к'шпелілер дүниесінде ықпал 
етуі заманында, олардың да, оның ішінде 
қазақтардың да фольклорында жылан мен 
айдаһарға, «ол – абсолюттік зұлымдық 
символы» деген к'зқарас қалыптасуына 
себепкер болды» дейді. 

Сонымен қатар ол: «Айдаһар – 
үндіеуропалықтардың емес, дейтүркілердің 
тотемі; айдаһар-жылан бейнесінің скиф 
мифтік шежіресінде актуалды болуын да, 
парфиялық (Аршак) әулетінің негізін 
қалаған дах (дай) тайпаларындағы жылан 

культінің болуын да біз дейтүркілік 
ортамен байланыстырамыз; егер аталған 
жұрттардың тарихи дәуірде «иран тілді» 
болып есептелуімен келіскеннің 'зінде 
де, осы аталған жұрттардың билеу-ші 
әулетін құраған рулардың (тайпалардың) 
о баста дей-түркі тілінде с'йлеп, тек 
жаңа территорияда, б'где жұрттарды 
бағындырып, мемлекет құру барысында 
«иранданып» кеткендігін де жоққа 
шығара алмаймыз» деп сенімді түрде 
мәлімдейді. 

Сонымен, ислам дінінде жылан 
зұлымдық пен жаманшылықтың символы 
іспеттес.  Айталық, «Жұмақтағы Хауа-
ананы таным ағашында 'скен жемісті 
жеуге к'ндірген де – жылан, идуизмдегі 

Шайтанның (Сатананың) кейпі де – жылан, 
Бабыл мифіндегі ғаламның жасалуына 
материал болған Тиамат та – жылан 
(айдаһар)...» (С.Қондыбай). Мифтер мен 
архаикалық жырларда, «Шахнама» 
дастанында айдаһар адамдарға апат әкелуші, 
ажал т'ндіруші ретінде беріледі. Жыландарды 
да 'лімнің символы ретінде суреттейтін 
мифологиялық әңгімелер мен аңыздар 
ұшырасып отырады. Қорқыттың ажалдан 
қашуы туралы айтылатын аңызда Қорқыт 
'мір бойы ажалдан қашып, ең соңында 
Сырдарияның үстінде қобыз тартып 
отырғанда ажал жылан ретінде келіп шағып 
'лтіреді. Тіпті, Айша бибі туралы аңызда 

да судың жағасында Айшаны жылан шағады. 
Айтпақшы, Қорқыт туралы мына дерекке 
назар аударайық. Тағы да с'зімізді Серікбол 
Қондыбайдан бастаймыз. Ғалым «айдаһар» 
с'зі – «авесталық» мифтік бейне «Ажи-
Даха» атауынан 'рбіп шыққан, әдетте иран 
с'зі деп қарастырылады деген тұжырымға 
ешкімнің қарсы емес екенін баяндап, 
«Айдаһар» (аждаһа) с'зінің дейтүркілік 
этимологиясына да тоқтала кетеді. Мұндағы 
«ажи» с'зі «жылан», «жылан-баба» деген 
ұғымды берсе, «даһ» с'зі «бастапқы тіршілік 
к'зін беруші» деген мағынаға саяды екен. 
Айдаһар – барша тіршілікті жаратушы, 
'мір беруші деген тотемизмге жетелейді. 
Дейтүркілік «Айдаһар» (Аждаһа, Ажи-Даһ, 
Ажи-Дан) – тіршілікті жаратушы, ұлы 
баба, «Дана-Bже», «Ұлы-Bже» категориясына 
кіретін мифтік тұрпат. Иә, жылан, айдаһар 
бейнелері матриархат кезеңінің символы 
іспеттес. Қазақ халқында «Bй дейтін ажа, 
қой дейтін қожа жоқ» деген мәтел сақталған. 
Бұл әрине, ислам дінін қабылдаған соң 

д ү н и е г е к е л г е н д і г і  а н ы қ . 
Дегенмен «әй дейтін ажа» с'зі исламға 
дейін бақсылардың киелі рухына сеніп 
келген к'шпелі жұрттың табиғат тылсымынан 
қорқып, бақсылардың халықты апаттан, 
аурудан, жамандық т.б. ырым-сырымнан 
тыйып, күштеп ұстап келгенінің жаңғырығы 
іспетті, ал ислам дінін қазақ жеріне 
таратушылардың қожалар деп аталғандығы 
белгілі. Ендеше ислам дінін қабылдаған 
соң бұрынғы бақсылардың сиынып келген 
пірінің бірі – аза ұмыт қалған. Оған бірнеше 
себеп бар. Ол кездегі бақсылардың түсінігінде 
аналық культіне табыну басым еді. Ислам 
дінін қабылдаумен қатар, ел ішінде беделі 
зор, әрі бақсы, әрі елдің басшысы Қорқыт 
шамандардың ішінде алғаш болып ислам 
кұндылықтарын қабылдайды. Бұл оқиға 
к'шпелі түркілердің санасындағы хаосты 
жаңғыртуда жетекші күшке айналады. 
Ислам дінінің қағидалары негізінен 
патриархаттық деңгейде болғандықтан, 
бұрыннан бақсыларға Құдайдай сиынып 
келген к'шпенділер үшін ендігі жерде 
Қорқыт бақсылардың аталық култіне, 
табынатын піріне айналады. Бұл процесс, 
әсіресе Алтын Орда тұсында орнығып, 
ата-бабаның бұрынғы жолымен келе жатқан 
к'кке табынатын, тотемдік киеде жүрген 
бақсылар қырғынға ұшырады. Алғашында 
зороастризм дінінің қарсылығына душар 
болған айдаһар, ислам діні келген соң 
біржола күйреп, тек архаикалық эпостар 
мен ертегілерде ғана сақталып қалды.

Bуесқой тарихшы Нұрқожа Ерсайын 
да айдаһардың әуел баста түркілерге тән 
болғандығын жеткізеді: «Қытайды 
к'шпенділер билеп, к'шпенді болу һәм 
к'шпендіше киіну мен 'мір сүру сәнге 
айналған болатын бір кездерде. Қызығы, 
қытайдың к'птеген музыкалық аспаптары-
ның түп негізінде к'шпенділердің аспаптары 
жатыр. Олардың киімдері мен қару-
жарақтарында да к'шпенділерден к'шірілген 
белгілер к'птеп кездеседі. Сонымен бірге 

біздің жылнамамыз да ұқсас. Қытай 
жылнамасында «айдаһар» жылы бар емес 
пе? Қазақта ол жыл – «ұлу» жылы. Негізінде, 
«ұлу» – айдаһар деген с'з. «Ұлы» с'зіне 
сәйкес келеді. Қытай айдаһарды «лу» деп 
атайды. Ол біздің «ұлу» с'зінен алынған. 
Маңғолдардың да тілінде осы с'зге ұқсас. 
Айдаһар тотемінің кімнен кімге барғаны 
толық белгісіз. Меніңше, айдаһар – түркі 
мен қытайға ортақ. Бастауы тым бұлыңғыр. 
Дегенмен екеуінің де 'ркениетінде ол үлкен 
орын алады. Қызығы, неміс мифтерінде 
түркілерді – ақ айдаһардың ұрпақтары деп 
атайды», – дейді ол.

АЙДАҺАР МИФІ  – 
�ЗГЕ ЕЛДЕРДЕ

Қазақ ертегілеріндегі батырлардың к'бі  
айдаһармен алысқандығы, тіпті кейбірінде 
айдаһардың к'мегі тигендігі жиі суреттеледі. 
Сонымен қатар айдаһар культі 'зге де 
ұлттың мифологиясында, әдебиетінде, 
аңыз-әңгімелерінде кездеседі. Оның бейнесі, 
тұрқы, мінезі туралы түсінік әр ұлттың 
ұғымында әртүрлі қалыптасқан. Бағзы бір 
халықта ол қатыгездік пен зұлымдықтың 
белгісі ретінде бағаланса, кейбір елде 
адалдық пен данышпандық образына 
баланады. B.Науаи жырлаған «Фархад-
Шырын» дастанында Фархад Шырынды 
іздеп жолға шыққанда алдындағы 
кедергілерден 'ту кезінде жолындағы 
айдаһарды да жеңеді. Мәселен, румын 
мифологиясында – Балаур, Скандинавия 
елдері аңыздарында Фарнир деген айдаһар 
бейнесі ұшырасады. Норвегия, Британия 
елдерінің айдаһарлары – Виверлар деп 
аталып,  қаһарлы, жағымсыз бейне ретінде 
танытылады. Ал кәрістерде данышпандық-
тың, сабырлықтың, әділдіктің белгісі 
саналса,  қытайлардың түсінігінде айдаһар 
ең құдіретті, ақылды, ойлы болып саналады. 
Қытай мифологиясында айдаһардың алатын 
орны үлкен. Оның әлемді жаратушы құдай 
деңгейіне дейін к'терілгендігі белгілі. 
Сонымен қатар әлі күнге дейін сондай 
бейнеде құрмет тұтады. Ырымға сенгіш 
қытайлар құрылыста айдаһар бейнесін 'те 
к'п қолданады. Есіктің тұтқасына, шатырдың 
жиегіне, тіреуге, қоңырауға және тағы басқа 
бұйымдарға оның бейнесі әдіптеледі. Мұның 
бәрі айдаһар әр үйді жын-перілерден 
сақтайды деген сеніммен жасалады екен. 
Ал моңғол тілінде «ұлу» с'зінің екі түрлі 
мағынасы болған. Олардың бірі – айдаһар, 
екіншісі – жер мен суды билейтін жын. 
Моңғолдар күннің күркіреуін к'ктегі 
айдаһардың арқырауы деп түсінген. Олардың 
ойынша күн күркіреуі – «аспан дауысы». 
Хакас, Тува халықтары да жыланды киелі 
аң ретінде қорғаштайды. Бұл тізімге үнді 
халқын да қосуға болады. 

ЖЫЛАНДЫ КИЕ ТҰТҚАН, 
БАСЫНА АҚ ҚҰЙҒАН...

Жалпы, жылан тотемі к'птеген 
халықтардың түсінігінде болған. Бабыл 
мифіндегі ғаламның жасалуына негіз болған 
Тиамат, әлемді жаратып, тіршілікті тудырушы 
Ұлы Аналар Нюйва, Офиондар жылан 
кейіпті болған екен. Біздің ертегі-миф-
терімізде де Жылан-Бабаның есімі сақталған. 
Зейнеп Ахметованың «Бабалар аманаты» 
кітабында батыр Бауыржан Момышұлының 
т'мендегі с'зі біздің халықтың жыланды 
қаншалықты кие тұтқаны айтылады:

«Ертедегі ата-бабаларымыз Тәңірге 
табынып, табиғатты 'зінің асыраушысы, 
'мірінің мәні мен сәні ретінде қасиеттеп, 
кие тұтқан. Олар Табиғат-ананың тылсым 
тынысын тыңдап, үнін естіп, қат-қабат 
құпия сырларын ұғуға құлшыныпты. 
Bлемдегі ең ұлы кітап – Жаратылыстың 
'зінен оқып, тағылым алып, тәжірибе 
жинапты. Еш нәрсенің себепсіз 
жаратылмағанын, белгілі бір мақсат-міндетті 
атқару үшін келгенін түсінген. К'ргенін, 
түйгенін жүрек к'зінен 'ткізіп, ақыл тезіне 
салып, ой қорытқан, байламдар мен 
болжамдар жасаған. Сол күнделікті түйсінген 
ұғым-түсініктері негізінде әлем тіршілігі 
жайлы, болмыс туралы дүниетанымы 
қалыптасқан. Табиғаттың алып тұлғасына, 
оның ғаламат күші мен керемет к'ркіне, 
жан-жануарлар мен 'сімдік әлемінің бітіміне 
зор мән берген ата-бабаларымыз 'згеше 
бір жан иесі – жыланның да қыр-сырларын 
жақсы білген бе деймін. Мысалы, қазақтар 
үйге кіріп кеткен жыланды 'лтірмейді. 
Басына ақ тамызып, шығып кетуіне 
мүмкіндік жасайды. Мұнда мына біз ұға 
бермейтін, әлі ешкім анық шеше қоймаған 
сыры ішіне бүгілген құпия бар. Сол секілді 
ордалы жыланға тиіспеген, тыныштығын 
бұзбаған. Қазақтар кішкентай сәбилерді 
тіл-к'зден, сыртқы жағымсыз әсерден 
сақтайды деп баланың бесігіне, киіміне 
жыланның басын тігіп қойған. Алаш 
аруларының аса ардақты баскиімі – сәукелеге 
күмістен құйылған жыланбас бейне таққан. 
Жас келінді тіл тиюден, сұқ 'туден, басқа 
да кесір-кесапаттан сақтайды, жыланның 
киесі қорғайды деп сенген. Bсілі, қазақтың 
ешбір ырымы, таным-нанымы себепсіз 
шықпаған. Bрқайсысының түпкі бір мән-
мағынасы болған. Nкінішке қарай, к'бінің 
негізгі тегі ұмытылып, к'мескіленген. Ал 
бүгінде біз бәрін соқыр сенімге апарып 
тірей саламыз. Мен осыны халқымыздың 
дара перзенті Қаныш Имантайұлы Сәтбаев-
тан сұрағанымда ол кісі талай қызық де-
рек терді айтып беріп еді», – дейді Бауыржан 
Момышұлы. Сонымен қатар ел ауызында 
әулиелердің жыланның тілін білетіндігі 
туралы да к'птеген аңыздар бар. Бұған 
қарап халқымыз жыланды о баста жағымсыз 
бейнеде ғана емес, кие тұтқандығын да 
білгендейміз.

Түйін:
Түрколог, ғалым Қаржаубай Сартқожа 

Күлтегін ескерткішінің үстіңгі аркасын 
қалпына келтіргенде «б5рі басты айдаһар» 
бейнесі к5рінген еді. Сонымен қатар Сүйінбай 
Аронұлының «Б5рілі менің байрағым. Б5рілі 
байрақ к5терсе, Қозып кетер қайдағым» деп 
жырлайтыны бар. Біз к5не деректерден 
кездестіргеніміздей, б5рінің жалғасқан тұсы 
айдаһарға ұласқандығын байқауға болады. 
Жалпы, ұлу жылы Азия халықтарының, атап 
айтқанда, қазақ, қырғыз, 5збек, түрікмен, 
қарақалпақ, әзербайжан және басқа ха лық-
тардың күнтізбелерінде кездеседі. Ұлу жылын 
ұйғырлар, түрікмендер және Қазақстанның 
кейбір оңтүстік аудандарындағы қазақтар 
балық жылы деп те атайды. Ұлуды кейбір 
халықтар айдаһар немесе темсақ десе, 
кейбіреулері кішкене құс деп есептейді. 
Сонымен ұлу ма, айдаһар ма? Бұл сұрақтың 
жауабы алдағы уақыттың еншісінде болмақ.

«Ұлу» бейнесін індету 
барысында қазақ, түркі 

танымына қатысты 
теңіздік «улитканың» 
ешбір қадір тұтарлық 

болмаса жылкиеге 
айналарлық тарихын да, 

дәйегін де кездестірмедік. 
Оның есесіне, жылантекті 

айдаһарға қатысты 
қыруар қат-қабат рухани 

қазынаға жолықтық. 

¦¦ë    ë    
ҰЛАРДАЙ ШУ

óð óð Әдетте, қоян жылының соңына 
таман тарихшылар мен 
мәдениеттанушылар 
арасында қызу пікірталас 
өрбиді. Оған себеп: бір жақ 
келер жылы  ұлу кіреді десе, 
енді бірі – айдаһар жылы 
дейді. Тіпті, бөрі, қасқыр жылы 
дейтіндер де табылады. 
Осылайша, әлі күнге бір 
пікірдің айналасына 
топтасқан, жүйелі ойға 
келіскен тұсы байқалар емес. 
Күнтізбе парақтарында да 
кейде ұлу, кейде айдаһар 
бейнеленіп жатады. Сонымен, 
2024 жыл – ұлу ма әлде 
айдаһар ма? 
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Мемлекет басшысы Egemen Qazaqstan 
газетіне берген сұхбатында: «Ел тарихында 
ерекше орны бар тұлғаларға құрмет к�рсету 
дәстүрі еліміздің жалпыұлттық бірегейлігін 
нығайта түсуге зор септігін тигізеді. Биыл 
әйгілі ғалым Қаныш Сәтбаевтың туғанына 
125, даңқты батырлар Сағадат Нұрмағам-
бетов пен Рақымжан Қошқарбаевтың 
туғанына 100 жыл толады. Сонымен қатар 
тарихшылардың пайымдауынша, Жошы 
ұлысы-ның іргесі қаланғанына – 800 жыл. 
Мемлекеттілігіміздің тамыры тым тереңде 
жатқанын әйгілейтін осы айтулы датаға 
орай кең ауқымды зерттеулер қолға 
алынады. Биыл Қазақстан тарихының 
к�птомдығын әзірлеу жұмыстарын да 
аяқтаймыз. Бұл – �зімізден 200-ден астам, 
шетелден 60-қа жуық маман жұмыл-
дырылып, тыңғылықты жасалып жатқан 
үлкен шаруа» екенін атап айтты.

КҮЙ МЕН ҚАРА 
С�ЗДІҢ ШЕРУІ

+ткен жылы елді елең еткізген 
қуанышты жаңалықтың бірі – екі бірдей 
тұлғаның, яғни Нұрғиса Тілендиев пен 

Бердібек Соқпақбаевтың 100 жылдығы 
ЮНЕСКО к�лемінде тойланатыны. 
ЮНЕСКО Бас конференциясының 42 
сессиясында ЮНЕСКО-ның атаулы 
күндері тізбесіне 2024 жылы жазушы 
Бердібек Соқпақбаевтың, 2025 жылы 
әйгілі композитор, күйші Нұрғиса 
Тілендиевтің 100 жылдығын енгізу туралы 
Қазақстан ұсыныс жасаған еді. Бұл 
ұсыныстың қолдау тапқаны ж�нінде 
Мемлекеттік кеңесші Ерлан Қарин 
мәлімдеген еді. 

«Сессияда Қазақстан, <зербайжан, 
Қырғызстан, Түркия, Түрікменстан мен 
+збекстанның «Диуани лұғат ат-түрк» 
атты түркі тілдерінің тұңғыш энцикло-
педи ялық с�здігінің 950 жылдығын атап 
�ту туралы берлескен ұсынысы да қабыл-
данды. С�здікті Махмұд әл-Қашқари 1074 
жылы жазған. ЮНЕСКО Бас конференция-
сының бұл шешімдері қазақ мәдениетінің 
дүниежүзініде дәріптелуіне септігін тигізері 
с�зсіз», – деп жазды Мемлекеттік кеңесші.

Қазақ әдебиетінде Бердібек Соқпақбаев 
соқпағы б�лек: ол тыңнан түрен салды. 
Балалар әдебиетінде ойып орны қалды. 
«Менің атым Қожа» повесі әдебиет 
тарихына алтын әріптермен жазылды. 
<дебиеттің ғана емес, киноның да Алтын 
қорында қалған баға жетпес туынды. 
Соқпақбаев пен Қарсақбаев тандемі 
«Менің атым Қожа» секілді ұлы туындыны 
тудырды. Соқпақбаевты білмейтін бала 
некен-саяқ. Олар Бердібек әлемі десе, 
«Балалық шаққа саяхатын», «16 жасар 
чемпионын» еске алады.

«Жазып та к	рдім мен де 	лең, 
Жазып та к	рдім, қара с	з.
Ерте ме, кеш пе, мен де 	лем,
�лмейді тек дана с	з» деп жазған 

Бердібек Соқпақбаев – балалар әдебиеті 
дейтін алып бәйтерекке нәр берген ерекше 
тұлға. Оның есімі ғасырдан ғасырға жалғаса 
берері с�зсіз.

&Н МЕН ЖЫРДЫ ЗЕРТТЕГЕН
Александр Затаевич – қазақтың інжу-

маржанын зерттеген ғажайып жан. Затаевич 
�зі сегіз қырлы, бір сырлы адам болған: 
халық әртісі, этнограф, музыка зерттеушісі, 
композитор. Ол 1869 жылы Ресейдің Орел 
облысында дүниеге келген. Алғашқы 
музыкалық білімін сол қаладағы әскери 
гимназияда алған. Біраз уақыт Варшава 
консерватория жанынан шығатын «Варшава 
күнделігінде» музыка рецензенті болып 
қызмет атқарған. Орыс музыка тарихы 
мен батыс классиктерінің шығармаларын, 
сондай-ақ халық музыкасын насихаттаумен 
айналысқан.

Затаевич қазақ музыка әлеміне 
кездейсоқ келді. Бұл – 1920 жылдың басы 
еді. Орынборда жүрген Затаевичті аспаптық 
мұралардың тарихы қызықтыра бастайды. 
Жатақхана, мектеп, құрылыс, оқу 

орындарын аралайды, казармаларды 
қарап шығады. Түрлі съезге, конферен-
цияға, кеңестерге келген қазақтардан ән 
жазады. Тіпті, базар, театр, концерт 
орындарын аралап кетеді. Кездескен 
талантты әнші-жыршылардың бәрінен 
де естігендерін жазып алуға тырысады. 
Бала жасынан қалыптасқан ерекше 

таланты болса керек, жасы елуден асқанша 
к�рмеген елдің музыкасын жаза баспай, 
нотаға түсіруге мүмкіндік береді.

Ол қалада отырып, музыканы жазып 
алуды ғана мақсат тұтпаған. Ел аралап, 
к�рген-білгендерін қағазға түсіруді 
жоспарлайды. С�йтіп, Жайықтың бойы, 
Сыр, Ертіс �зендерін, Б�кей, Қарқаралы 
далаларын аралайды. Замандар бойы 
жабылып жатқан қазақтың ән қазынасын 
к�тереді. Қазақтың к�л-к�сір мұрасын 
жинақтап қалдырған, қазақтың музыка 
�нерінің ғасырдан-ғасырға жетуіне 
�лшеусіз еңбек сіңірді.

Затаевичтің есімі Алаш тұлғаларымен 
тығыз байланысты айтылады. Ол туралы 
профессор, ғалым Айгүл Ісмақова: 
«А.Затаевич қазақ жеріне келгенде 
Мәскеуде <лихан Б�кейханов бастаған 
Орынборда тұратын Ахмет Байтұрсынұлы, 
Міржақып Дулатов бар, барлығы музыка 
зерттеушісін қазақ �неріне қатысты 

мағлұматтармен таныстырып, қай жерге 
барып, кіммен кездесуі керек екендігі 
туралы бағыт-бағдар беріп отырған. 
Міржақып Дулатов тың да үйінде 
тұрғандығы туралы уақыты сында Ду-
латовтың қызы жазды. Этно графтың 
еңбегінде «Наурызбай в старости» деген 
�лең бар. Наурызбай 27 жасында �лсе, 
мына шығармадағы атау қалай берілген 
деген сияқты қайшылық тарды да ескертпе 
түрінде А.Затаевич түртіп отырған. Бұл 
ақпаратты ол қайдан алды? <рине, 
Міржақып Дулатовтың «Қазақ тарихы» 
мақаласына сүйеніп айтып отыр. Ақан 
сері туралы, оның әндері туралы түсінік 
бере келіп, 1923 жылы Мағжанның жазған 
мақаласына сілтеме жасайды. Осындай 
деректерден-ақ, А.Затаевичтің бастаған 
ісінің оңға басуына <лихан Б�кейханов, 
Сәкен Сейфуллин, Иса Байзақов, Темірбек 
Жүргенов, Бейімбет Майлин, Міржақып 
Дулатов, Жүсіпбек Аймауытов сияқты 
алашордашылардың тікелей атсалысқан-
дығын к�реміз», – дейді. 

АЙМАУЫТОВ 
&ЛЕМІ

Биыл – Жүсіпбек Аймауытовтың да 
жылы. К�рнекті тұлғаға 135 жыл толып 

отыр. К�рнекті жазушы Қалихан Ысқақ 
«қазақ әдебиетінің басында Жүсіпбектей 
алып тұр» деп жиі айтатын. Аймауытовтың 
ешкімге ұқсамайтын ерекше қолтаңбасын 
негізге алса керек. Рас, қазақ әдебиетіне 
жаңа леп, жаңа серпін әкелді. Жүсіпбектің 
романдары ақ �леңмен жазылғанын ешкім 
жоққа шығармасы анық. «Ақбілек», 

«Қарт қожақ» романдарын ел сүйсініп 
оқыды. «Ақбілектің» алғашқы тараулары 
1927-1928 жылдары «<йел теңдігі» журна-
лында жа рия ланып тұрды. Роман туралы 
зерттеушілер: «Ақбілек» романы Алтай 
тауын жайлаған қалың елдің �мірінен 
алынып жазылған. Романда Ақбілек атты 
қазақ қызының қиын да, қызықты тағдырын 
суреттеу арқылы қазақ даласындағы 
ақгвардияшы лардың айуандық әрекеттері 
әшкереленіп, Алтай �ңіріне Совет 
�кіметінің орнауы, ел тұрмысы суреттелген» 
деп жазады. 

Ол 1889 жылы Павлодар облысының 
Баянауыл ауданына қарасты бұрынғы 
Қызыл ту ауылында дүниеге келген. Арғы 
аталары Дәндебай мен Қуан ел арасында 
абыройлы, дәулетті кісілер болған. Ал 
әкесі Аймауыт кедейшіліктің қамытынан 
құтыла алмай, қиындық к�рген. Отбасын-
дағы жоқшылық Жүсіпбектің де �міріне 
әсер етпей қоймады. Ол жастайынан 
араб ша хат таныса да, мектепке кеш барды. 
Бірақ алғашқы �леңін 13 жасында жазған 
екен. Алғаш �леңін әкесіне оқытқан. Ол 
туралы: «Ең алғаш 13 жасымда дұғалық 
жазатын кішкене қара шолақ кітапшама 
тіленші шалға боранда есігін ашпаған бір 
кемпірді, к�шкенде байталға мінбеймін 
деп әкесін ренжіткен қызды (ол Жәмікен 
деген апам ғой) �лең қып жазғанымды 
әкем к�ріп, маңдайымнан иіскегені әлі 
есімде» деп жазған екен бір естелігінде. 

ҮШ Б&ЙТЕРЕК – 
ҮШ АЛЫП

Қазақтың қатар жайқалып �скен үш 
бәйтерегі – Сәкен, Ілияс, Бейімбет. Олар 
туралы: 

«Үш бәйтерек бір жыл туып, бір жыл 
	ткен,
Зарлатып әйел-бала бірге кеткен.
Оларға «халық жауы» атақ тағып,
Түбіне үшеуінің бір күн жеткен», – дейді 

Тілеген Жұматов. 
Биыл туғанына 130 жыл толып отырған 

үш бәйтерек бір жылда туып, бір жылда 
«халық жауы» атанып, атылып кеткен. 
Үшеуі де қазақ әдебиетіне айрықша үлес 
қосқан тұлғалар. С�з �нерінде тыңнан 
түрен салған таланттар. Үшеуін бір-бірінен 

б�лектеп, ерекше қарай алмаймыз. +йткені 
олардың әрқайсысы бірегей, �згеше қалам 
иесі. Сырбаз, сұлу, дара Сәкеннің �мірі 
әнге де айналды. «Сәкеннің сәнін берсін» 
дейтін тіркес осыдан шықса керек. Қазақ 
әдебиетінде �лең боп �ріліп келген тұлға 
к�ркемс�з �нерінің асқан шеберлерінің 
бірі екеніне ешкім шүбә келтіре алмайды. 
Ол – Жазушылар одағының негізін қалаған 
жанның бірі. Оның қаламынан туған «Ақсақ 

киік», «Аққудың айрылуы», «К�кшетау» 
шығармалары әдебиет тарихында қатталып 
қалды. 

Қазақ Ілияс Жансүгіровті «Поэзия 
Құлагеріне» теңеген. Қазақ саз, музыка 
�нерін асқақтата жырлады. «<нші», «Күйші», 
«Күй», «Домбыра», «Құлагер» шығарма-
лары – осының нақ дәлелі. Оқырманның 
ойына ой қосып, қиялына қанат бітірген 
нағыз суреткердің �зі еді. Амал не, оның 
�мірі келте болды. Тағдырына кеңестік 
зұлматтың жылдардың ауыр лебі тап келді. 
Халық үшін аянбай еңбек еткен тұлға 

«халық жауы» деген жалған айыппен атылып 
кете барды. <йтпегенде, қазақ с�з �нерінде 
бұдан да биік мол шығармашылық әлеуетін 
к�рсететін еді. 

Қазақ әдебиетіндегі есімі алтын 
әріптермен �рнектелген тұлғаның бірі – 
Бейімбет Майлин. Майлин прозасы – асқақ, 
дара, б�лек. Қазақ әңгімесінің хас шебері 
кім десе, Бейімбетті айтарымыз хақ. Оның 
«Шұғаның белгісінің» �зі �леңмен жазылған 
к�ркем сурет. «Шұғаның белгісін» жатқа 
айтпаған қаламгерлер де сирек. Оралхан 
Б�кей, Дидахмет <шімханұлы «+зі де Шұға 
десе, Шұға еді-ау» деп бастап, заулай 
ж�нелетін. Дәл �стіп басталса, ары қарай 
не болар екен деп, оқуға ынтыға түсесің. 
«Күлпашы» арқылы ашаршылық жылдардағы 
нәубетті тарихқа таспалап жазып кетті. 

«Ащы мысқылды әңгіме-�леңдерінде 
аямай т�гілткен ұлт жанашыры сол заман 
халқының аянышты жағдайын, ұлт санасын 
ояту мақсатында, �зіндік ерекше стильмен 
осылай жеткізген. Реалист жазушы жаман 
мінезді сықақ ету, әділетсіздікке қарсы 
тұру, адамгершіліктің үнін асқақтата 
білді», – деп жазады зерттеушілер. 

ҚАНЫШ,
 &ЛКЕЙ, &БІЛХАН

 Қаныш Сәтпаев – 125, <лкей Марғұлан 
мен <білхан Қастеевтің 120 жылдығын 
атап �теміз. Қаныш Сәтбаев Баянауыл 
ауданы Павлодар облысында туған. Геолог 
ғалым, минерология ғылымдарының 
докторы, профессор, академик. Қазақ КСР 
Ғылым академиясын құрған, оның тұңғыш 
президенті атанған тұлға. Қазақтан шыққан 
тұңғыш академик. 

<лкей Марғұлан – қазақ археология 
ғылымның негізін қалаған жан. Текті адам-
ның тегі де осал болмаған. <кесі Хақан 
– атақ ты Олжабай батырдың тікелей ұрпағы. 
<лкейдің әкесі Хақан мен шешесі Нұрила 
к�птеген халық ертегілері мен аңыздарын 
жатқа білген, үйінде халық әндері мен 
Абайдың әндері жиі шырқалған екен. Бес 
жасында оқып, жазуды үйреген. «Қобылан-
ды», «Алпамыс», «К�рұғлы», «Қозы К�р-
пеш – Баян сұлу» жырын жатқа білген. 
Бұлардың шаңырағында қазаққа белгілі 
тұлғалар жиі бас қосып тұрған. Олардың 
арасында Мәшһүр Жүсіп К�пеев, жаяу 
Мұса, Имантай Сәтбаевтар болған. 

Қастеев – қазақ сурет �нерінің атасы. 
Қазақтың әйгілі кескіндемеші, график 
суретшісі, қазақ бейнелеу �нерінің негізін 

салды. Ол 1929-1931 жылдары Қастеев 
Николай Хлудовтың к�ркемсурет студиясын-
да оқыды. Кейін білімін Мәскеу қаласындағы 
Крупская атындағы к�ркемсурет студиясында 
жалғастырды. Қазақстанның халық суретшісі 
атанды. 

Биылғы мерекелер к�шінде Сағадат 
Нұрмағамбетов пен Рақымжан Қошқарбаев 
та бар. Бұл қатарды <лия Молдағұлова, 
Рабиға Сыздық, <бдіжәмсіл Нұрпейісовтер 
те толықтырып тұр. 

Айна ХАСАН

МЕРЕЙЛІ МЕРЕКЕ, БАЯНДЫ БЕРЕКЕ

Ең алғаш 
13 жасымда дұғалық 

жазатын кішкене қара 
шолақ кітапшама тіленші 

шалға боранда есігін 
ашпаған бір кемпірді, 
к	шкенде байталға 
мінбеймін деп әкесін 

ренжіткен қызды (ол 
Жәмікен деген апам ғой) 

	лең қып жазғанымды әкем 
к	ріп, маңдайымнан 
иіскегені әлі есімде.

Биыл – тұлғалар жылы! Қаныш Сәтпаев, Сағадат Нұрмағамбетов, Рақымжан Қошқарбаев, 

Бердібек Соқпақтаев секілді тұлғаларымыздың мерейтойы. Жошы ұлысының іргесі 

қаланғанына 800 жыл болса, белгілі ғалым, этнограф Әлкей Марғұлан мен көрнекті суретші 

Әбілхан Қастеевтің де мерейлі жылы. 
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Авток�лік нары�ы на�ыз 
рево   лю  цияны бастан 
�ткеруде. $р  т%рлі &ытайлы& 
брендтер на ры&   &а еніп, 
жа-а авток�ліктер 
нары�ында �ана емес, 
&айта   лама нары&та да 
елеулі �зге   рістерге 
себепкер болды. �а за&           стан 
авток�лік ода�ыны- 
хабарлауынша, 
2023 жылды- 11 айында 
елімізді- автоди лері 
175,3 мы- дана же-іл 
автомобиль мен же-іл 
коммер   циялы& техника, 
сондай-а& ж%к к�лігі мен 
автобус сат&ан. Б>л 
былтыр�ы сәйкес кезе-мен 
са    лыстыр�анда 59%-�а 
арты&. Ода&ты- 
мәліметінше, &араша 
айында 17,5 мы-нан астам 
ав  то техника сатыл�ан. Б>л 
2022 жыл�ы &араша�а 
&ара   �анда 54%-�а арты&.

ДАМУ

2023 жылдың 11 айындағы сатылым 
к�рсеткіші тарихи рекорд болып отыр. 
Осы уақытқа дейін 2013 жылғы сатылым 
деңгейі рекордтық к�рсеткіш болды – ол 
кезде бір жылда 165 мыңнан астам к�лік 
сатылды. Жыл қорытындысы бойынша 
жаңа автомобильдердің жалпы жылдық 
сатылымы шамамен 193 мың бірлікті 
құрайды деген болжам бар. Бұған дейін 
2013 жылы елімізде 165 мың жаңа авто  -
к�лік сатылып, тарихтағы ең жоғары 
к�р   сеткіш ретінде тіркелген болатын. 

Ел азаматтарының жаңа к� -
ліктерді к�бірек сатып ала бас-
тауының басты себебі таң-

даудың кеңеюінен дейді сарап шылар. 
Халықтың сатып алу қабілеті �згеріссіз 
қалғанымен, нарық    тағы ұсы  ныстың 
кеңеюі сауда к�лемінің айтар   лықтай 
артуына сеп болды. К�птеген бренд 
несиелеу және б�ліп т�леу бағдар  ла-
маларын ұсыну арқылы сатылымды 
арттырды. Нәтижесінде, еліміздегі авто -
мобиль паркі жаңара түсті. Қазір адам  -
дардың таңдауы технологиялық маши   -
наларға к�бірек ауа бастады. Мәселен, 
жүргізуші ассистенті камералар мен 
сенсорлы жүйелер, сенсорлық экран 
дис   плейіне к�бірек к�ңіл б�леді. Соны-
мен қатар электромобильдердің жаңа 
тенденциясы пайда болды. Іс жүзінде 
ешқандай сұранысқа ие болған жоқ және 
нарықтағы ресми дилерлердің ұсыныс -
тары да �те аз болды. Дегенмен нарықта 
тек электромобиль шығаруға мамандан-
дырылған брендтер пайда болады. Са  -
рап шылар алдағы жылы авток�   ліктерге 
тапшылық пен кезек болмайды деген 
пікірде. Дилерлер банкке қарағанда т�-
мен пайыздық м�лшерлеме ұсына оты-
рып, жаңа к�ліктерді несиеге сатып 
алу ды субсидиялауды жалғастырады. 

ҚАЗАҚСТАНДЫҚТАР 
«КІМДІ» ТАҢДАДЫ?

Қазақстан авток�лік одағының мәлі-
 метіне сүйенсек, қарашаның соңында 
елдегі авток�ліктің орташа бағасы 14 млн 
810 мың теңгеге дейін т�мендеген. Бұл 
жағдай елдегі авток�лік саудасының 
артуына оң әсер еткен. Қазақстан мен 
Қы тай арасында шекара ашылғаны се-
бепті баға одан да т�мендей түсуі мүм кін. 
Екі ел арасында ағылған адамдар к�лік 
әкелуді де к�здеп отырғаны жасы рын 
емес. Одан б�лек, отандық авто �ндіру -
шілер сұранысқа заманауи к�лік  тер 
шығаруда ешкімнен кем түспей отыр. 

Былтырғы қаңтар-қараша айла        рында 
елдегі авток�лік �ндірісі жалпы құны 
1,65 трлн теңгенің �німін әзірлеген. Нә -
тижесінде, 124 мың жеңіл к�лік құрас -
тырылған. Жылдық �сім деңгейі 40 па-
йызға жуықтады. 

Қазақстан авток�лік одағы ұсынған 
ресми деректерге қарасақ, былтыр нарық 
тұтынушылары арасында Cobalt к�лігі 
ай тарлықтай сұранысқа ие болған. 
2023 жылдың 11 айында отандық зауыт-
тар осы үлгінің 23 мыңнан астам данасын 
шығарған. Одан кейінгі орында – Hyun-
dai Tucson және Kia Sportage.

Статистикаға қарап, соңғы уақытта 
қазақстандықтардың отандық �німге 
деген сенімі арта түскенін к�руге болады. 
Тұтынушыларды табыс деңгейіне қарап 
әртүрлі санатқа б�луге болады. Бір б�лігі 
�з ақшасына қолма-қол сатып алса, 
екін ші б�лігі банктер ұсынған несиелік 
�німдер арқылы сатып алуды ж�н са-
найды. Былтыр елімізде ең к�п шыға-
рылған жеңіл к�лік Hyundai бренді бол-
ған. Алматылық кәсіпорындар бұл к�лік 
түрінің 45 мыңнан астам данасын 
нарыққа шығарған. Одан кейінгі орында 
37 мыңға жуық к�лік �ндірген Chevrolet 
маркасы, үшінші болып 23 мың шама-
сында к�лік құрасстырған Kia жайғасқан. 
Бұл бестікті қытайлық JAC және Jetour 
к�ліктері аяқтайды. 

ИМПОРТ VS 
ЭКСПОРТ

Соңғы уақытта темір тұлпар 
импорты да арта түскен. 
Был тыр қаңтар-қазан ара-

сында 45 мың жеңіл к�лік Қытайдан 
енген. Мем лекет басшысының Қытай-
 мен арадағы келісс�здері нәтижесінде 
екіжақты сауда-саттық арта түскен. 
Елі міз шетел дік к�лік импорты үшін 
ашық бол ғандықтан, тұтынушылардың 
да талғамы түрлі брендке тоқталады. 

Осы жылы қытайлық авто�ндірушілер 
тара пынан премиалды брендтер бо-
йын ша бірқатар баламалы бренд бізге 
келді. Нарықтағы сұраныстың орны 
біршама толықты. Мамандар отандық 
автона рықтың бо лашағы жарқын 
екенін айта ды. Жыл аяқталған соң 
былтырғы бол жамдардың растал ғанын 
к�реміз. Ав   то  к�лік на рығын мони-
торингілеу және талдау орталығының 
мәліметінше, пандемияда әсерінен 
импорт әлсіресе де, отандық автонарық 
үшін 2022  жыл біршама табысты 
болған. Орталық ма ман дары алдағы уа-
қ ы т т а  ж а ң а  к � л і к  т е р д і ң  б а ғ а с ы 

тұрақталады деген сенімде. Соңғы 
жыл дары нарықтағы қатты тап шылық 
к�лік құнының к�терілуіне себеп бо-
лып келді. Енді жекелеген бренд  тердің 
бір қатар үлгісіне баға тұрақ тануы мүм-
кін. Отандық авто     зауыттар құ  растырып 
жатқан �німдердің басым б�лігі – 
жеңіл к�лік. Мұның сыртында был-
тырғы 11 айда 8 200 жүк к�лігі, 2 600-
ден астам автобус,  мыңнан астам 
тір кеме және 540 �зге де арнайы тех-
ника кон вейерден шықты. 

ҚАРЫМТА БЕРМЕГЕН 
«ҚЫТАЙ»

ҚАО деректеріне сай 11 айдың қоры-
 тындысы бойынша ең танымал бренд -
тердің бестігіне барлық саты      лымның 
24% үлесі бар Hyundai, Chevrolet (22,8% 
үлесі), Kia (13,2% үлесі), Chery (6,2% үле-
сі) және Toyota (5,3%) кірді.

Қытай �ндірушілерінің қаңтар-қа -
раша айларындағы к�ліктері барлық са-
тылымның 24,7% – дан астамын құра ды. 
2023 жылы қытайлық автомо  биль      дерді 

сатып алу бүкіләлемдік тенденцияға ай-
налды. 

Қ ы т а й л ы қ  а в т о � н д і р у ш і л е р і 
2024 жы     лы да үрдіс жалғасын табады деп 
сенеді, демек әлі де Қытайдан жаңа 
модель дер мен маркалар келуі мүмкін. 
2022-2023 жылдары жергілікті авток�лік 
әуесқойлары арасында салыстырмалы 
түрде таныс автомобиль нұсқалары 
отандық нарыққа енді. 

2023 жыл – Қытайдың автомобиль 
�неркәсібі тарихындағы тағы бір ма-
ңызды кезеңге айналды. Электрлендіру, 
барлау және басқа салалардағы техно  -
логиялық және баға артықшы   лықта-
рының арқа  сында қытайлық авто мо-
биль компа    ния лары дәстүрлі шетел   дік 
авто  мо    биль ком  панияларына қарағанда 
тезірек дамып, жетіле түсті. Бірінші рет 
жаһандық автомо  биль картасында 
осын дай тенденция пайда болды. Қы -
тайдың автомобиль �неркәсібі жылдар 
бойы жинақталған тәжірибесін 2024 

жылы тағы бір рет к�рсетіп, саланы 
серпін беруі бек мүмкін.

«ЖЫЛДАМДЫҒЫ» 
�ЛСІРЕГЕН ЖАПОНИЯ

2023 жылдың алғашқы жартыжыл-
дығында Қытай к�лік экспорты жа  ғынан 
Жапонияны басып озып, әлем дегі ең ірі 
автомобиль экс   порт таушысы атанды. 
2023 жылдың қоры тынды деректері әлі 
жария   ланбағанымен, әлемдік басылым-
дар Қытайдың Жапо   ниядан асып түсе    -
тінін болжап отыр. Жақында ҚХР-дың 
2023-2024 жылдар   дағы жыл сайынғы 
экономикалық кон   ференциясында 
авто       мобиль экс порты 2023 жылы 5 мил-
лион нан асып, жаңа тарихи рекорд ор-
натқаны мәлім болды. Бұл елдің автомо-
биль экспортына қа   тысты 2024 жылға 
арналған жоспары да орасан. Қытай 
авто�ндірушілер қауым  дас тығының бол-
 жамы бойынша Қы  тайдың автомо биль 
экспортының к�ле   мі 2024 жылы шама -
мен 5,5 млн авто    мо       бильге дейін ұлғаяды.

Қазір бұрын ресми �кілдіктері Ресей 
Федерациясында болған брендтер белгілі 

саяси себептер бойынша Қазақстан на -
рығын жоғалтқысы келмейтінін к�р сет-
ті. Орталық Азия аймағы автомобиль 
ком паниялары үшін маңызды. Кейбір 
брендтер Қазақстанда �кілдіктерін аша 
отырып, тек Қазақстанға ғана емес, 
Қырғыз        станға, Тәжікстанға, Түрікмен  -
станға да назар аударады.

АВТОК�ЛІК ШЫҒАРУ 
ШЫҢЫНА ЖЕТТІ МЕ?

Edmunds халықаралық сараптама 
ортылығы авток�лік сатылымы 2024 жы-
лы баяулайды деген болжамымен б�лісті. 
2022 жылғы бүкіләлемдік логистика 
хаосы аяқталған соң авто�ндірушілер 
�т  кен жылы салыстырмалы түрде к�бі-
рек к�лік сатты. Дегенмен қазір жоғары 
пайыздық м�лшерлеме сатылым м�лше-
рін алқымға алады деген долбар бар.

Нарықты зерттеуші Edmunds орта -
лығы бұл сала биыл 15,7 миллион авто -
мобиль сатады деп күтеді. 2022 жылғы 
са  ты лым 15,5 миллионға жетіп, 12 па-
йызға �скен еді. Онымен салыс   тыр   ғанда 
бұл қалыпты �сім саналады.

Орталық мамандарының ай-
туынша, нарық толық қам-
тылды деп айтуға әлі ерте. 

Бі  рақ несие ахуалын ескерсек, бұл сала 
биыл айтарлықтай �сім к�рсетеді дей 
алмаймыз. Коронавирустық панде   мия 
автомобиль б�лшектерінің жетіс  пеу -
шілігіне себеп болды. Бұл �ндіру  шілерге 
ауқымды к�лемге автомобиль шығаруға 
мүмкіндік берген жоқ. 

Жылдар бойы баға қымбаттаса да 
авток�лік сатып алу үшін н�л пайыздық 
несиелерді пайдалану мүмкіндігі саты-
лым деңгейін ұстап қалуға себеп болды. 
Бірақ Федералды резерв базалық м�л-
шер    лемені к�тергеннен кейін нарық 
субъек тілері мұндай құралдардан бас 
тарт ты. Edmunds деректеріне сүйенсек, 
2023 жылдың т�ртінші тоқсанында б�ліп 
т�леуге сатылған жаңа к�ліктер барлық 
сатылымның 2,3 пайызын ғана құраған.

АЛПАУЫТТАР 
АРПАЛЫСЫ

Tesla 2023 жылы 1,8 миллион авто-
мобиль сату арқылы Илон Масктің алға 
қойған жыл басындағы межесінен асып 
жығылғандай болды. Алайда қытайлық 
танымал BYD авток�лігі компаниялар 

арасындағы бәсекелестікте Tesla акция -
ларының бағасына тағы да соққы берді. 
Қаңтардың басында Tesla акцияларының 
бағасы 4%-ға т�мендеді. Деректер Tesla-
ның жаһандық �ндірісі 2023 жылы ша-
мамен 1,85 миллион авток�лікке жетіп, 
жыл сайын шамамен 35%-ға арта ды; 
жаңа к�ліктердің жеткізілімі шама мен 
1,81 миллион к�лікті құрайды және ша-
мамен 38%-ға артады.

Дегенмен 2023 жылы Tesla Илон 
Маск   тың алға қойған мін-
детіне қол жет кі зу үшін к�п 

күш жұмсады. Мәселен, былтыр Tesla 
бағаны жиі арзандатып, Model 3 және 
Model У бағалары бір кезде     рі ең т�менгі 
деңгейге дейін т� мендеді. 

Қазір BYD-тің жаңа энергетикалық 
к�лік құралдарын �ндіру саласы әлемнің 
алты континентіндегі 70-тен астам ел 
мен аймақты қамтиды. Біраз уақытқа 
дейін BYD Tesla-дан асып түсіп, ел ау-
зында болды. Бірақ Илон Маск BYD 
және Tesla сатылымдарын салыстыр     ған-
  дарға қатысты: «BYD және Tesla салыс   -
тыруға келмейді. Біз жасанды интеллект 
және робот компаниясымыз», – деп 
жауап қатқан. Алайда әлем к�зқарасы 
бойынша, Teslа технологиялық компа-
ния деп мәлімдегенімен, қазір автомо-
биль сатылымы әлі де компанияның 
не гізгі кіріс к�зі болып отыр. Сондықтан 
Tesla-ны басқа да электрлі авток�лік 
компанияларымен салыстырмау қиын.

Сату к�лемі ғана емес, сонымен 
қатар BYD және Tesla-ның 2023 жылғы 
үшінші тоқсандағы қаржылық есептері 
жарияланғаннан кейін де әлем екі ком -
па  нияның кірісін есептеп, шамалас еке-
нін к�рді. Бірақ жалпы пайда тұрғысынан 
BYD 2023 жылдың үшінші тоқсанында 
19,79%-ға жетіп, Tesla-ны үш тоқсан 
қата рынан басып озды.

Кәмила ЕРКІН

Былтыр нарық тұтынушылары арасында Cobalt к�лігі 
ай тарлықтай сұранысқа ие болған. 2023 жылдың 

11 айында отандық зауыт тар осы үлгінің 23 мыңнан 
астам данасын шығарған. Одан кейінгі орында – 

Hyundai Tucson және Kia Sportage.



Қызықты қараңыз, «біреулер» ол кісінің 
қыруар еңбегінен, атағынан сескеніп, 
бұл болжамына қарсы шыға алмайды да, 
енді осы пікірді біз жандандырғанда 
үнімді �шіруге тырысады. �зірге бізді 
АҚШ ғалымдарынан �зге отандық 
бірде-бір түрколог қолдаған жоқ. 

– Енді сол чукчалар жайлы айты-
ңызшы. Жалпы, олар Ресейден қандай 
теперіш к�рді? Жаңа бір с�зіңізде «орыс 
саясаты» жайлы айттыңыз ғой. Оның 
салдары қандай болды?

– �лемде орыстың тырнағы батқан 
екі халық болса, соның бірі – қазақ, 
екіншісі – чукча. Ресей Алясканы АҚШ-
қа сатқанда дәл сол чукчалардан құтылу 
үшін Чукотаны да қоса сатып, құтылуды 
к�здеген. Бірақ АҚШ-ғы бір деректе 
Американың оған ақшасы болмады 
дейді, екіншісінде Аляска арқылы кеме 
жолдарын ашу мүмкіндігін к�ріп, 
Чукотаны керек етпеді дейді. Қысқасы, 
чук маңдайының соры бес елі халық 
екен, содан бері к�рмегені жоқ. Чуко-
таны Дежневтің экспедициясы 1648 
жылы ашты ма? Содан бұл халық 
орыспен 1941 жылға дейін Чукотаны 
б�ліп алып, жеке мемлекет боламыз деп 
соғысқан. Қан деген нәрсе тамырды 
бойлап ағып жатқан жай сұйықтық емес. 
Қанда бүкіл тек бар, бүкіл генофон 
сақталады, �ршіл, батыл түркінің қаны 
ол чукчаға тыным таптырмаған! Орыстар 
ол тарихты �лгенше жасырады, чукча-

КӨМЕКТЕСЕ АЛМАЙДЫ

ТІРІ ҚАЛУЫНА 
– Лира ханым, сізді танитын жұрт 

к�біне жазушы, журналист, аудармашы 
деп біледі. Бұдан б�лек, АҚШ-та кәсіби 
суретшілік мамандығында оқыдыңыз. 
Енді тағы бір маманданған салаңыз – лин-
гвистика. Біз бүгін осы ж�нінде с�йлессек 
пе деп едік. 0зіңіз ғылыми қызметкер 
болып істейтін Калифорния Девис уни-
верситетінде немен шұғылданасыз, қандай 
зерттеу жасап жатырсыз? 

– Лингвистикалық зерттеулерім ту-
ралы айтатын болсам, біз негізінен бір-
неше бағытта тілдік зерттеу жүргізумен 
айналысамыз. Атап айтсақ, орыс экс-
пан сиясының кесірінен Сібірдегі жоға-
лып кеткен немесе жоғалып бара жатқан, 
яғни мың немесе екі ғана с�йлеушісі 
қалған тілдерді зерттейміз. Оның ішінде 
чукча тілі, ресейлік эскимостар тілі және 
қазақ тіліне �те ұқсас чудым (шұлым), 
челкан тілдері. Мақсатымыз – негізінен 
сол жоғалып бара жатқан тілдерді жи-
нақтап, қағазға түсіру, құрамдас диа-
лектілері мен ауыз әдебиеті мұраларын 
жинау, ағылшын с�здігін жасау секілді 
істер. Біз �лім хәліндегі тілді қайта тіріл-
те алмайтынымызды анық білеміз, десе 
де қағазға түсіріп, бар мұраны ұстап 
қалуға тырысамыз. Жоғарыда айтылған 
тілдер – орыстардың отарлауынан, 
тілдік ассимиляцияға ұшыраудан жапа 
шеккендер. 

ОРЫС УРБАНИЗАЦИЯСЫНЫҢ 
КЕСІРІНЕН 150 ЖЫЛДА 

131 ТІЛ ЖОҒАЛДЫ
– Неге дәл осы тілдер?
– 1940 жылы Сталиннің жарлығымен 

«Екінші санаттағы тіл саясаты» деген заң 
күшіне енді. Бұл орыс тілінің үстемдік 
етуіне жол ашты. Осы заңға сүйеніп, 
орыс тар Кеңес Одағы аймағындағы бар-
лық ұлттың ана тілін майқандап, тал-
қандап, қанат жая бастады. Мұның 
зардабын қазақтар да к�ріп отырмыз. Біз 
сол сұмдықтан халық санының к�птігі-
нен ғана аман қалдық, ал саны миллионға 
жетпейтін ұлыстардың барлығы мерт 
болды. Мерт болды демегенде не дерміз? 
Тіл жоғалса, ұлт та жоғалады. Оның үс-
тіне Сібір ұлттары бас к�теруі мүмкін 
деген қорқынышпен орыстарды сол 
аймаққа к�шіру саясаты жүрді. Орыс 
урбанизациясының кесірінен соңғы 150 
жылда Ресейде 131 тіл мүлдем жоғалды. 
Ал 38 тіл жоғалу үстінде. Олар алдағы он 
жылда �леді, себебі әрбірінде үштен он 
беске дейін с�йлеуші қалған. Олардың 
�зі – кәрі адамдар. Міне, бар себеп – 
осы. 

– Ал тілдің жоғалмауы, жойылмауы 
үшін ғалымдар қазір не істей алады? 

– Тілдің тірі қалуына лингвистер еш 
к�мектесе алмайды. Біз – тек жинақтау-
шымыз. Тілге саяси, әлеуметтік фактор 
�те қатты ықпал етеді. Мысалы, панде-
мия кезінде чулым тілінде �те жақсы 
с�й лейтін бір атамыздан айрылып қал-
дық. Бұл тілде қазір әлемде он бес адам 
ғана с�йлейтінін ескерсек, атамыз тұтас 
ұлттың мұрасын �зімен алып кетті. Оған 
қоса орыс басқыншылығы әлі жалғасып 
жатыр. Ресей билігі қазір Сібірдегі аз 
санды халықтың ұлдарына да ауыз сал-
ды. Халықаралық заң бойынша, оларға 
тиіспеуі керек еді. Бірақ орыс қашан 
заңға бағынып еді?! Оларды да әскерге 
әкетіп жатыр. Осылайша, Ресейдегі 
байырғы ұлттар �здерінің мұра болып 
қалған тілдерін сақтау үшін күресе де 
алмай отыр. Орыс линго франкасының 
кесірінен тек түркі тілдері емес, фин 
тілдері де айтарлықтай жапа шеккен. 
Айталық, мари, удмурт, карел тілдері 
қазір жойылып бара жатыр. 

– Енді �зімізге оралайықшы. Қазақ 
тілінің әлемдегі орны, деңгейі жайлы с�з 
болғанда, «бір Димаштың �зі тұтас әлемге 
қазақ тілін үйретіп жүр» деп кеуде 
керетініміз �тірік емес. Бірақ шетелдік 
лингвистикалық зерттеулер, академиялық 

ның жігіттері талай орыстың жасағын 
қырып салған. Оларды неге әлі күнге 
дейін «Сібірлік кавказ» деп атағаны 
жайлы ойланбаймыз? Себебі чукчаның 
еркектері кавказдықтар тәрізді берік те 
намысшыл болды. Орыс чукчаны жеңу 
үшін небір сұмдықты ойлап тапты. 
Мерез ауруын жайды, тегін арақ таратып, 
алқаш қылды, чукчаны анекдоттың 
ақымақ кейіпкеріне айналдырды. 
Чуктың мәдениетін мансұқтап, әйелін 
досына б�ліседі деген ақпаратты да 
шығарды. Бәрі ойдан құрастырылған. 
Ең арғысы санаққа келейікші, жүз елу 
жыл бұрын бір миллионға тарта чук 
ұлтынан бүгінде он мың жан баласы 
қалды деген не сұмдық?! Бұл – чукчаға 
жасалған ашық геноцид. 

– Бұдан �зге нендей мәселе бар?
– Мысалы, �ткенде «Лингвистикалық 

компас» журналынан Оңтүстік Сібірдегі 
маңғол текті делінетін аз санды ұлттар-
дың тунгус, маңғолға мүлдем тартпай-
тыны, есесіне түркілік байланыстары 
мол екенін айта келе, Орхон жазбала-
рында чукча-коряктар аты жазылғанын 
оқыдым. Орхон – шамамен VII-VIII 
ғасырларға тән, к�не түркі тайпаларының 
мәдениеті. 

ЛИНГВИСТИКАДА К0НЕ 
БАСТАУЛАРДЫ ТАБУ ҚИЫН...
– Ол қайдан шықты? 
– Уақыт машинасына отырып, мына 

біз жасырынып барып, қашап жазып 
келген жоқ шығармыз?! Чуктың этни-
калық музыкасында к�меймен айту 
секілді к�не түркілік сарын бар. Бұл 
Арктика халықтарына қайдан келген? 
Мысалы, ресейлік эскимо тілінде кәдімгі 
сібірлік хаски тұқымына қатысты 
жиырмаға тарта атау бар.  Хаски с�зін 
«білгіштер» ыстық хауыз деп аударыпты, 
Чукотаның хауыздарына қатысты. 
Хаски деген с�з – кәдімгі қасқыр деген 
с�з. Эскимостарда Қ деген дыбыс жоқ, 
есесіне терең к�мекеймен айтылатын 
«хг» деген дыбыс бар. Бұл иттер эскимос-
тың қорасындағы қойы секілді ғой, 
тіршілігімен тығыз байланысты. Олар 
иттерді жасына қарай «хасхае» (мағы-
насы қасқыр), «арлан» (мағынасы үлкен 
т�бет) деп атайды. Біз осындай мол 

дәлелге жүгініп эскимос, чук тілдері 
арасынан аберрантты түркі с�здерін, 
ортақ лексикалық параллельдер тапқан 
соң осы болжамға келдік. Кеңес Ода-
ғында Қазақстандағы Таңбалы тас 
петроглифтеріндегі сурет сызбалардың 
к�шірмесі Чукотадағы Пеггымел пе-
троглифтерінен табылғанда, Ресей 
жаңа лықты бір басылымға да жариялат-
пады. Оны зерттейтін маман болса, 
біздің тақырыбымыздың аясы кеңейер 
еді. �зірше мұны күтеміз. 

– Чук тілінің түркі тілдеріне туыс 
екеніне тағы қандай дәлелдер келтіре 
аласыз?

– �р ғалымның ілік іздейтін алқабы 
болады. Лингвистикада к�не бастау-
ларды табу �те қиын. Тамыр деген нәрсе 
аты айтып тұрғандай, уақыт �ткен сайын 
әртүрлі мәдени қатпардың астына түсіп 
кетеді де, оны аршып алу мүлдем қиынға 
соғады. Біз бұндай кезде топинимдерге 
сүйенеміз. Чук тілінде суды «суыын» 
дейді. Сол «суыынмен» бітетін гидро-
ним дер әлі күнге дейін бар. Еккісууыын 
деген �зен бар, қос �зен деген с�з ғой. 
Қатты ағысты Чук тілінде «эквын» дейді, 
болжауымызша бұл – «екпін». Чук 
гидронимінде ағысы қатты су атауына 
«эквын» жұрнағын жалғайды. Чукота-
ның «Полярный зимнигінде» Кывэквын 
деген �зен бар. Алдыңғы «Кыв» с�зі Чук 
тілінде «күн» деген мағына береді. Бұл 
да – түркілік с�з. «Понтеегойгын» жер, 
су атауындағы ойғын – біздіңше ойық. 
Шыңды Чук тінде «тың» дейді. «Аляр-
магтын» т�бе атауы, «Айдынгытын» 
Берең бұғазына құятын �зен атауы. 
Чукотада кезінде Ресейді қалайымен 
қамтамасыз еткен Валькумей деген 
кеніш болған. Чук тілінде Вылкынэй, 
Балк�мей деген с�з ғой. Чук бұғымен 
күнелтеді, бұғының қанын ас қылады. 
Сол тамақты «ган» деп атайды. «Ган» – 
«қан». Тіпті, Шығыс Сібірдегі Лена 
�зенінің аты да �згеріске ұшыраған. 
Арктикаға құятын ең үлкен сағаның аты 
чук тілінде «Энее», яғни «үлкен ана – 
үлкен �зен» мағынасын береді. Сондай-
ақ «беткей» – еткей: Куйвирынеткей 
к�лі. Айталық, қазіргі Чук тілінде түрлі 
түстердің аты жоқ. Қар жамылған 
Чукотаның палитрасына сай ақ, қара, 
сұр, сары деген т�рт атау ғана бар. Бірақ 
топонимдерінде кзыл, коог деген түс 
атулары ұшырасады. 

– 0те қызық дерек екен. Бірақ неге 
осы Оңтүстік Сібір халықтарының 
түркілік тегіне жиі күмәнмен қарайды?

– �рине, ол – заңдылық. Орталық 
Азия түркілердің тегіне еш талас жоқ, ал 
Оңтүстік Сібір түркілері туралы зерт-
теулердің хронологиясы үнемі к�псала-
лы болып келеді. Себебі �те алыста 
жатқандықтан, біз олардың тілі мен 
мәдениетіндегі кейбір субстрактардың 
белгісіне ғана сүйеніп, болжам жасай 
аламыз. Біздің АҚШ ғалымдарымен 
бірлесіп, бұл бағытта ашқан жаңалық-
тарымыз к�п. Бұйыртса, жариялаймыз. 

– Ал жалпы лингвистикада мұндай 
таластың болуы орынды ма? Неге нақ-
тылық жоқ?

– Лингвистика дегеніңіз – матема-
тика емес. Математикада он қосу онның 
тең боладысы жиырмаға тең. Болды. 
Оны біреу келіп, �з пікірін айтып, 
�згерте алмайды. Қатып қалған қағида 
сол. Ал лингвистика дегенде ондай тұ-
рақтылық жоқ. Қып-қызыл эмоция. 
Анау орыстың Игір полкі туралы жырын 
жалған деген түркологтарды кім 
тыңдады? Құдай-ау, түркі жұртында бір 
Алпамыстың 28 нұсқасы табылған. Сол 
сияқты славяндар қаншама арналы ұлыс 
қой. Игір жырының неге тағы бір нұс-
қасы болмасқа? Оқиғасы шамалы соған 
ұқсайтын бір эпос неге жоқ деген 
сұраққа қай орыс жауап берді? Жауап 
жоқ. Қолжазбаның �зі бар. Технология 
дамыған заман. Қазір, тіпті компьютер 
айыра алмайтындай етіп, он мың жыл 
бұрынғы жазбаға ұқсайтын етіп жасай 
береді.

– Уақытыңызды б�ліп, сұрақтарыма 
жауап бергеніңізге к�п рақмет!

– Сізге де к�п рақмет!

Сұхбаттасқан 
Алтынбек МЕРСАДЫҚ

Бүгінгі біздің кейіпкерімізді бірі жазушы, аудармашы ретінде, 
ал енді бірі журналист, тіпті блогер ретінде жақсы таниды. Бірақ 
оның қазір қай салаға маманданғанынан көпшілік бейхабар 
болуы әбден мүмкін. Себебі ол әуелі Қазақстанда кәсіби білім 
алып, кейін Батыста оқуын жалғастырған. Халықаралық қазақ-
түрік университетінің Шығыстану факультетін тәмамдаған. 
Филология ғылымдарының кандидаты. АҚШ-ғы Pasadena city 
college деп аталатын оқу орнын «Қытай тілі» мамандығы 
бойынша бітірген. California State университетінде Art studio 
мамандығы бойынша оқыған. Қазір Калифорния 
университетінің лингвистика бөлімінде зерттеуші. Сонымен 
біздің бүгінгі кейіпкеріміз – Лира Қоныс. АҚШ-та ғылыми 
зерттеумен шұғылданып жатқан, көпшілікке жазушы ретінде 
етене таныс Лира Қоныспен жақында ғана тілдесіп, дәл қазір 
өзі жіті зерттеп жүрген салаға қатысты бірқатар 
өзекті сұрақты қойдық. 
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Лира �ОНЫС,
лингвист:

ТІЛДІ�ТІЛДІ�

ЛИНГВИСТЕРЛИНГВИСТЕР
орта бұған қатысты не дейді? Қазақ тілінің 
жағдайы қалай?

– Тіл – тірі орган. Ол да биологиялық 
эволюцияны бастан кешеді. Ол да фи-
леттік жойылу, шын жойылу сатылары-
нан �теді. Чикаго линвистикалық ака-
демиясының айтуынша, қазір қазақ 
тілінің де түтіні түзу ұшып жатқан жоқ. 
�лемдік лингвистика қазақ тілін Қазақ-
станның тілі деп емес, Қазақстандағы 
этникалық қазақ топтары арасындағы 
байланыс тілі деп біледі. Бұл масқара ма? 
Меніңше, масқара! Біз бұл байламды 
жоққа шығара алмаймыз. Қазақтардың 
біразы орыс тілін к�бірек пайдалы деп 
түсінеді. Сол сияқты кез келген қазақтың 
�з ана тілі үшін емешегі езіле қалуы екі-
талай. Тілді мемлекет сақтауға тырыс-
паса, с�йлеушілер �здігінен қорғай 
алмайды. Ирландия ир тілі үшін жылына 
бір миллиард еуро б�леді. Ал қазақ тілі 
үшін біз қандай шара қабылдадық?

ҮНДІСТЕРГЕ ЕҢ ЖАҚЫН ДНК – 
СІБІРДЕГІ АЗ САНДЫ ҰЛТТАР
– Түркітанушылар арасында чукчалар 

мен эскимостарды түркі халықтарына 
жатқызбайтын к�зқарас бар. Сіз мұны 
қалай терістейсіз?

– Біз Солтүстік Американың иесі 
саналған үндіс тайпаларының Азиядан 
ауып барғаны туралы болжамды қуат-
таймыз. Митохондриялық ДНК тес-
теріндегі генофондар, тілдік жұқа-
наларындағы, жер, су атауларындағы 
к�не түркі с�здері де бұл болжамды 
қуаттайды. Үндістерге ең жақын ДНК 
Сібірдегі аз санды ұлттардан табылды. 
Біз шатасатын шығармыз. Бірақ гене ти-
калық маркер шатаса ма? Демек, чук-
чалар – сол замандарда Сібірдегі ежелгі 
палео-сібір түркі популяциясының бір 
бұтағы. Чукчалар мен эскимостар – 
Берең бұғаз арқылы Солтүстік Америка 
құрлығына �тпей, жергілікті мекенінде 
қалған түркілер. Чукча мен эскимос 
Чукотаның тәңірісі болды. Мәскеу мен 
Чукотаның ортасында жеті мыңға жуық 
шақырым бар. Ал Мәскеу мен Нью-
Йорктың ортасы сол жеті мың шақырым 
т�ңірегінде. Яғни, екі ұлыс та тым 
алысқа жылжып кеткендіктен, түркілік 
тамырынан ажырап қалған. 

– Ал сол тамырынан ажырап қалған 
ұлттар АҚШ-та бар ма?

– Мысалы, биыл жазда біз АҚШ-тың 
Вашингтон штатындағы Маках (�з 
дыбыстауында Мух-ках) деген үндіс 
тайпасында болдық. Мұның орналасқан 
жері – АҚШ пен Канаданың шекарасы, 
Тынық мұхиттың Ней Бей деген шы-
ғанағы. Мың шақты халқы бар тайпаның 
күнк�рісі тек мұхитпен байланысты. 
Балық пен балдырдан бастап, акулаға 
дейін аулайды (Аз санды ұлттың мәдени 
мұрасын сақтау үшін дәл осы тайпаға 
АҚШ әлемде санаулы қалған к�к китті 
де аулауға рұқсат берген. Wйткені тайпа-
ның к�к китті аулау мектебі ұмытылып 
барады. Бірақ тайпа к�к китті ауламауға 
шешім шығарыпты). Бейне ресейлік 
эскимостардың тайпасы дерсіз. Одан 
б�лек, балық аулайтын құрылғала рын-
дағы, ағаш қайықтарындағы оюлар да 
бірдей. Теңіз арыстанының терісінен 
илеген т�сеніштері де бірдей. 

– Неге бірдей? 
– Одан б�лек, сол тайпаның тілінен 

оншақты түркі с�зін таптық, сол с�з ре-
сейлік эскимостардың Сиреник селосы 
диалектісінде бар. 

– Ол сәйкестік қайдан келген? 
– Қысқасы, антропологтарға баяғы 

орыс саясат жасап берген жасанды 
теорияларға сүйенуді тоқтатып, басын 
істету керек. Себебі олар әлі күнге дейін 
чукчаны да, эскимосты да, Солтүстік 
Америка құрлығындағы үндістерді де 
«арктикалық моңғолоид типтері» деп 
бәрін шатастырып отыр!

– Сіздерден басқа чук тілін зерттеп 
жүрген кімдер бар?

– Дәл қазір мына біз – чук тілінің 
түркілік байланыстарын зерттейтін 
әлемдегі жалғыз ғалымбыз. Жалпы, 
чукча тілінің арғы негізін түркі тілде-
рімен байланыстырған біз емес. Бұл 
бай ламды қырық жыл бұрын атақты 
лингвист �діл Ахметов ағамыз айтқан. 

Лингвистика дегеніңіз 
– матема тика емес. 
Математикада он қосу 
онның тең боладысы 
жиыр маға тең. Болды. 
Оны біреу келіп, �з пікірін 
айтып, �згерте алмайды. 
Қатып қалған қағида сол. 
Ал лингвистика дегенде 
ондай тұ рақтылық жоқ. 
Қып-қызыл эмоция.



Б�гінде 	оян �сіру сәнге 
айналып келеді. Біреулер 
	ызы�ушылы	пен �сірсе, 

енді бірі пайда табу ма	сатында 
шаруашылы		а айналдырады. 
Бізді� кейіпкеріміз Шәрипа ана 
бастап	ыда хоббиі ретінде �йіне 
4 к�жек алып келген. Кейін оны� 
жылдам к�бейетінін к�ріп, 
	ызы�ушылы�ы арт	анын айтады.

СӘТБАЕВТЫҢ ШАРАПАТЫН 
КӨРГЕН АПА

ҚАЛЖАСЫНАН ТҮҢІЛМЕ

апта12

Биыл 	аза	тан шы		ан 
т$��ыш академик, да�	ты 
геолог-�алым, 

минерология �ылымдарыны� 
докторы, %лтты	 �ылым 
академиясыны� негізін 	алаушы 
&аныш Имантай$лы Сәтбаевты� 
ту�анына 125 жыл толады. Дара 
болмысты т$л�аны� мерейтойы 
	арса�ында ол кісіні� к�зін к�ріп, 
мейірім-шапа�атына б�ленген 
ардагер $стаз, «&$рмет» орденіні� 
иегері, Жез	аз�ан 	аласында 
т$ратын Шабал Бейсенбекова�а 
телефон шалып, ә�гімесін жазып 
алуды ж�н к�рдік.

КӨКЖИЕК
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Түркістан облысы Бәйдібек ауда  ны -
ның Боралдай ауылында тұратын Шәри-
 па �біштің қоян �сіріп жатқанына 5 жыл 
болыпты. Ақ жаулықты ана қоян бағудың 
�зіндік ләззаты бар екенін айтады. «Қоян 
деген ең бірінші сүйкім   ділігімен адамды 
тар тады. Олардың к�жектеуі, яғни ба-
ласын �мірге әкелердегі дайындық  тары, 
балаларына қамқорлығы адамның жүре-
гін ерекше елжіретеді. Сондықтан болса 
керек, қояндарды бұрынғыдан да жақсы 
к�ріп кеттім»,– дейді бізбен әңгімесінде 
Шәрипа шешей. 

Бұрын әртүрлі салада жұмыс істеп, 
әсіресе түрлі фирмада кәсіпкерлігін 
шың дап жүрген Шәрипа �бдіжаппар -
қызы осыдан 8 жыл бұрын қаладан к�-
шіп келіп, ауыл �міріне бірден кірігіп 
кетеді. *зі әу бастан қоғамдық жұмыс-
тар дың бел ортасынан табылатын, кез 
келген жұмысты ұршықша иіретін ана 
келе сала екі қолға бір күрек деп, асыл 
тұқымды мал бағуды қолға алады. Голш-
тейн-фриз деп аталатын асыл тұқымды 
сүтті сиыр сатып алып, бағады. 3 ұлы ер 
жетіп, барлығы да қалаға оқуға, жұ-
мысқа кеткен соң Шәрипа ананың ірі 
қараларды жалғыз �зі бағуға шамасы 
кел мей қалады. С�йтіп, ірі қара малды 
ұсақ мал шаруашылығына ауыстырады. 
Асыл тұқымды ешкі мен қоян �сіруді 
қолға алады. «Мемлекеттен қайтарым -
сыз 583 мың теңге грант ұтып алып, 
3 ешкі сатып алдым. 3 ешкі бүгінде 15-
ке жетті. Иә, 20-ға дейін к�бейер еді. 
Бірақ ақша керек болып біразын сатып 
жі бердім. Ал 4 қояным 100-ге дейін к�  -
бейді.  *кінішке қарай, былтырғы 
суықта біразы үсіп қал  ды. Қыстыгүні 
таңертең қораға ба рып қарасам, үрпиіп-
үрпиіп, сүп-сүй   кімді 35 қояным қы-
рылып қалыпты. Со ған әлі күнге дейін 
жүрегім ауырады. Біразын сатып, 
пайдасын к�рдім. Қазір 50 шақ тысы 
бар», – дейді Шәрипа апай. 

Қоян бір туғанда 7-10 шақтысын 
бірден �мірге әкеледі екен. Яғни, барын-
ша �сімтал келеді. Осы қасиетінің арқа-

сында тез к�бейеді. Бизнестің бұл түрі 
сондықтан да барынша тиімді болып 
са налады. Оның үстіне, одан әртүрлі 
�нім алуға болады. Мәселен, қоян терісі-
 нен тон, қалпақ, жаға, манто, жакет се-
кілді к�птеген киім тігіледі. Сонымен 
қа тар еті де дәмді және тез қорытылады. 
Қоян етінде холестерин мүлдем жоқ. 
Есесіне ақуызға, витамин мен минералға 
бай. Қоян еті аллергияға шалдыққан   -
дарға, ішек құрылысы мен �т жолдары 
ауыратын науқастарға таптырмайтын 
тағам. �рі иммунитетті к�теретін қасиеті 
бар. «Қазір жартылай дайындалған және 
к�ше тағамдарын жейтін жастар семіз-
дік ке жиі ұшырап жатыр. Қоян етін 
үнемі жейтін адамдар семіздікке ұшыра-
майды. Диеталық тағамға кіретін қоян 
еті �те жеңіл және дәмді болады. Менен 
арнайы тапсырыспен алатындар к�п. 

Ағзаны бірқалыпты ұстап отырады. Қант 
диабетіне, жүрек, бауыр церрозына да 
пайдасы мол. Аудан орталығынан, 
Шым кент қаласынан тапсырыспен 
алды рады. Аллергиямен туылған бір бала 
үнемі тек қоян етін жейді. Олар қазір 
Алматыға к�шіп кетті. Енді сенімді қоян 
етін қайдан аларымызды білмей жатыр-
мыз деп хабарласты маған», – дейді тағы 
бірде ақ жаулықты ана. 

Шәрипа шешей �сіретін «Француз-
ский баран», «бургер», «фландр» деп 
ата латын тұқымы асыл қоян түрлеріне 
сұраныс к�п. Сондай-ақ �зі қолдан бу-
дандастырып шығарған «микс» атты түрі 
де �сіп келеді. Бір қоянның салмағы 
6-8 ке ліге дейін жетеді. Шаруа оларға тек 
са палы �нім беріп, семіртеді. Бүгінде 
тапсырыспен алдыратындардан б�лек, 
балалары мен туыстарына, құдаларына 
қоян етінен дәм таттырып тұрады. К�-
жектерге алғашында «Эмма», «Элла», 
«Эленора», «Мадонна» есімдерін беріп, 
еркелетіп жүрген шешей кейін к�жектері 
к�бейген соң кейінгілеріне ат қоймапты. 
Қояндарға негізінен құрама жем береді. 
Одан соң жоңышқа, арасында арпамен 
қоректендіріп тұрады. Алма, сәбіз және 
капуста да қоянның қорегіне кіреді. 

«Тамағы қымбат болса аламыз. Құрама 
жемнің келісін 150 теңгеден, бір алғанда 
жарты тоннаға дейін әкеліп қоямын. 
Жеміс-жидекті жақсы к�реді. Оны да 
беріп тұрамын. 6 мемлекеттің қоян �сі  р-
 у   шілері бас қосқан арнайы ватсап то-
бымыз бар. Онда Ресей, *збекстан, 

Қыр ғызстан, Беларусь мемлекеттерінен 
�кілдер отыр. Бір-бірімізбен тәжірибе 
алмасып, қояндарды қалай баптауды, 
қалай тамақтандыруды, қандай жерде 
сақтау қажетін айтып, үйретіп отыра   мыз. 
Жалпы, қояндар �те текті болып келеді. 
Туыстарын бір-біріне қоймаймыз, 
арнайы аталық ұстаймыз. Сонымен бірге 
қан ауыстырып отырамыз. Қояндар к�-
жектеуден 3-4 күн бұрын �здерін да йын-
дайды. К�кірегіндегі жүндерін жұлып, 
ұяшық дайындайды. Мен �з тарапымнан 
ш�птерді майдалап турап, ұяшықтарына 
салып к�мектесемін. К�жектеп болған 
соң ұяшықтың бетін жауып, жанына 
ешкімді жолатпайды. Олардың әрқай-
сысын б�лек-б�лек торда ұстаймын, таза 
шыны т�сеп �сірдім. Олар тазалықты 
сүйеді. Алайда 100-ге жеткенде қайда 
сыйғызарымды білмей кеттім»,– дейді 
Шәрипа ана.

Қоян баптаған ана бастапқыда қоян-
ның аналығын 12 мың теңгеден, ата лы-
ғын 14 мыңнан алғанын айтады. Дәл 
қазіргі баға да осы жобада 15-16 мың 
теңге к� лемінде. Кейбіреулері 20 мың 
теңгеге дейін саудаланады. 

Алайда бүгінде асыл тұқымды шаруа-
ны қолға алған ананың айтар базынасы 
бар. Кәсіпкерлікті қолдау мақсатында 
мемлекет тарапынан берілетін 5 млн 
теңгелік мемлекеттік грантқа құжат �ткі-
зіп, барлық талапты орындаған, ерекше 
кәсіп түрі ретінде аймақта алдыңғы қа-
тар да тұрып, жобасын сәтті қорғаған 
Шәрипа анаға келісім берілмегеніне 
қынжылады. «Қазір ел ішінде жұқпалы 
аурулар бар. Пневмания, қызылша, ко-
ронавирус  сынды жұқпалы дерттерге 
ешкі сүті бірден бір ем, дертке дауа бол-
ды. Талай жанды қолжетімді бағамен 
ешкі сүтімен қамтыдым. Бәйдібек ауда-
нында осындай кәсіппен айналысатын 
менен басқа ешкім де жоқ. Мен осы 
шаруашылықты кеңейтіп, к�ркейту 
үшін бизнес жоспарымды тапсырдым. 
*кінішке қарай, менің жобамды кері 
қайтарды», – деп ренішін білдірді ана. 

Шынында нағыз иннова циялық 
кәсіп түріне жататын асыл тұ қымды ешкі 
мен асыл тұқымды қоян �сі ру грантқа 
сұранып-ақ тұр. Жергілікті билік әлі де 
к�мек қолын созады деген үміттеміз...

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы

ҚОЯН БАПТАСАҢ, 

– Шабал апа, сіз Қаныш Сәтбаевпен 
бірнеше рет кездесіп, әңгімесін тыңдаған 
екенсіз. Сол естелігіңізді Aiqyn газетінің 
оқырмандарына да айтып берсеңіз деп 
едік.

– Хабарласып әңгіме сұрап жатқан-
дарыңа рахмет! Мен Қаныш ағаны �мі-
рімде үш рет кездестірдім. Қазақ «жақсы-
дан шарапат» деп жатады ғой. Шын 
мәнінде, ол кісінің шарапатын к�рдім. 
�йгілі академикті алғаш рет к�ргенде 
7-сыныпта оқып жүрген едім. Ол кезде 
жазғы демалыста оқушыларды түрлі 
қоғамдық жұмысқа тартатын. Ұл-қызы-
мыз аралас бір топ болып, колхоздың 
кірпіш құю жұмысына қолғабыс етіп 
жүрдік. Бір күні жұмыс басына атпен 
шауып келген бір адам: «Сүйінші, сүйін-
ші бізге Қаныш Сәтбаев келе жатыр!  
Тура осы жерге келіп жұртпен амандас -
пақшы екен» деді. Үлкендер абыр-сабыр 
болып, қонақ күтуге дайындық істеп 
кетті. Ауылымызда �бдіғаппар деген 
ақсақал бар еді. «Ау, ағайын, күтіп отыр-
ғанша  тойды бастай берейік. Қазір ол 
кісі келгенде ауылдың алты ауызын айта-
 тын қайсың бар?», – деді. Содан жалма-
жан естеріне мен түстім. Мектептегі 
кештерде ән айтатынмын. «Қазір үлкен 
кісі келгенде әніңді айтасың, дайындала 
бер» деді. Кірпіш құйып жатқан жерден 
ауылымыз біраз қашық, атпен адам жі-
беріп, домбыра алғызды. Бір уақытта 
Қаныш аға келді, қасында бір топ адам 
жүр. Бойы ұзын, сом денелі кісі екен. Үл-
кендермен құшақтасып, қол берісіп 
аман дасып жатыр. Түскі астың мезгілі 
ғой, колхозшылардың барлығы әйгілі 
академикті к�рмекке жиналып тұрған. 
Қаныш аға жағалай к�з тастап, ж�н 
сұрасып, жұмыстың жайын білген соң 
алқа-қотан жайғастық. Басқарма бас -
шысы: «Қанеке, мына қызыңыз �нерлі, 
біздің ауылдың алты ауызын айтсын» деп 
мені жетелеп апарып қасына отырғызды. 
Екі �лең айттым. «Тағы �леңің бар ма, 

айта ғой» деді тағы айттым. Содан Қа-
ныш аға риза болып, кекілімнен сипап 
отырып: «Таудай талабың бар екен, келе-
шегің заңғардай биік болсын! *неріңді 
�шірме!» деп батасын берді. Сол күнгі 
ауыл адамдарының қуанышында шек 
болмады. Колхоздың жұмысында  таң -
нан кешке дейін тыным таппай жүрген 
жандар бір жадырап қалды. Қаныш 
ағаны алғаш к�рген кезім сол. 

– Екінші рет қашан жолықтыңыз?
– Ол кезде студентпін. Қасымда құр-

бы қызым бар, Жезқазғаннан Алматыға 
оқуға түсуге бардық. Құрбым к�пбалалы 
отбасынан шыққан қыз болатын. «Еке-
уің бірге жүріңдер» деп  жол шығынын, 
басқа да керек  қаражатты менің әкем 
тауып берді. Ол кезде Алматыда қазір -
гідей ағайын-туыс жоқ. Атақты ҚазПИ-
ге оқуға тапсырып, түсіп кеттік. Бірақ 
жа тақханадан орын табу қиын болды. 
Екеуміз бір т�секке жатып, оқып жүрдік. 
Кейбір студенттердің араға кісі салып, 
орын тауып жатқанын естиміз.  Содан не 

керек, «Қаныш ағадан к�мек сұраймыз» 
деген ойға бекіндік, баяғыда 7-сыныпта 
оқып жүргенде алдында ән айтқаным 
бар ғой енді. Сұрастырып отырып, жұ  -
мыс орнын білдік. Кабинетінің алдына 
барып, хатшы қызға айттым, осылай да 
осылай, Жезқазған жақтан іздеп келіп 
тұрмыз деп. К�п күттірген жоқ, «кірсін» 
депті. Енді кіреміз деп тұрғанда қасым -
дағы қыз ұялып, кірмей тұра қашқаны, 
содан жалғыз кірдім. Сәлем беріп, ж� -
нім ді айтуға именіп тұр ем, бетіме ба-
жай    лай қарап: «Баяғы әнші қызым емес-
сің бе?» дегені. Жады мықты екен. 
Қуанып кеттім. Содан әңгімеміз жараса 
ж�нелді. Ол кісі біздің «Талап» колхо  -
зындағы адамдардың атын атап, түсін 
түстеп түгел сұрап жатыр сұрағын жау-
дыртып. Біраз отырған соң жайымды 
айттым, «екі қыз бір т�секке жатып жүр-
міз, орын табуға к�мектессеңіз» деп. 
Бірден қаламын қолына алып, тілдей 
қағазға жазды да, «мынаны ректорларыңа 
апарып тапсырыңдар, мен айтты десең  -

дер к�мектеседі» деді. Ол кезде ректо   -
рымыз – әйгілі ғалым, Кеңес Одағының 
батыры Мәлік Ғабдуллин. Енді жаңағы 
дос қызымды ертіп, ректордың кабинетін 
іздедім. Хатшы қызға хат беріп кетіп бара 
жатсақ, артымыздан қуып жетті. «Сен -
дерді ректор шақырып жатыр, жылдам 
жүріңдер деп. Кірдік, ректорымыз к�ңіл-
ді адам екен. «Қаныш ағаларыңа ән ай-
тып берген қыз кім? Қане, маған да ай-
тың даршы» деп күліп қарсы алды. 
Қа  ныш ағаны қатты сыйлайды екен, сол 
күні-ақ менің т�сегімнің қасына бір 
т�секті артық қостырып қойдыртып бер-
ді. Осылайша, екінші рет Қаныш Иман-
тайұлының шарапатын к�рдім. 

Үшінші жолы кездесуіңіз қалай болды? 
Қай жылы еді?

– Ол – 1961 жыл. Қаныш Имантайұлы 
бір топ академикті ертіп, Жезқазған �ңі-
ріне келді. Сол жолы Үлкен Жезқазған -
ның келешегі туралы ғылыми конфе-
р е н ц и я  � т к і з д і .  К о н ф е р е н ц и я 
бо   ла    ты  нын, Қаныш Имантайұлы ғалым-

 дарды �зі бастап келетінін алдын ала 
естіген соң мен іштей бекініп жүріп, ол 
кісіге арнап бір �лең жаздым. Алғысымды 
�леңмен жеткізгім келді.

– Ол *лең есіңізде ме?
– �рине есімде, тіпті сақтап қойған-

мын. Оқып берейін, тыңдайсың ба?
– Оқыңыз, тыңдайық...
Тыңдасаң, қазір тауып алайын... Мі  -

некей, �лең «Озық ойлы ағаға» деп ата -
лады. 

«Оң болсын, сапарыңыз Қаныш аға!
Жаһанға атың заңғар, таныс аға.
Телегей кенін ашып Жезқазғанның,
Елге құт, байлық бердің осыншама.
Жезқазған – мыс даласы, кен қаласы,
"зіңе #ңін ашты кең даласы.
Күміс те, қорғасын да рений де бар,
Секілді бір ананың к#п баласы.
Паш еттің кен барлаудың неше түрін,
Ұлытау жайып салды, алуан сырын
Күнбе күн #міріңді #рістетіп,
Келесіз халық үшін таппай тыным.
...Сарқылмас еңбегіңіз қайнар бұлақ,
С#нбейді #зің жаққан алуан шырақ.
Жасай бер, озық ойлы, асыл аға
Жыр – шоқ гүл арнау еттім, 
   #лең құрап», – 

деп жазып қойдым, дайындап. 
– Бұл *леңді *зіне оқып бердіңіз бе?
– Иә, �леңді жазуын жаздым ғой. 

Енді оны қалай ұсынамын деп басым 
қатты. Ол кезде бір дәстүр бар болатын. 
*ңір ге барған лауазымды тұлғалар 
жұмыс тың соңында жергілікті телеарнаға 
барып сұхбат беретін. Соны біліп алғам, 
облыстық телестудияның алдында күтіп 
жүрдім күні бойы. Кешке қарай келді. 
Амандасып, «�зіңізге арнауым» деп 
қағаз дағы �леңімді ұсындым. Оқып 
шық ты да: «�зің әншілігіңнен б�лек, 
ақын екенсің ғой» деп күлді. Разы болып, 
алғысын айтты.

Осылайша, халқымыздың ұлы тұлға-
сын үш рет к�ру бақыты бұйы рыпты. 
Қаныш ағаның бойындағы парасат-
тылық, кішіпейілдік, үлкен-кішіге бір-
дей к�рсете алатын құрметі маған �мір 
бойы азық болды, қарағым. 

– -ңгімеңізге рахмет, апа! 

Сұхбатты жазып алған 
Ұлағат БЕКБОЛАТ
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Бүгінде жас ғалымдарды тәрбиелеу 
мен білім беру саласында ұлағатты ұстаз, 
кәсіби тарихшы, ғалым Берекет Кәрібаевтың 
орны б�лек. Берекет Бақытжанұлы 1985-
1990 жж. – әл-Фараби атындағы Қазақ 
ұлттық университетінің (бұрынғы С.Киров 
атындағы Қазақ мемлекеттік университеті) 
тарих факультетінде оқып, «тарих және 
қоғамтану пәндерінің оқытушысы» 
мамандығы бойынша маманданды. 1990 
жылдан бүгінге дейін әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ-да тарих факультеті Қазақстан 
тарихы (бұрынғы ҚазКСР тарихы) кафе-
драсында ғылыми-педагогикалық қызмет 
атқарып келеді. Ғылым жолын педа-
гогикалық қызметпен ұштастыра білген 
ғалым 38 жыл аталған университет 
қабырғасында еңбек етіп, қарапайым 
оқытушыдан академикке дейінгі қызметтік 
баспалдақтарды таза еңбегінің арқасында 
бағындырды деуге болады.

Берекет Кәрібаев 1996 жылы ҰҒА 
академигі Б.К�мековтың ғылыми жетек-
шілігімен «XV ғ. соңғы XVI ғ. алғашқы 
ши ре гіндегі Қазақ хандығының Мауерен-
нахр билеушілерімен саяси қарым-
қатынастары» атты тақырыпта кандидаттық 
диссертациясын қорғаған болатын. Бұл 
кезең Қазақстан тарихының зерттеу ныса-
нына айналмаған, толығымен зерттелмеген, 
аса �зекті проблемаларға толы болғаны 
мәлім. Орта ғасырлардағы Қазақ 
хандығының к�рші жатқан Орта Азияның 
билеуші Темірлік, Шайбанилық әулеттермен 
байланысын зерттеу жұмысы �те күрделі 
әрі дерек к�здерін терең талдау, жүйелеу, 
салыстыру қажеттілігі ғалымды кәсіби 
тұрғыда шыңдады. Осыдан кейін ұлттық 
сипаттағы мемлекетіміздің құрылу датасын, 
мемлекет билеушілерінің ел тізгінін ұстауы, 
ішкі және сыртқы саясаты, мәмілегерлігін 
зерттеу жұмыстарымен ұзақ айналысып, 
2010 жылы «Қазақ хандығының құрылу 
тарихы» атты тақырыпта докторлық 
диссертациясын сәтті қорғайды. Қазақ 
хандығының тарихында хандықтың 
құрылған датасын нақтылау проблемасы 
�те �зекті және арнайы дайындықты қажет 
ететін күрделі мәселелердің бірі болатын. 
Хандықтың құрылу уақытына әсер ететін 
объективті және субъективті факторларды 
к�птеген ортағасырлық деректердің және 
зерттеу еңбектерінде зерделеу екінің бірінің 
қолынан келе бермейтін іс. Бұл мәселені 
зерделеу барысында қазақ хандарының 
шығу тегі мәселесіне қатысты екі түрлі 
к�зқарастың аражігін ажыратып, хандардың 
ата-бабалары Жошының тұңғышы – Орда 
Еженнен таралатыны дәлелденіп, қазақ 
халқының қалыптасуы мен «қазақ» этно-
нимінің мәні мен мазмұнына тарихнамалық 
талдау жүргізілген болатын.

Бұл күрделі жұмыстың қорытындысы 
ретінде Қазақ тарихын зерделеу мен зерттеу 
саласындағы қызметі еленіп, 2012 жылы 
ҚР ҰҒА корреспондент мүшесі, ал 2020 
жылы ҰҒА академигі болып сайланады.

Бүгінге дейін жалпы саны 850-ге жуық 
ғылыми, ғылыми-к�пшілік жұмыстар мен 
оқу, оқу-әдістемелік құралдардың, оның 
ішінде жеке 20 монографиялық кітаптың, 
40-тан аса авторлық ұжыммен жазылған 
кітаптардың, 4 тарихи анимациялық 
фильмнің сценарийінің авторы болды. 
Бұл еңбектерінің ішінде ғылыми жетістіктері 
үшін Берекет Бақытжанұлы 1995 жылы 
«ҚР Білім беру ісінің үздігі» белгісімен,  
«2015 жылғы ЖОО үздік оқытушысы» 
медалімен, 2016 жылы «Құрмет» орденімен 
марапатталды. 2021 жылы «ҚР еңбек 
сіңірген қайраткері» және осы жылы «Арал 
ауданының құрметті азаматы» атағы берілді. 
Бұл ғалымның білімінің тереңдігі мен 
кәсіби шеберлігі, �з қызметіне деген 
адалдығының айғағы деп білеміз. 

Қазақ хандығының құрылу тарихына 
жаңа к�зқарас қалыптастырған ғалымның 

«Түркістан және Қазақ хандығы», «Қазақ 
хандығының құрылу тарихы», «Қазақ 
хандығының күшеюі», «Қазақ хандары 
туралы зерттеулер (XV ғ. Ортасы–XVIII 
ғ. басы)», «Қазақ хандығының басқару 
институттары» атты іргелі зерттеу еңбектері 
мен к�птеген ғылыми мақалаларының 
маңызы аса зор. Бұл зерттеудің маңызды-
лығы Қазақ хандығының құрылғаннан 
бастап, біртұтас тәуелсіз мемлекет ретінде 
�мір сүру үшін қызмет еткен билеушілердің 
ел тарихында атқарған р�лі тарихи деректер 
мен жаңа зерттеулердегі к�зқарастарды 
талдау негізінде жан-жақты қарастырылады.

Ал «Қазақ хандығының құрылу тарихы» 
атты монографиялық еңбекте ұлттық 
тұрғыдағы мемлекеттіліктің қалыптасуының 
саяси, этникалық, рухани-мәдени 
алғышарттарын дәйектеп, деректер 
кешенінің негізінде хандықтың құрылу 
датасы, негізгі кезеңдерін, хандардың 
шығу тегін, ел тарихындағы р�лін жан-
жақты зерттеп к�рсеткен. Ортағасырлық 
араб, парсы, шағатай, армян, орыс, моңғол 
тілдеріндегі деректермен бірге әулеттік 
Хұлагулық, Делилік, Темірлік, Бабырлық, 
Аштарханилық, Шайбанилық, ауызша 
деректер мен тарихнамалық еңбектерді 
талдап, осы кезеңдегі мемлекеттілік, 
этникалық мәселелерді жүйелі түрде 
қарастырады. Бұл еңбектің артықшылығы 
«қазақ» с�зінің мәні мен мазмұны терең 

талданып, Қазақ хандарының шығу тегі 
мен жүргізген саясаты туралы маңызды 
мәліметтер келтірілген. 

Ғалымның «Қазақ хандығының күшеюі» 
тақырыбындағы монографиясында қазақ 
елінің тарихындағы Сыр бойындағы қала 
мәдениетінің алатын орны, маңызы тарихи 
деректер мен ауызша тарих айту дәстүрі, 
археологиялық зерттеулер негізінде 
талданады. Сыр бойындағы қалалардың 
ішінде Сығанақ, Сауран, Яссы (Түркістан), 
Отырар, Арқуқ және т.б. экономикалық, 
саяси стратегиялық, әскери бекініс, 
мәдени-рухани орталық ретіндегі маңызы 
к�рсетіліп, бұл аймақты иелену жолындағы 
отырықшылар мен к�шпенділер арасындағы 
қатынастар мен қақтығыстардың себебі, 
барысы, нәтижелері кешенді түрде 
зерделенеді. Бұл қалалар мен қамалдардың 
Қазақ мемлекетінің күшеюі үшін маңызы 
мен оларды иелену жолындағы хандардың 
қызметі тарихи деректермен нақты к�р-
сетіледі.

Берекет Кәрібаевтің «Қазақ хандары 
туралы зерттеулер (XV ғ. Ортасы–XVIII 
ғ. басы)» атты монографиялық еңбегі 
Қазақ мемлекеттігінің іргетасы қаланған 
кезеңнің күрделі мәселелерін зерделеуге 
арналады. Автор Керей мен Жәнібектен 
бастап Бұрындық, Қасым, Мамаш, Бұйдаш, 
Тахыр, Ахмет, Тоғым, Хақназар, Шығай, 
Тәуекел, Есім, Тұрсын, Жәнібек, Жәңгір, 
Тәуке хандардың әрқайсысына жеке 
тоқталып, мемлекет тарихындағы бұл 
билеушілердің сіңірген еңбегін к�рсете 
білген. Зерттеудің маңыздылығы Қазақ 
хандығының құрылғаннан бастап біртұтас 
тәуелсіз мемлекет ретінде �мір сүру үшін 
қызмет еткен билеушілердің ел тарихында 
атқарған р�лі тарихи деректер мен жаңа 
зерттеулердегі к�зқарастарды талдау 
негізінде жан-жақты қарастырылады. 

ХV-ХVІІІ ғғ. біртұтас Қазақ хандығының 
құрылған, күшейген, әлсіреген және қайта 
к�терілген, текетірес кезеңдерінде хандықтың 
тізгінін қолында ұстаған билеушілердің 
дарындылығы, саяси к�регендігі, мәмілегерлігі 
мен ақылдылығы мемлекеттіліктің дамуына 
күшті ықпал ететіндігі белгілі. Автор бұл 
еңбекте Керей, Жәнібекті мемлекеттің 
негізін қалаған хандар, Бұрындық, Қасым 
хандар хандықты күшейтіп және нығайтқан 
билеушілер, уақытша әлсіреу кезеңіндегі 
бес ханның билігінің әлсіз болуының сырын 
ашып, Хақназар, Шығай, Тәуекел тұсындағы 
қайта �рлеудің себептерін айқындап, Есім, 

Тұрсын хандардың текетіресін дәйектеп, 
Жәңгір, Тәуке хандардың мемлекеттің ішкі 
және сыртқы саясатындағы орнын ғылыми 
тұрғыда анықтап берді. «Алтын ғасыр» деп 
аталған Тәуке ханның заманы, жеке тұлғасына 
берген к�птеген елдің зерттеушілерінің 
бағасы, Тәукенің ел билігіндегі ұстанған 
саясаты, шебер саясаткер ретіндегі қадамдары 
ғылыми тұрғыда зерделеніп, әсіресе «Жеті 
жарғы» заңдары мен билер институтының 
қалыптасуы Қазақ хандығын Үш жүздің 
�кілдері арқылы әділ түрде басқару 
саясатының негізгі бағыттарын автор �з 
еңбегінде нақты к�рсетеді. 

 Кітапта автор Қазақ хандығының 
к�рші жатқан Орыс мемлекеті, Сібір 
хандығы, Ноғай Ордасы, Моғолстан, 
Жоңғар және Мауереннаһрдағы Темір, 
Шайбани, Аштархани әулеті билеген 
кезеңдегі мемлекеттер арасындағы саяси 
қарым-қатынастардың дамуында осы 
билеушілердің жүргізген саясатының 
күшті және әлсіз тұстары к�рсетіліп, 
тарихымыздың беймәлім, к�п зерттелмеген 
кейбір мәселелердің басын ашып, 
оқырмандарға тарихи фактілерді меңгеріп, 
түсінуі үшін нақты және жеңіл жазылған. 

 ХV-ХVІІІ ғғ. аралығында үш ғасырға 
жуық Қазақ мемлекетінің тізгінін ұстап, 
билікте отырған хандардың жеке �мірі 
мен мемлекеттілігімізді сақтап қалу жо-
лын дағы қызметі, білігі мен дарыны, 

олар ға берілген тарихи бағасы зерттеуші 
Берекет Кәрібаевтің еңбектерінде терең 
және нақты к�рсетілді. 

Сонымен қатар Берекет Бақытжанұлы 
әл-Фараби атындағы ҚазҰУ ресми сайтында 
«Қазақ хандығының тарихы» атты сайттың 
ашылуына да қомақты үлес қосып, ел 
болашағы бүгінгі жастардың ақпарат алу 
мүмкіндігін кеңейтті. Оның авторлығымен 
Қазақ хандығының тарихына қатысты 
энциклопедиялық кітаптар, жас�спірімдерге 
арналған мультфильмдердің түсірілуі де 
жаңа технологияның даму заманында 
заманауи құралдармен жастарға рухани 
мұрамызды насихаттап, жаһандану үрдісіне 
т�теп беріп, ұлттық құндылықтарымызды 
сақтап қалудағы қадамдары деп жоғары 
бағалаймыз.

Болашағымыз жас ұрпақты патриоттық 
рухта, ұлтжанды етіп тәрбиелеуде Қазақ 
хандарының тұлғалық болмысын, тарихтағы 
р�лін саралауға, қазақтардың ру-тайпалық 
құрылымы мен күрделі оқиғаларды талдауға 
арналған бұл ғылыми еңбектердің маңызы 
аса зор. 

ҰҒА академигі, Қазақстанның еңбек 
сіңірген қайраткері, «Арал ауданының 
құрметті азаматы», т.ғ.д., профессор Кәрі-
баев Берекет Бақытжанұлы 60 жас толуына 
орай 2024 жылы 9 қаңтарда «ХIII-ХVIII 
ғасырлардағы Отан тарихының �зекті 
мә селелері» атты халықаралық ғылыми-
тәжірибелік конференция �теді. 

 Берекет Кәрібаев 2016 жылдан бері 
әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық 
университеті, Тарих факультеті Қазақстан 
тарихы кафедрасының меңгерушісі 
қызметін кәсіби ұйымдастырушылықпен 
атқарып келеді. Ұстаздық шеберлігі мен 
тарихи зерттеу әдістерін терең меңгеруден 
б�лек, ғалымның адамгершілік болмысы 
мен қарапайымдылығы, кез келген адаммен 
тіл табысып, әріптестері мен достарына, 
үлкен-кішіге сыйлы, студенттер мен жас 
мамандарға үлгі боларлық тұлғаға айналды. 

Е.ЖАППАСОВ, 
 Халықаралық инженерлік-технологиялық 
университеті әлеуметтік-гуманитарлық 

пәндер және әлем тілдері кафедрасының 
меңгерушісі. 

А.ТАСИЛОВА,
ҚазҰУ Қазақстан тарихы кафедрасының 

қауымдастырылған профессоры

ҚАЗАҚ ХАНДЫҒЫНЫҢ ҚАЗАҚ ХАНДЫҒЫНЫҢ 
ЖЫЛНАМАШЫСЫЖЫЛНАМАШЫСЫ

 �аза�стан аума�ында �мір с�рген мемлекеттік �!рылымдар мен мемлекеттерді" за"ды м!рагері, 
�аза� хал�ыны" !лтты� сипатта�ы мемлекеті – �аза� ханды�ы 3,5 �асырдан аса �мір с�ріп, �аза� 
мемлекеттілігіні" іргетасы, тәуелсіз �аза�стан Республикасыны" алтын бесігіне айналды. ХV �асырды" 
ортасында �аза�станны" о"т�стік-шы�ыс б�лігінде �!рылып, к�п !замай бірт!тас, бір орталы�тан 
бас�арылатын мемлекеттік �!рылым �аза� ханды�ыны" тарихын зерттеп, орта�асырлы� деректер 
негізінде �ылыми сараптама жасап, ханды�ты" �!рыл�ан жылын аны�та�ан, �аза� хандарыны" шы�у 
тегі мен тарихта�ы р�лін дәйектеп, �аза� этногенезін зерделеп, жа"а к�з�арасты �алыптастыр�ан 
�алым Берекет Кәрібаевты" !лтты� тарихымызды зерделеуге �ос�ан �лесі орасан зор. 

Автор бұл еңбекте Керей, Жәнібекті
 мемлекеттің негізін қалаған хандар, Бұрындық, Қасым хандар 

хандықты күшейтіп және нығайтқан билеушілер, уақытша әлсіреу 
кезеңіндегі бес ханның билігінің әлсіз болуының сырын ашып, Хақназар, 

Шығай, Тәуекел тұсындағы қайта 0рлеудің себептерін айқындап, Есім, 
Тұрсын хандардың текетіресін дәйектеп, Жәңгір, Тәуке хандардың 

мемлекеттің ішкі және сыртқы саясатындағы орнын
 ғылыми тұрғыда анықтап берді.

Ең әуелі Хан тауына тоқсалсақ, ертеде 
халық Керей мен Жәнібек сұлтанды ақ 
киізге к�теріп, осы Қозыбасында хан 
сайлаған. К�нек�з қариялардың айтуынша, 
Хан тауының үш биігі бар. Оның ең биік 
шоқысы – Сұңқар деп аталады. Одан 
кейінгі шоқылар – К�кшоқы және 
Қызылшоқы. Сонымен қатар Хан тауының 
далалық бетіне жақын орналасқан «Ханның 
үлкен тағы», «Ханның кіші тағы», «Ханның 
оры», «Ханның қорасы», «Ханның жолы», 
«Ханның �зені» деген де қасиетті мекендер 
бар. 

Мойынқұм �ңіріндегі Хан тауын 
Шың ғыс ханның үлкен ұлы Жошы хан 
мекендеген деген де дерек айтылды. Аңыз 
бойынша бұл �ңір құландардың мекені 
болған деседі. Жошы ханның баласы 
сонда құлан аулап жүріп мерт болады. 
Мұны естіп қаһарланған хан құландарды 
түгел қырмақшы болған екен. С�йтіп, 
құландарды қамаған жер «Хан қорасы», 
құландарды қырған ор «Ханның оры» 
аталып кеткен. Олардың сілемдері әлі 
күнге дейін сақталып жатыр. 

Хан тауы дегенде, Жамбыл тауын да 
қоса атап �тпеу мүмкін емес. Жамбыл 
тауы Шу-Іле тауларының солтүстік-батыс 
б�лігінде орналасқан. К�п жағдайда 
Жамбыл тауының тарихы жыр алыбы 
Жамбыл Жабаевтың есімімен байланысты 
айтылады. Ақынның �зінің: «Шу �зенінің 
бойымен жүре берсеңіз, Хан және Жамбыл 
деген екі тауға кез боласыз. Менің әкем 
Жабай бір кезде осы тауларда к�шіп-қонып 
жүрген. Жамбыл тауының етегінде, қақаған 
қатты боранды күні мен туыппын! Маған 
сол к�не Жамбыл тауының есімі ат болып 
тағылыпты. Бұл 1846 жылы ақпан айы 
екен. Менің әкем Жабай шоқпыт шапанды 
к�шпелі кедей адам болған», – деген 
естелігі бар. Жамбыл тауының түпкі 
жыныстары ашық, беткейлері тік, құлама 
болып келеді. Топырағы сұрғылт қоңыр, 
қиыршықты. Мұнда боз жусан, бұйырғын, 
баялыш, күйреуік к�бірек �седі. Есте жоқ 
ескі заманнан ішіне сыр бүккен Жамбыл 
тауының тарихы тереңде жатыр. Жамбыл 
ақын: 

«К0з аштым, сорғалаған қанды к0рдім, 
Қамыққан, қанды жасты жанды к0рдім. 
Ел к0рдім – еңіреп босқан аңды к0рдім, 
Қойнында Алатаудың зарды к0рдім» 

немесе 

«Қақаған қар аралас соғып боран, 
Ел үрей, к0к найзалы жау торыған. 
Байғара, Жамбыл, Хан да мен туыппын, 
Жамбыл деп қойылыпты атым сонан»,
– деп жырлайды. Бұл жолдар тарихтың 

шындығынан сыр шерткендей.
Жамбыл бабамыздың жоғарыдағы 

«К�з аштым, сорғалаған қанды к�рдім» 
деген �леңіндегі жайттың Қоқан 
хандығының қыспағы екенін түсіну қиын 
емес. Ал жергілікті азаматтардың айтуынша, 
сол Қоқанның қыспағына қарсы тұрған 
тұлғаның бірі – Ерназарұлы хан Жамбыл 
екен. Бұл кісі тарихта болған адам. Кезіңде 
Тәуке ханның жанында жүрген Есей бидің 
ұрпағы хан Жамбыл сол кезеңдерде осы 
маңайды билепті. Халық аузындағы аңыз 
бойынша Қоқан хандығының алым-салық 
жинауынан Байғара мен хан Жамбыл бас 
тартады. Ел аузында жыр алыбы жырға 
қосқан Жамбыл, Байғара тауларының 
осы кісілердің атымен тікелей байланысты 
екен деген де әңгіме тарихта бар. С�йтіп, 
қыспақтан халықты құтқаруға асыққан 
Байғара мен хан Жамбыл тағдырдың 
тәл кегіне түседі. Ал хан Жамбыл ұрпақтары-
ның бірі К�шербек Жұманқұлов та бабасы 
жайлы біраз жайды әңгімеледі. Бұл кісі 
кейін нен тағдырдың жазуымен хан Жам-
был дың Шу бойынан, Мойынқұм дала-
сынан �з еліне оралғанын айтады. Жаз 
мез гілінде баба салтымен тау жайлап, 
қыста Талас бойына к�шіп, бейбіт ғұмыр 
кешкен екен. Талас бойындағы Жаңақорған 
қалашығын салдырғаны да тағылымды 
әңгіме.

Хан Жамбыл – Жамбыл жыраудан 
бұрын �мір сүрген адам. Ел аузында Жам-
был тауының тарихына қатысты осы екі 
тұлғаның есімі қатар аталады. Яғни, к�-
не к�з қариялардан жеткен әңгімелер 
бойынша хан Жамбыл осы жерді мекендеген 

болса, ақын Жамбыл осында дүние есігін 
ашқан. Бірақ Мойынқұм ауданының 
Құрметті азаматы, тарихшы Жапар 
Тілеужанұлы Жамбыл тауына қатысты 
мүлде �згеше пікір білдірді. Ол кісі бала 
күнінде әкесі Тілеужанмен бірге Жамбыл 
тауына барғанын, сондағы әкесінен естіген 
әңгімесін бізге айтып берді. «Жамбылдың 
әкесі Жабай, атасы Ыстыбай «Қоқан 
ханынан, Жетісуды билеген Құдиярбектен 
құтылар бір ғана жол бар. Ол – Сарыарқа-
дағы ағайындарға жету», – деп жасақ 
дайындап, әулетімен осы Хан жолымен 
Арқаға бірнеше түйеге жүк артып, үдере 
к�шкен екен», – дейді. Сонымен қатар 
тарихшы Жапар Тілеужанұлы әке мен 
бала арасындағы әңгімені тағы былайша 
�рбітеді. «Сол қол жағыңдағы ана биікке 
қара», – деді. Қарасам, тау үстінде жалғыз 
шоқы тұр. Sкей маған: «Бұл шоқыны 
қазір «Бүркіт шоқысы» дейміз. Мұнда 
бүркіттер ұя салады. Бірақ мықты қырандар 
емес. Ілгеріде, дәл осы шоқының басына 
«Жамбы» іліп қойып батыр жігіттер бәс 
тігіп, садақ атқан. Кім әлгі жамбыны атып 
түсірсе, сол жігіт тайтұяқ алтын ұтып, 
атағы шыққан. Сондықтан да жыр алыбы 
Жамбыл бабамыз туғанға дейін бұл тау 
«Жамбы» тауы деп аталған. Оны сендер 
білесіңдер ме?» – деп қария әкесінен 
естіген әңгімесін б�лісті. Жапар Тілеужан-
ұлы бұл дерегін кезінде Жамбыл Жабаевтың 
әдеби хатшысы болған атақты ақын Тайыр 
Жароковтың да Жамбыл тауының ілгеріде 
Жамбы тауы деп аталғанын жазғанымен 
растай түседі. Бұл қисынға сенсек, Жамбыл 
жырау дүниеге келмей тұрғанда бұл тау 
Жамбы аталған.

Бүгінде бізге к�ненің с�зі, тарихтың 
�зі сияқты әсер қалдырады. Uзі де қариялық 
жасқа жеткен Жапар Тілеужанұлы бұл 
мәселе т�ңірегінде әкесі айтқан тағы бір 
әңгімені еске салады. «Ол кезде мына 
тораңғылар болмаған, �спеген» деп айтатын 
бұрынғы аталарымыз. Осы қуысқа түйені 
айналдыра ш�геріп, ортасына ықтырма 
күрке тігіпті. Ықтырма күркені айнала 
қоршаған жеті түйенің буы ықтырма 
күркеге жылу беріп, боран суығын 
�ткізбегендіктен, жас ана Ұлдан баланы 
қиындықсыз �мірге әкелген. Жабай батыр 
бастаған топ боран басылған соң да жас 
босанған ана мен сәбидің қамы үшін үй 
тігіп, әлгі жерге бірнеше күн аялдапты. 
Сол күндердің бірінде әулет қариясы 
Жабайға «Мына Жамбы тауының қасиеті 
бізді де, жас босанған ана мен баланы да 
аман сақтады. Бұл – киелі жер. Ұлдан 
келін дәл осы асудың бұрылысына келгенде 
толғатпаса, асудан асып, мұнда келмес 
едік. Бұл да қисынын келтірген Алланың, 
осы киелі таудың шарапаты. Сондықтан 
сәбидің есімін Жамбы қойса дұрыс болар 
еді» деген әке әңгімесін сабақтайды. 
С�йтіп, жаңа туған нәрестенің есімі Жамбы 
емес, Жамбыл болғанын, оның кейінгі 
әйгілі Жамбыл жырау атанғанын айтады.

Тағы бір деректерге сүйенсек, Жамбыл 
тауының етегін «жамбы» аталатын ш�п 
жайлап �скен. Бұл ш�птің ерекше емдік 
қасиеті туралы үлкендер к�п айтады. Жыр 
алыбы Жамбыл Жабаевтың есімі осы 
ерекше қасиетке ие жамбы ш�біне қатысты 
қойылған деген де аңыз бар. 

Sрине, аңыз бен ақиқаттың аражігін 
ажырату күрделі нәрсе. Сондықтан Жамбыл 
тауының атауы да, жаратылысы да әлі 
талай зерттеуді қажет етеді. Кейінгі жыл-
дары осы Жамбыл тауының б�ктерлерінде 
архологтер қазба жұмыстарын жүргізіп, 
түрлі зерттеу экспедициясын ұйымдастырып 
жатқандығы айтылуда. Біреулер бұны 
тарихи қазба жұмыстары десе, енді екін-
шілер Жамбыл тауының етегінен алтынның 
мол қоры табылыпты деседі. Алайда бұған 
қатысты билік �кілдері әлі күнге ресми 
ақпар берген жоқ. Сондықтан бір байлам 
жасау қиын. Қандай археологиялық 
зерттеулер жүргізіліп жатса да, бұл сеңнің 
қозғалғанын к�рсетеді. Бәлкім, бірер 
жылдың бедерінде осы зерттеулер Жамбыл 
тауы атауының шығу тарихының құпиясын 
да ашып қалар...

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы 

ЖАМБЫЛ ТАУЫНЫҢ 
ҚҰПИЯСЫ ҚАНДАЙ?

=улиеата �"ірі – �ай кезде де тарихи т!л�аларымен, �асиетті 
мекендерімен таныл�ан �лке. =сіресе, Мойын�!м ауданы – тарихи 
орындар�а бай �!тты мекен. М!нда �аза� ханды�ыны" туы тігілген 
Хан тауы мен Жамбыл тауы �ткен к�нні" �шпес ізіндей сыр шертіп 
т!р. Алайда осы Жамбыл тауы атауына байланысты ел ішінде а"ыз 
да, а�и�атпен астас�ан ә"гіме де аз емес. 



– Қазақстанда орфандық ауру     лар дың 
басым б�лігі генетикалық сипат алады. 
Жүйке жүйесі, қан ауру лары не  ме се �зге 
де диагноздардың түп кі се бебі – баланың 
қанында, яғни гене тикада жатыр. Бұл 
жерде ауруды та  сы    малдаушы баланың 
ата-анасы болуы мүмкін. Мәселен, 
ихтиоз диаг нозы – ба ла туған сәттен 
бастап бай қалатын к�ріністердің бірі. 
Мұнда бүйректің патологиясы да маңыз-
ды р�л атқарады. Аталған ауру түріне 
дәрігерлер аса мән бермейді. Егер бүй-
рек тің жағдайын жақ  сартатын болса, 
ауруды жазып алу ға мүмкіндік бар. Ең 
бастысы, аурудың шығу себе біне мән 
беру керек, – дейді ол.

Маман елімізде сирек кездесетін ауру 
түрлерін емдеуде дәрі-дәрмектің тапшы 
екендігін де жасырмады. Негізгі себеп-
терінің бірі – бағасы аспандап тұ р ған 
дәрі-дәрмекті сатып алуға к�п тің қал-
тасы к�тере бермейді.

– Елімізде ауруды емдеуге арналған 
қа жетті техникалар жеткілікті деп ой лай-
мын. Қазірдің �зінде Астана қала  сында 
арнайы орталықтар жұмыс іс тейді. Ма-
мандар аурудың диагнозын уа қытылы 
анықтап, оны қажетті меке меге жіберетін 
болса, бізде ауруды ал дын алуға мүмкін-
дік бар. *кінішке қарай, дәрі-дәрмек 
мәселесінің жағ дайы ақсап тұр. Себебі 
орфандық ауруларды емдейтін препарат-
тардың бағасы �те қымбат. Қарапайым 
тұрғын дардың дәрі-дәрмек сатып алуға 
қаржылай мүмкіндігі бола бер мейді. 
Қазір құжат бойынша орфандық ауру-
лардың 62 түрі бар. /лі де ресми тіркел-
меген қаншама түрлері болуы мүмкін. 
Дәл осы диагноз қойылса, бала осын ша 
уақыт �мір сүреді деп д�п басып айту 
мүмкін емес. *йткені әркімнің ден-
саулық к�рсеткіші, аурудың жүру са тысы 
әртүрлі болып келеді, – дейді нев ролог 
Ұ.Тұрғынбайқызы.

Сирек кездесетін ауруларды алдын 
алуға бағытталған инновациялық жо ба-
лар да жоқ емес. Солардың бірі таяу да 
ғана келушілерге есігін ашқан – ор-
ф а н д ы  а у р у л а р  о р т а л ы ғ ы . 
С.Д.Ас    фен   дияров атындағы ҚазҰМУ 
«Ақсай» республикалық балалар кли -
никалық ауруханасы базасында ашыл   ған 
Бала ларға арналған орфан дық невроло-
гиялық аурулардың құзы ретті орта  лығы 
сирек кездесетін дертке шал        дық қан 
балаларға медици налық к�мек пен 
қолдауды жақсартуды мақ сат тұтады. 
Мұнда бұлшық еттің дис тро фиясы, 
бұлшық еттің невро ло гиялық сырқаты 
және т.б ауру түр лерін емдей ді. Енді 
орталық маман дары озық меди   циналық 
әдістерді қол дана оты рып, жоғары 
сапалы диаг нос тикалық қызметтерді 
ұсынады. Ор  та   лықта арнайы физикалық 

жаттығу залдары қоса қарастырылған. 
Одан �зге к�ру, есту, тактильді сезімді да-
   мы туға арнал ған негізгі құрылғылары 
бар сенсорлық б�лме қарастырылған. 
Дә рігерлер нақ  ты диагноздар мен тиім   ді 
емдеу шара ларын �ткізу үшін отба  -
сылармен тығыз жұмыс істейді. Орта   лық 
мамандары сирек кездесетін ауру түріне 
шалдық қан науқастың отбасына 
психоло гиялық к�мек к�р сетіп, ал дында 
тұр ған қиын   дықтарды жеңуге қол ұшын 
созуға тырысады. Медици  налық ма ңызы 
зор мекеме басшысын сұхбат қа тартып, 
бірқатар сауал қой  дық. Жан нат Идрисова 
алдағы уақытта жүйке-бұлшық ет ауру-
лары бар бала  лар   дың ты ныс алу ке зінде 
к�мірқыш қыл газы ның сақта  луын баға-
лау үшін капнометр сатып алу жоспарда 
барын атап �тті. Сондай-ақ ем алушы 
бала   лар дың ден саулығын қамта масыз 
ету үшін серік тес тік құ рып, ортақ мақ-
сатқа қол жет кізуде ор     фан  дық аурулар 
сала  сындағы ұйым дармен күш біріктіруді 
к�здеп отыр.

– Орталықты ашудағы басты мақ-
сатымыз – сирек кездесетін невро -
логиялық ауруға шалдыққан балаларға 
амбулаториялық және стационарлық 
к�мек к�рсету. Мұнда жүйке-бұлшық ет 
аурулары, лейкодистрофия, эпи лепсия-
лық синдром, нейро фиброма тоз және 
сирек демиелини  зациялайтын аурулары 
бар науқастарға диагностика жүргізу, 
терапия тағайындау ісі бойын ша жұмыс 
жүргіземіз. Біз тұқым қуа лай    тын аурула-
ры бар балаларды ем дейміз. Орталық 
вертикализатормен, жаттығу терапиясы 
мен тыныс алуға к�мектесетін құрылғы-
лармен жабдық талған. Бірақ бұл тек 
баста масы ғана. Қазір орталықты қыз-
меткер лермен толықтырудамыз. Мен 
орталық бас шысы ретінде медициналық 
сақтан дыру қоры және жергілікті ден-
саулық сақтау органдарымен жасал ған 
шарт тар бойынша орталықтың кадр-
ларын рәсімдеу және қаржы ландыру 
мәсе лелерін шешіп жатыр мын, – дейді 
орталық басшысы Ж.Идрисова.

Бүгінде әлемдік денсаулық сақтау 
ұйымдары орфандық ауруға шалдық қан 
науқастарға медициналық-әлеу меттік 
к�мек беруге ерекше ынта қо йып отыр. 
Денсаулық сақтау м и     нистр    лігінің 
мәліметінше, сирек кезде сетін аурулар 
мен оны емдеуге арналған дәрілік заттар 
тізбесіне 5 жаңа ауру және 19 жаңа 
дәрілік препарат енгізілген. Қазір елі-
мізде 60-тан аса орфандық нозол о гиялар 
бо йынша 92 дәрілік затпен тегін қам-
тамасыз ету ісі қолға алынған. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

КӨЛІК ҚАЙДА

Елорданы
 тап іргесінде т�рса 
да �арапайым инфра�� ры-
лымны
 жо�ты�ынан зардап 

шегіп отыр�ан ауылдар жетерлік. Ал 
Шортанды, Целиноград, Аршалы 
аудандарына �арасты Астанадан 
тая� тастам �ана �ашы�та т�ратын 
ауылдарда халы� саны жыл санап 
#сіп келеді. Со�ан орай т%йткілді 
мәселелерді
 �атары молайып т�р. 
Жол, ауызсу, жары� сия�ты ха-
лы�ты
 тіршілігі %шін басты �а-
жеттіліктер б�л ауылдарда әлі де 
#зекті. Б�дан б#лек, жылдар бойы 
т�р�ындарды
 ащы жанай�айына 
айнал�ан аса #ткір мәселені
 бірі – 
#рт с#ндіру деполарыны
 м%лде 
болмауы...
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Күні кеше ғана Шортанды ауданына 
қарасты Бозайғыр ауылында қос қабатты 
тұрғын үй түгелдей �ртеніп кетіп, 8 бір-
дей отбасы далада қалған еді. Қазір олар 
жергілікті кәсіптік оқу орнының жатақ-
ханасын уақытша паналауға мәж бүр 
болған. Тұрғындардың айтуынша, �рттің 
соңын ала болған газ жарылыс тарының 
салдарынан қос қабатты үйдің күл-тал-
қаны шыққан. 

– Бізде кезекті мәрте т�тенше жағдай! 
Басқаша мұны ештеңе дей алмаймын. 
С�зім жоқ! Мұның бәрі �зімізде �рт 
с�ндіру к�лігі болмауының салдарынан 
болды. Сондай-ақ бірде-бір �рт с�ндіру 
депосының болмауы баспанала ры-
мыздың ойраны шығуына басты себеп 
болды. *рт с�ндірушілер келген кезде үй 
түгелдей �ртеніп кеткен еді. *рт с�нді-
рушілер келгенде газ баллондары жары-
лып, атыла бастаған, – дейді Бозайғыр 
ауылының тұрғыны Олеся Павленко. 

Ауыл тұрғындарының айтуынша, 
соңғы бір ай ішінде ғана ауылда т�рт бір-
дей �рт болған. Бірақ алты мыңнан астам 
халық тұратын ауылға �рт с�ндіру к�лігі 
әлі де берілмеген. 

Тілсіз жау елорданың іргесіндегі бас-
қа да ондаған елді мекендердің басты 
мә селесіне айналғалы қашан?! Талапкер, 
Үркер, Қара�ткел, Бозайғыр сияқты 
елор да айналасындағы басқа да бірнеше 
ауылдарда халық саны ондаған есе �скен. 
Бірақ бірде-бір �рт с�ндіру депосының, 
тіпті қарапайым �рт с�ндіру к�лігінің 
болмауы халықты әбден ашындырған. 
Мәселен, елордадан таяқтастам ғана қа-
шықтықтағы Қара�ткел ауылында халық 
саны 40 мыңнан асып жығылған. Алайда 
�рт с�ндіру депосы күні бүгінге дейін 
ашылмаған. Тұрғындардың айтуынша, 
осыдан 7 жыл бұрын �рт с�ндіру депосын 
салуға жергілікті билік арнайы жер де 
б�лген. Бірақ құрылыс содан бері бастал-
маған күйі қалған. 

Аса күрделі жағдай былтыр қыста 
басталды. *рт болғанда бізге �рт с�ндіру 
к�лігі 40 минут, тіпті одан да ұзақ уақытта 
келеді. Мәселен, ауылда базар �ртке 
оранғанда �рт с�ндіру к�лігі қатып 

қалған сумен келді. Одан кейін қа ла дан 
тағы к�лік шақырғанша, ба зар дың 
жартысына жуығы �ртеніп кетті. *рт 
оқиғалары қатты к�бейіп жа тыр. Біз 
депо салып беруін жалына сұ   рай   мыз. 
*йткені к�пбалалы, әлеумет тік жағдайы 
т�мен отбасылардың үйлері �ртеніп 
кетті. Т�тенше жағдайлар коми тетіне 
Целиноград ауданында деполар салу 
қажеттігі ж�нінде хат жаздым. Екі күн-
нен кейін маған қаланың т�тенше жағ-
дай қызметкері хабарласып, �рт с�н діру 
депосының жоспарланғанын, �рт с�нді-
ру бекеті барын жеткізді. Бекетке барсам, 
тек тәжірибе жинап жүрген студенттер 
ғана отыр. 22 қазан күні �рт болып 
жергілікті қауымдастық т� рағасы ның үйі 
�ртенді. Ол �рт с�ндіру к�лігі кел     генше 
1 сағат 40 минут болға нын есеп теді. 
Келген балалар қолғапта рын кие алмай 
біраз тұрды. Бекет болға ны  мен, олардан 
қаладан �рт с�н діру шілер бұрын келді. 
Қала мен ауыл арасы – 15 шақырым. Ал 
�рт с�ндіру бе кеті тиіп тұр, – дейді 
Қ а р а � т к е л  ау ы  л ы   н ы ң  ж е р г і л і к т і 
қауымдастық �кілі Жанар Хасенова.

Тұрғындардың айтуынша, былтыр 
Қара�ткелге �рт с�ндіру к�лігі б�лінген. 
Бі рақ жергілікті тұрғындар бұл туралы 
тіпті естімеген. Ал �рт с�ндірушілер ара-
ға тек 40 минуттан аса уақыт салып ба-
рып жетеді. Мұнымен қоса, су құбы-
рында ысырманың болмауы да ауыл 
тұр ғындарын әбден қинапты. Құбыр 
жарылғанда тұтас Қара�ткел округін, 
яғни Қаражал, Қара�ткел мен Жаңажол 
ауылдары түгелдей судан ажыратылады. 

–  / к і м д і к т і ң  р е с м и  х а т ы н д а 
2022 жыл    дан бастап компаниямен жыл 
сайын �рт с�ндіру қауіпсіздігін қамта-
масыз етуге келісімшарт жасалып, атал-
ған мақсатта 25 миллион теңге б�лінетіні 
к�рсетілген. Бізде рейд шаралары �ткізі-
летіні жазылған. Бірақ біз ол туралы 
естіген де емеспіз. 600 бүктеме қағаз та-
ра       тып, тұрмысы т�мен отбасыларға 
51 дат чик орнатты. Барып к�ргенде 
кейбіреуінде оның �зі болмай шықты. 
Бізге берген к�лік арада үш ай �тпей 
сынып қалды. Бірде түн ішінде �рт бо-
лып учаскелік полиция инспек торының 
�зі �рт с�ндіру бекетіне хабарласа алма-

ды. Бізде тіпті «�ртті қасақана қойып 
жүргендер бар ма?» деген күдікті ой да 
бар. *рттің қайдан шығып жатқанын 
ешкім білмейді, – деп толықтырды Жа-
нар Хасенова. 

Елорда маңындағы ауылдардағы �рт 
с�ндіру жағдайының аса күрделі екенін 
Целиноград ауданы әкімдігі де растады. 
Аудан әкімдігінің мәліметінше, Қара-
�ткел ауылында екі бірдей �рт с�ндіру 
депосын салуға жалпы аумағы 0,55 гек-
тар жер учаскесі б�лінген. Ал басқа да 
ауылдарда �рт с�ндіру мәселесін шешу 
үшін Астана әкімдігі кешенді шара лар 
жүргізіп жатыр. 

– Қазір Астана айналасындағы агло-
мерацияларды дамытудың шеңбе рінде 
Астана қаласы әкімдігі кешенді жос пар 
жасап жатыр. Онда �рт с�ндіру депо-
сының құрылысы да қарастырылған. 
Жыл сайын Целиноград ауданы әкімдігі 
тұрмыстық және дала �рттерінің алдын 
алу және жою үшін келісімшарт жасала-
ды. Қызмет к�рсететін ұйымның қажетті 
техникасы мен құрылғылары жұмыс іс-
теп тұр. Ірі �рт жағдайында Астана қала-
сы нан �рт с�ндірушілер шақыр  тылады. 
Елорданың іргесіндегі Үркер ауылында 
жаңа �рт с�ндіру депосының құрылысы 
басталған. Ол биыл аяқталмақ. Де по іске 
қосылғаннан кейін жақын маң дағы 
ауылдарда да �рт с�ндіруге аралас ады. 
Қара�ткел ауылында мемлекеттік �рт 
с�ндіру қызметі жоқ. Жеке �рт с�н   діру 
компаниясымен келісімшарт жасал ғ ан. 
Олардың бір �рт с�ндіру к�лігі мен 
9 қызметкері бар. Қара�ткелге ең жақын 
�рт с�ндіру депосы 22 шақырымдағы 
Ақмол ауылында. Мұнда �рт с�ндіру  
депосын салу 2024-2029 жылдарға ар-
налған Астана агломера   циясын дамыту 
бағдарламасында ғана қарас тырылған, – 
дейді Целиноград ауданы әкімдігінің 
баспас�з қызметінен. 

Елордаға жақын ауылдарда �рт оқи-
ғаларының к�бейіп, оны с�ндіруге т�-
тен  ше жағдай қызметінің қауқары жет-
пей жатқанын облыс әкімі де мойын дады. 
Таяуда Целиноград ауда нына барып 
қайтқан �ңір басшысы Марат Ахмет-
жановтың айтуынша, Аста  на маңындағы 
ауылдарда �рттің жиілеуіне халық 
санының к�беюі себеп болған. Оның 
үстіне, олардың к�бі сол ауылдарда 
тіркелмегендіктен, �рт с�ндіру мекеме-
лері ашылмай отыр.

Иә, қазір Астана маңындағы ауылдар 
мен �рт с�ндіру мәселесі аса �зекті бо-
лып тұр. *йткені мәселен, Қосшы қала-
сында тіркелген халық саны 40 мың 
бол са, іс жүзінде 80 мыңнан астам адам 
тұрады. Жібек жолы, Қара�ткел, Қара-
жар, Үркер, Талапкер, Бозайғыр сияқты 
басқа да ондаған ауылдарда да дәл сондай 
жағдай. Сондықтан бұл мәселе бойынша 
құзырлы т�тенше жағдай министрлігіне, 
Үкіметке халықты тіркеумен емес, іс жү-
 зінде тұрып жатқан халық есебі бойын  ша 
�рт с�ндіру депосын салу қа жеттігі жай-
лы арнайы кіріп, мәселені егжей-тег-
жей   лі түсіндірдім. Астана маңы агло-
мера циясындағы жағдай тек осы мәселе 
шешімін тапқанда ғана жүзеге асырыл -
мақ. Қазір Үкіметте қаулы әзірленіп 
жатыр. Осыдан кейін мәселе оң шешімін 
тауып Астана маңы агломе рациясында 
�те үлкен жұмыстар жүргізілмек, – деді 
облыс әкімі Марат Ахметжанов.

Сонымен, елорда маңындағы елді 
ме кендерде тілсіз жауды тізгіндеп ауыз  -
дықтау жуық арада жүзеге аспайтыны 
анық байқалды. Түйткілдің түйінін тар-
қату – алдағы жылдардың еншісінде 
болмақ... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

СИРЕК КЕЗДЕСЕТІНСИРЕК КЕЗДЕСЕТІН

?ылым саласы ке
 �анат жайып, технология дәуірі �арыштап 
дамы�анымен, адамзат�а ауыр зардап әкелетін ауру т%рлеріні
 
�аупі сейілмей т�р. @сіресе, емдеу шараларын ж%ргізу %шін ар-

найы техника мен �ома�ты �аражатты талап ететін – орфанды� ауру лар. 
2азір әлемде 7 мы
�а жуы� сирек кездесетін ауру т%рі бар. Елімізде 
40 мы
нан астам адам атал�ан ауру т%ріне шалды��ан. Ал оларды
 
80 пайызы генетикалы� сипат�а ие болып келеді. Мамандарды
 
айтуынша, ауру белгілері балалармен �оса, ересектерде пайда болады. 
Ресми де рек терге ж%гінсек, 2аза�станда сирек кездесетін ауру т%рі 
10 мы
 адам�а бір жа�дай тіркелген. Мәселен, 2021 жылы балалар 
арасында кездесу жиілігі бойынша к#ш бастап т�р�ан орталы� және 
перифериялы� ж%йке ж%йе сі дертіне 7 250-ге жуы�, онкологиялы� және 
гематологиялы� сыр �ат�а 3 100-ден астам және метаболизмні
 
б�зылуына байланысты ауру т%р леріне 1 550-ге жуы� бала шалды��ан. 
Невролог Eлжал�ас Т�р �ын бай�ызы сирек кездесетін ауру т%рлері 
баланы
 #мір с%ру сапасына әсер ете тінін айтады. Маманны
 с#зінше, 
нау�ас�а �ан ауруларына байла ныс ты диагноз �ойылса, оны
 #мір с%ру 
�за�ты�ы к#пке созылмауы ы�ти мал.

ды. Бізде тіпті «�ртті

СОНДІРЕТІН-

СЫРҚАТСЫРҚАТ

ОРТОРТ--

??



Жа�ажылды	 мереке  к�ндері 	о�ам 
тынышты�ын са	тау, 	ауіпсіздікті 
к�шейту – 	�зырлы орындар�а ж�кте-
летін басты міндет.

Сыр �ңірінде де мереке кезінде тиісті 
сала мамандары 24/7 күн қоғам ты-
ныштығын, ел амандығын сақтау мақса-
тында күшейтілген режимде жұмыс істеді. 
�сіресе, адамдарды оқыс жағдайдан сақтап, 
коммуналдық қызметтердің тұрақты 
берілуіне бақылау күшейтілді. Соның арқа-
сында Сыр халқы жаңа жыл кешін ерекше 
к�ңіл күймен қарсы алды.

Осы орайда мерекелік демалыс күндері 
қауіпсіздікті сақтауға күш салған т�тен-
шеліктер талай келеңсіз жайттың алдын 
алуға сеп болып отыр. Бұл күні тиісті сала 
мамандары халық к�п шоғырланатын 
орындарда рейд жүргізіп, кезекшілік ұй-
ымдастырған.

«Мереке күндері жұмыс ырғағы әдетте-
гіден күшейтілген режимге ауыстырылды. 
�сіресе, халық к�п шоғырланатын орын-
дарға бақылау күшейді. Сала мамандары 
кезекшілікпен жұмыс істеді. Қауіпсіздік 
шараларының нәтижесінде бірқатар ке-
леңсіздіктің алдын алуға мүмкіндік жаса-
дық. Атап айтқанда, бұл күні �ңірде техно-
генді сипаттағы 9 жағдай тіркелді. Департа-
ментке шұғыл 16 шақырту түсті. Облыс 
және аудан орталығындағы шыршаларға 
кезекшілік ұйымдастырылды. Қауіпсіздік 
шараларын жүргізу барысында оқыс оқиға 
тіркелген жоқ», – деп мәлімдеді �ңірлік 
коммуникациялар қызметінің ақпарат 
алаңында Қызылорда облыстық ТЖД 
басқарма бастығы Исабек Досжан.

Департамент бастығының мәліметіне 
сәйкес, мереке күндері хабарласқандарға 
шұғыл к�мек к�рсетіліпті. Атап айтқанда, 
арнайы келіп түскен қоңырау барысында 
есігі құлыпталып қалған пәтер ішінен 
2 жас�спірімді құтқаруға мүмкіндік жа-
салған. Сонымен қатар жол-к�лік оқиға-
сынан зардап шеккен 4 адам ауруханаға 
жеткізіліп, жедел к�мек к�рсетілген. 

Жалпы департаментте 171 қызметкер, 
42 бірлік техника, 1 тікұшақ, 3 қайық, 1 ки-

қарасты қоғамдық к�ліктер де тұрғындар 
мен қала қонақтарына дамылсыз қызмет 
к�рсетті. Автобус паркі тарапынан халықты 
үйіне қауіпсіз жеткізу үшін күшейтілген 
режимде жұмыс жүргізілгенін алға тартады. 

«Желтоқсан айының 30-31 күндері кү-
шейтілген режимде жұмыс істедік. Автобус-
тар таңғы 06:45-тен түнгі 23:00-ге дейін 
үздіксіз қатынап тұрды. Бұған қоса, қала 
аумағындағы ПМК-29, ПМК-66, Ягодка 
саяжайларына қосымша бағыттар жолға 
қойылды. Мереке уақытында апат, оқыс 
оқиға болмады. Жолда мұз, тайғақ қаупі 
болған жоқ. Шет аймақ халқы облыс орта-
лығына қатынауда қиындықты сезінбеді. 
Ал 31 желтоқсан күні түнгі мезгілде, яғни 
қоғамдық к�лік қатынасы тоқтаған уақыт-
та қала халқы мен қонақтарға күшейтілген 
түрде қызмет к�рсетуге к�штік. Қала орта-
лығындағы шырша маңына 10 автобус 
қойып, түрлі бағыт бойынша жолаушылар 
тасымалын ұйымдастырдық. Барлық дис-
петчер құрамы мен 24/7 механиктер �з 
орнында жұмыс істеді. Осылайша, ха-
лықтың үйлеріне мерекелік к�ңіл күйде 
қауіпсіз оралуына жағдай жасалды», – деді 
«Қызылорда автобус паркі» ЖШС дирек-
торы Мақсат Жүсіп.

Бүгінде автобус паркінде қала аумағына 
20 бағыт бойынша 200 автобус қызмет к�р-
сетеді. Алдағы уақытта облыс әкімінің 
қолдауымен қосымша 100 автобус жет-
кізіліп, қызмет к�рсету сапасын арттыру 
к�зделіп отыр. 

Жалпы 1 қаңтар күні сағат түнгі 00:00-
ден таңғы 06:00-ге дейінгі аралықта облыс 
бойынша 9 нәресте дүниеге келіпті. Оның 
ішінде 4-еуі облыстық периниталдық орта-
лықта туылса, қалған 5-еуі облыс деңгейін-
дегі босану б�лімшелерінде дүниеге келген. 

Қызылорда облыстық «Қазгидромет» 
филиалының хабарлауынша, мереке күн-
дері 2 рет дауылды ескерту тіркелген. Ал 
«Қазавтожол» Қызылорда облыстық фили-
алы тарапынан облыс аумағындағы респу-
бликалық маңызы бар автожолдардың 
жабылуы туралы ақпарат түспегенін алға 
тартады.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

ЕСКЕРТУДІ 
ЕЛЕМЕГЕНДЕР

�ыс келгенде Ар	а ж�рты жол�а шы		анда пойызды 
та�дайды. Біра	 т!теншеліктерді� ескертпесін елемей, 
к!лікке мініп сапарлайтындар да баршылы	. �ара�анды 
облысы Полиция департаментіні� баспас!з 	ызметіні� 
мәліметінше, бес к�н ішінде 29 желто	сан мен 2 	а�тар 
аралы�ында полицейлер 18 мы��а жуы	 к!лікке жа	ын 
ма�да�ы елді мекендерге жетуге к!мектесті.

нологиялық есеп қызмет атқарады. Құтқа-
рушылар құрамы 16 рет шығыстарға 
шығып, 9 техногенді сипаттағы т�тенше 
жағдайды тіркегені мәлім болып отыр.

Мереке уақытында �ңірде 24 сағат 
бойына үздіксіз жұмыс істеп тұрған «Жедел 
әрекет ету орталығы» КММ-ның 109 бі-
рыңғай байланыс орталығына да хабарла-
сушылар қарасы аз болмапты. 

«Келген хабарламалардың басым 
к�пшілігі коммуналдық қызметтерге бай-
ланысты болды. Атап айтқанда, электрмен 
жабдықтау бойынша – 146, су жүйесі бой-
ынша – 84, жылу жүйесі бойынша – 53, 
табиғи газ бойынша – 56, к�ше жарығы 
бойынша – 22, қала тазалығы бойынша – 8, 
ветеренарлық қызмет бойынша – 5, қоғам-
дық к�лік қызметіне байланысты  – 4, 
анықтамалық бойынша 202 хабарлама 
келді.  Осыған сәйкес, барлығы 555 �тінім 
орындалып, қалған 45 �тінім жауапты са-
лаларға жолданды, – деді бұл жайында 
Қызылорда облысы әкімі аппаратының 
«Жедел әрекет ету орталығы» КММ-нің 
директоры Руслан Бүркітбаев.

Орталық директорының мәлімдеуінше, 
31 желтоқсан мен 2 қаңтар аралығында 
жедел желі арқылы 600 �тінім қабылданған. 
Жалпы, жағдай тұрақты, ешқандай апаттық 
қоңыраулар түспегенін алға тартып отыр.

Мерекелік демалыста «Қызылорда 
автобус паркі» ЖШС-ға 
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ҚАУІПСІЗДІК ҮШІН

Тынық болып тұрған күн бір-
ден бұзылып, қар жауып, артынан 
жел тұрып, борандатқанда тас-
жол  дар да жабылды. Салдарынан 
мыңдаған техника жолда қалды. 

Fткен жылдың 28 желтоқ са-
нында ауа райының нашар лауына 
байланысты Қарағанды облы-
сындағы Алматы – Екатеринбург 
тасжолы Теміртау – Астана учас-
кесінде к�ліктің барлық түрі үшін 
жабық болды. Теміртау қалалық 
ПБ патрульдік полиция батальо-
нының қызметкерлері жол жағ-
дайын бақылау үшін рейдтік іс-

шара �ткізген болатын. Астанаға 
баратын жол терминалында бір-
неше ондаған авток�лік жи нал-
ды. Олардың ішінде полиция 
қызмет керлері салонында Fзбек-
стан Республикасының 16 азама-
ты отырған Yutong маркалы ав -
т о б у с қ а  н а з а р  а у д а р д ы . 
Қа        лып       тасқан жағдайға байла  -
нысты шетелдіктерді Теміртауға 
к�шіру туралы шешім қабыл   дан-
ды. Мұнда да полицейлерге қала 
әкімдігінің әлеуметтік к�мек 
к�р   сету ж�ніндегі дағдарыс орта-
 лығы қолдау к�рсетті. Fзбек    стан-
ның барлық азаматы осы меке -
меге орналастырылды, онда олар 
ыстық тамақпен және жатын 
орын мен қамтамасыз етілді. Сон-
дай-ақ сол күні және тағы да Ал-
маты – Екатеринбург жолында 
облыс ПД патрульдік полиция 
ба тальонының қызметкерлері 
тағы бір т�тенше жағдайға тап 
болды. Взвод командирі құра  -
мында Д.Сыздықов пен инспек-
тор Г.Тәжібаев бар автопатруль 
бағыт бойынша жүру кезінде Гүл-
шат кентінің маңында жол 
жиегінде тұрған BMW жеңіл ав  -
то к�лігін байқады. Полиция тоқ-
тап, осы к�лікке жақындап, «к� -
мек қажет пе?» деп сұрады. 
Жүр          гізуші анасымен бірге Ақто-
ғай ауданының Тасарал ауылынан 
Балқашқа бара жатқанын айтты. 
Жолда бензин таусылып, тоқтауға 
тура келген. Полиция к�лікті жа-
қын маңдағы жанармай құю бе-
ке тіне дейін сүйреп апарып, со -
дан кейін қызметін жалғас    тырды.

– Жолдасым екеуіміз Аста  -
надан Қарағандыға тойға барамыз 
деп шықтық. Орта жолға келгенде 
боран ұйытқи бастады. Шамалы-
дан кейін бір қадым жер де к�рін-
 бей қалды. Теміртауға келгенде 
тоқтатты. Ол уақытта сағат 1 еді. 
Қарағанды қаласына кешкі 7-де 
бір-ақ жеттік, – дейді Гүлжан ат-
ты келіншек.

Еріктілер тамақ таратып жүр-
генін де айтады ол. Иә, жолдар 
жа былып, мыңдаған к�лік қар 
құрсауында қалып қойғанда 
олар  ға полиция мен т�тенше жағ-
дай қызметінің �кілдері ғана 
емес, автоволонтерлер де к�мекке 
келді.

Еріктілер адамдарды қар құр  -
сауынан құтқаруға және оларды 
эвакуациялауға к�мектесті. Қара-
ғандылық джиперлер к�ліктер 
�те алмай жатқан орындарға �з 
еркімен барды. Олар жүк к�лік  -
тері мен жеңіл к�ліктерден құ -
ралып қалған кептелісті жоюға 
к� мектесті. Полиция депар     та -
мен  тінде автоволонтерлердің 
әре     кетін атап �тті. 10 адам мара-
патталды.

– Жаңажылдық мереке күн-
дері біраз қиналдық, ауа райы 
күрт нашарлап кетті. Осыған қа -
ра мастан, к�птеген азамат үйі не 
немесе қонаққа баруға ты рысты. 
Сол себепті жолдарда жеңіл 
к�ліктер де, жүк к�ліктері де, ав-
то  бустар да жиналып қалды. Бел-
 сенді азаматтық ұстаным үшін 
сіздерге және департамент қыз -
меткерлеріне к�п рақмет. Сіздер 
полиция қызметкер  лерімен тең 
дәрежеде азаматтық борышта-
рыңызды �теп, қиын жағдайға 
тап болған адамдарға к�мек к�р -

сеттіңіздер, – деді Қарағанды 
облыстық Полиция департа  -
ментінің бастығы, полиция ге-
нерал-майоры Санжар �ділов. 

Полиция департаменті бас-
тығының бұйрығымен 3 азаматқа 
Ішкі істер министрлігінің ныша-
ны бар қолсағат табысталса, 
7 адам ға Полиция департаменті 
бастығының алғысхаты берілді.

Бір апта ішінде жолдар рес-
публикалық маңызы бар 13 учас-
кеде 42 рет және облыстық маңы-
зы бар 8 учаскеде 22 рет жабылды. 
27 автоколонна ұйым дас ты-
рылып, 4 078 бірлік техника сүйе-
  мел   денді. Тек Астана қала сына 
қарай бағытта 4 мыңнан ас там, 
яғни қоғамдық, жүк және жеңіл 
к�ліктер жиналып қалды. Олар-
дың ішінде 7 мыңнан астам адам, 
оның ішінде 800-дей бала жолда 
қалды.

Ескертуді елемей жолға шы-
ғып, қар құрсауында қалып, по-
ли ция мен т�теншеліктердің 
арқасында аман қалу, биыл ғана 
болып тұрған жайт емес. Жылда 
қайталанады. 

Мысалы, 2023 жылдың 5 қаң-
тарында  Қарағанды облысында 
30 жолаушы мінген автобус қар 
құрсауынан шығарылды, бұл ақ-
паратты «ҚазАвтоЖол» таратты.  
Кешкі сағат 21:30 шамасында Қа-
ра ғанды – Балқаш авто жолының 
1 750 шақырымында 30-ға жуық 
жолаушы мінген автобус қар құр-
сауынан шығарылды. Автобус 
жүргізушісі айналма жолға шы-
ғып, адасып кеткен. Кейін ол 
«Қаз      АвтоЖолдың» бірыңғай бай-
 ланыс орталығына хабар  ласып, 
к�мек сұрады. Оқиға ор ны на 
келген жолшы мамандар к�мек 
к�рсетті.

Қыс қаһары желтоқсан, қаң-
тар, ақпан айларында ғана емес, 
к�ктем шыға да білінетіні бар. 
Мысалы, ақтүтек боран салдары-
нан былтырғы жылы 25 наурызға 
қараған түні 30-ға жуық жолаушы 
қар құрсауынан құтқарылды. Қа-
рағанды   облысы Осакаров ауда  -
нында жергілікті маңызы бар 
«При ишимс кое ауылы - Шоқай 
кенті»  тасжолдың бойында 
жолау шылар мінген автобус қар 
құрсауында қалған.

Астана – Алматы бағытымен 
келе жатқан автобус Осакаров   -
кадан 50 шақырым жерде тоқ  та-
ған. Оқиға орнына ТЖД күш  тері 
жіберілді. Fрт с�нді       ру ші-құт  қа-
ру   шылар автобустан 28 адамды 
(оның ішінде 1 бала) Осакаровка 
ауылына к�шірді. 

Иә, қыс қатал сыншы. «Жолда 
абай болған дұрыс» дейді т�тен -
шеліктер. 

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

МАЙҚАЙЫҢ: ОПЫРЫЛҒАН КЕНІШ, 
ОПАТ БОЛҒАН ҚҰТҚАРУШЫЛАР

«Май	айы�алтын» А� аума�ын-
да�ы технологиялы	 автожолда 
ж�мыс істемейтін шахтаны� ке�іс-
тігінде бол�ан апатты тергеу Ішкі 
істер министрлігіні� ерекше ба	ы-
лауына алынды.

Павлодар облыстық Полиция депар-
таменті баспас�з қызметінің мәліметінше, 
ведомство екі немесе одан да к�п адамның 
абайсызда қайтыс болуына әкеп соққан 
тау-кен немесе құрылыс жұмыстарын жүр-
гізу кезінде қауіпсіздік қағидаларын бұзу 
фактісі бойынша Қылмыстық кодекстің 
277-бабы 3-б�лігі бойынша сотқа дейінгі 
тергеуді бастады. 

«Тәжірибелі тергеушілер қатарынан 
арнайы жедел тергеу тобы құрылды. Тергеу 
Ішкі істер министрлігінің ерекше бақы -
лауында», – деп хабарлады  облыстық По-
лиция департаменті бастығының орын-
басары Рашад Fтеуов.

Естеріңізге сала кетсек, 4 қаңтар күні 
сағат 01:25 шамасында «Майқайыңалтын» 
АҚ аумағындағы технологиялық автожолда 
жұмыс істемейтін шахтаның кеңістігіне 
топырақ опырылып, оған автобус құлаған 
болатын. Онда «Майқайыңалтын» АҚ 
шахтасы алаңында түтін шыққаны туралы 
шақыруға шыққан Кәсіби әскерилен   діріл-
ген апаттық-құтқару қызметтері Республи-
   калық орталық штабы (К�АҚҚ РОШ) 
Пав лодар филиалының 4 қызметкері, яки 
1 жүргізуші мен 3 құтқарушы болған. 

Соңғы мәлімет бойынша облыстық ТЖД 
құтқарушылары опырылған құмнан қаза 
тапқан екі адамның денесін тапты. Олар – 
24 жастағы Сарқыт Берліқан және 53 жас-
тағы Олег Тышкевич. Тағы екі адамды іздеу 
жалғасуда.

Оқиға орнында әлі де топырақ сырғып, 
жылжып жатыр. Тартылған құтқарушы -
лардың қауіпсіздігі үшін ауыр инженерлік 
техниканы жұмылдыру мақсатында 
үйіндінің шеттерін мәжбүрлеп түсіру және 
жүретін жолдарды салу бойынша дайындық 
жұмыстары жүргізілуде. Оқи  ға орнына 
ТЖМ, К�АҚҚ РОШ, ЖАО, «Майқайыңал-
тын» АҚ, полиция және жедел жәрдем 
б�лімшелерінен барлығы 132 адам және 
29 техника жұмылдырылды.

Куәгерлердің айтуынша, 3 қаңтар күні 
алтын шахтасында жаппай кен жыныста -
рын жару жұмыстары жүргізілген. Ал түн 
ортасына таман алтын кенішіндегі кезекші 
шахта ішіндегі әлдебір шуды құлағы ша-
лып, құтқарушыларға, яғни кәсіби әске-
рилендірілген апаттық-құтқару қызметте  -
рінің республикалық орталық штабы 
Пав лодар филиалының �кілдеріне хабар-
лаған. Шақырту келіп түскен бойда қыз-
меттік автобусқа 3 құтқарушы келіп мінеді. 
Кеніштің жер астындағы шахталары «во-
ронка» әдісімен ойылып, бірінің үстінен 
бірі салынып отырады. �лгі жаппай жару 
жұмыстарының салдары болды ма екен, 
сол күні түнде шахта үстіндегі топырақ 
қабаттары т�мен құлап, жер үстінде үлкен 

ойпат пайда болған. Алайда кеніш қызмет-
керлері оны қараңғыда байқамай қалған 
тәрізді. Кенішке апаратын жол сол аумақты 
басып �теді. Шақыртуға бет алған автобус 
кенеттен пайда болған ойыққа тап болып, 
т�мен құлаған.

Қаза тапқан және жоғалған құтқару-
шылардың отбасыларына «Майқайың-
алтын» АҚ және К�АҚҚ РОШ-тан әрбір 
отбасына 4,5 млн теңгеден астам м�лшерде 
материалдық к�мек к�рсетілетін болады. 
Сондай-ақ мемлекет тарапынан қаза тап  -
қан жандардың отбасыларына асы раушы-
сынан айырылу бойынша әлеуметтік 
т�лемдер тағайындалады. Бұл туралы Пав-
лодар облысының әкімі Асайын Байханов 
айтты. Оның айутынша, бүгінде «Май-
қайың-алтын» АҚ аумағында іздестіру-
құтқару жұмыстары жүргізіліп жатыр.

«Оқиға орнында менімен бірге Т�тенше 
жағдайлар вице-министрі және басқа да 
қызметкерлер бар. Құтқарушылар �те 
қауіпті жағдайда жұмыс істеп жатыр. Бүгін 
таңғы сағат 06:00-де Астана қаласы ТЖД 
кинологтар бригадасы келіп, бірден іздес-
тіру жұмысына кірісті. Біз іздеу-құтқаруды 
жалғастырамыз. Қаза тапқандар мен жоға-
лып кеткен мамандардың отбасы ларына 
к�мек берілетін болады. Қаза тапқан 2 құт-
қарушының отбасына қайғырып к�ңіл 
айтамын. Марқұмдардың иманы саламат 
болсын», – деді �ңір басшысы.

Нұрлан ОРАЗҒАЛИ
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КІБІСЕ ҚАНДАЙ ЖЫЛ?
Күн сайын қолданып жүрген күнтізбеде 

к�рсетілген әр айдың күн саны бірдей емес. 
Бірақ биылғы жылдағы ақпан айының үлесі 
бір күнге артық. Т�рт жылда бір рет тәулік 
санының к�п болатынын алғаш рет мысыр-
лықтар ойлап тапты. Кейіннен астрономдар 
да бұл тұжырымды ғылыми тұрғыда дәлелдеген. 
Аспан денелерінің тәулік санына қаншалықты 
әсер ететінін білу үшін әуелі мамандардың 
пікірін білдік. Шығыс Қазақстан облысы 
болжамды астрология орталығының  
қызметкері Таңатар Жүнісов аспан әлемі 
туралы әңгімені қызықтырып айтты. Оның 
айтуынша, Жер Күнді толық бір айналып 
шығуы үшін 365 тәулік 5 сағат 48 минут 46 
секунд уақыт болады екен. Бұл уақыт үш 
жылға созылып, т�ртінші жылда есептелінбей 
қалған уақыттарды (шамамен 1 тәулік) қосып, 
жаңа жылдың алдындағы ақпан айының 
29-тәулігі дейміз. Сонымен, биылғы қыс 
мезгілінің соңғы айы – ақпан 29 тәулікпен 
аяқталып, 366 тәуліктен тұратын 2024 жыл 
– кібісе жылға жатады.

«Аспанда бар-жоғы 13 шоқжұлдыз бар, 
со ған сәйкес бір жылда 13 ай болуы 
керек. Күн аспан күмбезін сол 
шоқ жұл дыз дарды басып 
�те ді. Бірақ бай қа-
саңыз, еуропа лық-
тар бұл санды 

қырсықтық санына балап, к�п жерде оны 
қолданыстан алып тастаған. Сол сияқты 
аспан күмбезіндегі 13-ші «Жыланб�ктерген» 
аталатын шоқжұлдыз ескерусіз қалған. 
Мысыр санақшыларының зерттеуі бойынша, 
бұл артық күннің күнтізбеге қосылуы әр 
жылдағы тәулік санының тепе-теңдігін 
сақтайды. Егер бұл күн т�рт жылға да енбесе, 
біз тойлап жүрген жаңа жыл наурыз айына 
тұспа-тұс келетін еді», – дейді Т. Жүнісов.

К@НЕДЕН «СAЛЕМ»
Халық арасында кібісе жылы туралы теріс 

пікірлер бар. Осы жылдан сақтанып, апат к�п 
болады деп сендіретінін қайтерсің. Мәселен, 
2012 жылғы кібісе де ұлу жылына сәйкес 
келген. Осыдан  екі кібісе жыл бұрын адамзаттың 
соңғы жылы деп болжағаны санамызда сайрап 
тұрды. Тіпті, бұл туралы кино да түсірілген-ді. 
«2012 жыл 21 желтоқсанмен аяқталады», 
«ақырзаман болады екен» «бірнеше күн бойы 
күн шықпай, әлем қараңғы түнек құрсауында 
қалады» деген үрейге толы пікірлердің шегі 
болмады. Ертеңіне ұйқыдан аман тұрған халық 
мұндай үрейлі әңгімелердің бос с�з екеніне 
к�з жеткізді. Кібіседен басқа жылдарда әлемге 

қауіп т�ндірген оқиғалар мен табиғи 
апаттар аз болмады. Яғни, мұндай 

оқиға кібісе жылына ғана тән 
деген ойдан алшақ болған 

ж�н. 

Одан б�лек, 1912 жылы «ертегі кемесі» 
Титаник суға батты, осы жылы қазақ даласының 
жарық жұлдызы Дінмұхамед Қонаев дүниеге 
келді. Яғни, осы кібісе жылы еліміз үшін 
үрейге емес, қуанышқа толы жыл емес пе?! 
Халықтың қисынға келмейтін пікіріне 
келіспейміз десек те, кейде қиялымызды 
дүрліктіріп отыратыны �тірік емес. Мысалы, 
белгілі болашақты болжаушы Бақыт 
Жұматованың айтуынша, 2024 жылы әлемде 
қауіпті жағдай болуы мүмкін.

«Биылғы жылы табиғи апаттар да к�п 
болады, әсіресе к�п ел мен тұрғын үйлерді су 
басады. Ал кей елдерде, керісінше құрғақшылық 
болады. Бастысы, Қазақстанда ондай табиғи 
апаттар да, соғыс та болмайды. Басқаны 
білмеймін, мен үшін бастысы – тыныштық, 
бейбіт �мір. Ұлу жылы әлемде қиын-қыстау 
сәт болатынын к�ріп тұрмын», – деді 
Б. Жұматова. Бұл болжам ғана…

МҮМКІНДІККЕ ТОЛЫ ЖЫЛ
Басы артық күннің үлесі берілген жылға 

қызығушылық пен үрейдің астарында не бар 
екенін к�п адам біле бермесі анық. Бір қызығы, 
бұл жыл кейбір елдер үшін мүмкіндіктерге 
толы екен. Анығырақ айтқанда, Шотландияда, 
Англияда және Ирландияда 29 ақпан қыздар 
сүйіктісіне үйлену туралы ұсыныс жасай 
алатын жалғыз күн болып есептеледі екен. 
Және жігіттер �зіне айтылған �тініштен бас 
тартуға құқығы жоқ.  

Ал кібісе жылында құрсақ к�теруге немесе 
нәрестені дүниеге әкелуге болмайды деген 
біртүрлі түсініктің де қисыны жоқ. Бір ғана 
мысал, кібісе жылы  – қазақ халқы үшін 
Д. Қонаев, Қабдеш Жұмаділов, Сайын 
Мұратбеков сынды біртуар перзенттер дүниеге 
келген жыл. Сондықтан биыл бала сүюдің еш 
қаупі жоқ екенін ескерген ж�н.

Ақпанның үлесіне тиген ерекше күні 
дүниеге келген Хамит Қалдыбаев бұл күнге 
аса қатты к�ңіл б�лмейтінін айтады. Ол:

«Жеке куәлік алғанда туған күнімнің 
датасын �згертемін деп ойладым. Бірақ бұл 
ойымды �згерттім. 29 ақпан күні туғандықтан 
туған күнімді т�рт жыл сайын бір рет атап 
�темін. Бірақ жыл сайын құттықтаулар естимін. 
Биыл күнтізбеге сәйкес келетінін есептесек, 
он екінші туған күнімді тойлайды екенмін. 
Ал достарым 40 жасқа толады. Кейбіреулер 
осы жылы жолға шығуға болмайды деп жатады. 
Eз басым осы високос жылына қатысты 
ырымдарды елемеймін. Керісінше, кібісе 
жылында отау құрып, баспаналы болдым, 
биылғы жылға да артқан үмітім к�п», – дейді 
қала тұрғыны.

@ЛІМ ЕМЕС, 
@МІР СЫЙЛАЙТЫН КІБІСЕ

Кібісе жылында дүниеден �тетін адам 
саны артады деген болжам бұрыннан бар. Бұл 
да кібісе жылына деген үрейден туа салған 
наным-сенім болса керек. Тап бір басқа 
жылдарда �лім-жітім болмайтындай-ақ. 
Биылғы кібісе жылына дейін халқымыздың 
саны әлдеқайда �сті ғой, сондықтан халық 
қиялынан туған бос с�зге еліктеу де құр 
әурешілік. 

«Наным – адам табиғатында бұрыннан 
бар нәрсе. Жылдың жаманы болмайды. Gр 
жылдан үміт күтеміз. Т�рт жылда бір келетін 
кібіседе қаншама тұлға дүниеге келді. Тіпті, 
дәл ақпан айының 29-да �мірге келгендер де 
бар. Статистикалық мәліметтерге сүйенсек, 
елімізде  жыл бойына 500 мыңға тарта сәби 
дүниеге келеді екен. Ал осыдан 2020 жылға 
тура келген кібісе жылында әлемдік дертке 
байланысты қайтыс болғандар саны к�п болды. 
Орта есеп бойынша – 100 мың адам. 
Айтарлықтай айырмашылық та жоқ. Керісінше, 
бір тәулік болса да артық берілген жылды 
үнемді пайдаланып, жастар отау құрсын, халық 
айтты екен деп басыңызға келіп тұрған бақтан 
бас тартпайсыз ғой. Сондықтан кібісе жылының 
кесірі жоқ», – дейді тарих ғылымдарының 
докторы Сейітжан Шағдаров. 

Дәйегі жоқ тыйымдар мен бол жам дарға 
сенсеңіз, кі бісе жылын жек к�ріп, 

бір жыл бойы үрей мен 
жүруіңіз әб ден мүм-
кін. Қысқасы, жыл-
дың немесе күннің 

жа маны болмайды. Еу-
ропалықтар тілін дегі високос 

жылы, яғни біздегі ұлу жылына 
сай келген кібісе жыл тіршілікке 

жайлы, игілікті оқиғаларға толы жыл 
болсын!

Сымбат 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

ң д ң д д қ ң
29-тәулігі дейміз. Сонымен, биылғы қыс 
мезгілінің соңғы айы – ақпан 29 тәулікпен 
аяқталып, 366 тәуліктен тұратын 2024 жыл 
– кібісе жылға жатады.

«Аспанда бар-жоғы 13 шоқжұлдыз бар, 
со ған сәйкес бір жылда 13 ай болуы
керек. Күн аспан күмбезін сол 
шоқ жұл дыз дарды басып 
�те ді. Бірақ бай қа-
саңыз, еуропа лық-
тар бұл санды 

«ақырзаман болады екен» «бірнеше күн бойы 
күн шықпай, әлем қараңғы түнек құрсауында 
қалады» деген үрейге толы пікірлердің шегі 
болмады. Ертеңіне ұйқыдан аман тұрған халық 
мұндай үрейлі әңгімелердің бос с�з екеніне 
к�з жеткізді. Кібіседен басқа жылдарда әлемге 

қауіп т�ндірген оқиғалар мен табиғи 
апаттар аз болмады. Яғни, мұндай 

оқиға кібісе жылына ғана тән 
деген ойдан алшақ болған 

ж�н. 

бар. Статистикалық мәліметтерге сүйенсек,
елімізде  жыл бойына 500 мыңға тарта сәби
дүниеге келеді екен. Ал осыдан 2020 жылға
тура келген кібісе жылында әлемдік дертке
байланысты қайтыс болғандар саны к�п болды.
Орта есеп бойынша – 100 мың адам.
Айтарлықтай айырмашылық та жоқ. Керісінше,
бір тәулік болса да артық берілген жылды
үнемді пайдаланып, жастар отау құрсын, халық 
айтты екен деп басыңызға келіп тұрған бақтан
бас тартпайсыз ғой. Сондықтан кібісе жылының
кесірі жоқ», – дейді тарих ғылымдарының
докторы Сейітжан Шағдаров. 

Дәйегі жоқ тыйымдар мен бол жам дарға
сенсеңіз, кі бісе жылын жек к�ріп,

бір жыл бойы үрей мен
жүруіңіз әб ден мүм-
кін. Қысқасы, жыл-
дың немесе күннің

жа маны болмайды. Еу-
ропалықтар тілін дегі високос

жылы, яғни біздегі ұлу жылына
сай келген кібісе жыл тіршілікке

жайлы, игілікті оқиғаларға толы жыл
болсын!

Сымбат
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

19 а�тар мен 1 апан 
ара  лы�ында О�т�стік Корея-
ны� Канвон аласында $тетін 
IV ысы жас $спірімдер 
Олим  пиадасында ел намы-
сын ор�айтын азастанды 
спортшыларды� есімі белгілі 
болды.

Оңтүстік Кореядағы жас�спірім-
дер Олимпиадасында Қазақстан 
намысын спорттың бес түрі мен 
10 дисциплина бойынша 42 спорт-
шы қорғайды. Атап айтар болсақ, 
биатлон, керлинг, конькимен 

жүгіру, шорт-трек, шайбалы хоккей, 
шаңғы жарысы, шаңғымен тұғырдан 
секіру, шаңғы қоссайысы, тау 
шаң ғысы, фристайлдан параллельді 
могул бойынша бақ сынайды.

Азия құрлығы алғаш рет қабыл-
дайтын жастар ойындарына Қазақ-
стан 10 бағдарламада 42 спортшы 
апарады. Ал делегация сапында 
ресми �кілдер, бапкерлер, дәрі-
герлер мен БАҚ �кілдерін қосқанда 
80-нен астам адам болады.

Барлығы бәсеке кезінде 79 
мемлекеттен жиналған 1 900-ге 
жуық атлет күш сынасады деп 
жос парланған.

ОЛИМПИАДАҒА 
ҚАТЫСАТЫН СПОРТШЫЛАР

�азастанны� бірінші, 
әлемні� 4-ракеткасы Елена 
Рыбакина Брисбен (Аус-
тралия) WTA 500 турниріні� 
жартылай финалына шыты. 

Жарыстың 2-ракеткасы болып 
тіркелген қазақстандық спортшы 
ширек финалда дүниежүзілік 
рейтингте 28-орында тұрған ресейлік 
Анастасия Потаповамен шеберлік 
сынады. Осыған дейін қарсыластар 
бір-ақ мәрте кездесіп, онда ресейлік 
теннисші жеңген еді.  

Бұл жолы бірінші партияда есеп 
2:1 болған мезетте Е.Рыбакина 
брейк жасай алды. Содан кейін 
есеп 4:1 болғанда, А.Потапова 
меди циналық к�мекке жүгінді. 
Бұдан кейін тағы бір брейк жасаған 
Елена сетті тәмамдады – 6:1. Осыдан 
соң А.Потапова бәсекені жалғас-
тырудан бас тартты. Жарты сағатқа 
созылған кездесуде қазақстандық 

теннисші 2 эйс жасап, 3 брейк-
пойнттың екеуін пайдаланып үлгерді.

Елена Рыбакина финалға шығу 
үшін әлемнің 40-ракеткасы, 
чехиялық Линда Носкова немесе 
рейтингте 58-сатыдағы 16 жастағы 
ресейлік Мирра Андрееваның 
біреуімен таласады.

К�біне лотос шілденің  орта сында гүлдеп, тамыз аяқталғанша жайнап, 
құлпырып тұрады. Былтыр сол к�ріністі тамашалау үшін �ңірге күніне 
50-ден аса турист келген. Мұны ескерген жергілікті атқарушы билік биыл 
лотос фестивалін �ткізбекші. Атырау облысының туристік әлеуеті жайлы 
Президент  Қ.Тоқаев: «Облыстағы туризмді дамыту – маңызды міндеттің 
бірі. Gрине, Атырау мұнайымен әйгілі. Бірақ мұнда туристердің қызығу-
шылығын туғызатын басқа да рухани құндылықтар бар. Оны бүкіл 
Қазақстанның брендіне айналдыруға болады. Бұл – бүкіл Қазақстанның 
туризм саласы үшін маңызды» деген болатын. 

Биыл Атырау облысында лотос фестивалі $теді. Айма-
та�ы �<рман�азы ауданы – еліміздегі лотос ірі к$лемде 
$сетін жал�ыз аудан. Алап �и�аш-Шора $зені бойында 
орналасан. Аума�ы 5 мы� гектарды алып жатыр. 

«Кібісе жылы табиғатта «аласапыран» орнайды, баспаналы 
болмаңыз, отбасын құруға асығудың қажеті жоқ». Бұлар – төрт 
жылда бір рет жиі айтылатын сөздер. Шығыс күнтізбесі бойынша 
2024 жыл – Кібісе жылы. Халық арасында төрт жылда бір келетін 
бұл жыл  турасында әртүрлі пікір айтылып жүр. Әлем халқы басқа 
жылдармен салыстыра қарағанда, басы артық күнге ие болған 
жылға ерекше көңіл бөліп, үреймен қарайды. Ал кейбіреулер 
керісінше, дәл осы жылды бақыт әкелетін жыл деп есептейді. 
Сонымен, кімдікі дұрыс, қайсысы бұрыс? Әлқисса…

КЕСІРІ ЖОҚКЕСІРІ ЖОҚ
ЖЫЛЫНЫҢЖЫЛЫНЫҢ
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